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Raznolikost oddaj za vsa življenjska področja:
• spoštljiv odnos do bližnjega
• miroljubno ravnanje z naravo in živalmi
• vsebinsko bogate pravljice za otroke
• okusna in idej polna vegetarijansko-veganska kuhinja
• povzdignjena klasična glasba
• pogovorne oddaje o aktualnih dogodkih časa – kritično in s pogledi v ozadje

Zdravo TV lahko gledate 24 ur na dan pri naslednjih operaterjih:

Telekom Slovenija na št. 680 v osnovnem paketu, T-2 na št. 215 v osnovnem paketu, 
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LIOBANI Svetujem – ali sprejmeš?

Čudovite zgodbe o živalih in bitjih narave za otroke
ter praktični nasveti za starše, ki otroke usmerjajo
v življenje v sožitju z naravo in bližnjim.

Odlomek iz knjige: 
»Palček Hani je skrbno pregledal srnjačkovo nogo 
in ugotovil, da je nalomljena. „Kaj bova storila?“ me 
je vprašal Hani. Tako poškodovano nogo je treba 
obvezati ali jo celo dati v opornico. Iz sončnih žar-
kov lahko okrepiva zdravilne in blažilne moči in jih 
usmeriva na srnjačka Ljubka; toda za zlomljeno nogo 
je potrebna človekova pomoč. „Kaj storiti?“ sem vpra-
šala Hanija. Hani je malo premislil in rekel: „Imam 
rešitev. Gozdar pogosto hodi po tem revirju. Vemo, da 
je velik ljubitelj živali in da je pomagal že mnogim.“...«

Mehka vezava, 248 strani

Knjigo lahko naročite na spletni strani www.gabriele-zalozba.com 
Naročila sprejemamo tudi na telefonski številki 059 016 735 
Založnik: Gabriele-Založba Beseda, Ostrožno pri Ponikvi 26, 3232 Ponikva

10,80 € 
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Drage bralke, dragi bralci,

ponovno so mimo nas zbežali letni časi, od pomladi 
preko poletja do jeseni in v zimo. Vsi se veselimo 
praznikov, želimo si prostih dni, malo miru, odklopa, 
sproščenega druženja s svojci, prijatelji. 
Priznati pa si moramo, da je vse težje odklopiti se od 
realnosti, ki se z dogajanji okrog nas in v svetu zareže 
v našo zavest in podzavest. Vojne, nasilje nad ljudmi, 
ubijanje živali, uničevanje narave na vse možne načine. 
V tokratni reviji se dotikamo različnih področij. Najprej 
predprazničnega pričakovanja, ki ni več prežeto z 
vrednotami, ki naj bi jih predstavljal božič. Naj se 
ima človek za vernega ali ne, vsi vemo, da so prave 
vrednote tiste, ki si jih želimo zase: mir, svoboda, 
ljubezen, pravičnost, dobrota ... Pa smo jih pripravljeni 
priznati tudi drugim ljudem, tudi živalim? S pravnim 
redom skušamo zagotoviti pravice in vrednote ljudem, 
»pozabili« pa smo jih zagotoviti živalim. Vse se vrti le 
okrog tega, da bi človek iztržil najboljše zase. 
V konvencionalnem kmetijstvu se uporablja nešteto 
kemikalij, ki naj bi zagotovile več pridelka. Človek je 
tako zaverovan v: več zame, bolje zame, vse samo 
zame, da sploh ne opazi, da si žaga vejo, na kateri sedi. 
Niti hrane, ki jo vnašamo v svoja telesa, ne znamo ali 
nočemo pridelati takšne, kot jo naše telo potrebuje. 
Človeški pohlep in prepričanost, da znamo bolje od 
narave, da znamo celo bolje od Stvarnika, sta nas 
privedla v začaran krog, iz katerega ne najdemo več 
poti do preprostega sodelovanja z materjo naravo, od 
katere bi hvaležno jemali le to, kar bi potrebovali. 
Pričujoča revija je zato namenjena temu, da se s tem 
ali onim sporočilom dotakne ljudi, ki iščejo pot, na 
katero je ta svet pozabil.

GRETTA FEGIC, 
članica uredniškega odbora 
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V brošuri Živalim sovražna Hieronimova biblija, ki 
jo je društvo izdalo že pred 18 leti, lahko beremo 
o Jezusovi ljubezni do živali in ostalih vrednotah, 
ki jih je učil in živel kot vzor. Veliko raziskovalcev, 
teologov, zgodovinarjev si je enotnih, da mnogi 
zgodovinski viri nakazujejo na veliko Jezusovo 
ljubezen do živali, narave in vseh ljudi. Da je bil čisti 
pacifist. Pacifizem pa duhovniški kasti nikoli ni bil 
povšeči, tako tudi Jezusov nauk in njegove vrednote 
ne. Zato so jih obrnili na glavo, jih spremenili po 
svoje ter jih spretno zavili v krščanski plašč. 
Jezusove vrednote so: svoboda, miroljubnost, 
resnicoljubnost, poštenost, enakost, bratstvo, 
toleranca, odprtost, premočrtnost, potrpljenje, 
usmiljenje in ljubezen do Boga, človeka, živali 
in narave. Jezus je bil proti vsakemu nasilju, 
proti orožju, vojni, bratomoru, ubijanju živali in 
uničevanju narave. Ja, še enkrat, nobenega dvoma ni: 
bil je pacifist. 

In če pogledamo v ta svet, človekova vsakdanja 
dejanja, hitro ugotovimo, da so naše krščanske 
vrednote ali, bolje rečeno, cerkveno-državne 
vrednote, skozi zgodovino in danes popolnoma 
nasprotne Jezusovim. Omenimo le nekatere: 
suženjstvo ljudi in živali, kratenje svobode ljudem 
in živalim na vseh področjih, nemir, nasilje, vojne, 
laž, prevare, posiljevanje, nepoštenost, neenakost 
ter vsiljevanje in delanje razlik, nepotrpežljivost, 
sovraštvo in podpihovanje sovraštva do soljudi, 
živali in narave ter, kot pravi Einstein, do življenjske 
energije v vsem – Boga. Po vsem tem se zastavlja 
novo, dodatno vprašanje. Če naše krščanske 
vrednote niso Jezusove vrednote oziroma so jim 
celo diametralno nasprotne, čigave so potem? Komu 
na čast se vsako leto prireja božični cirkus, koga se 
slavi in časti? Ali nekdo zlorablja Jezusovo ime za 
svoje ideje in cilje? Kdo uživa v zasmehovanju in 
norčevanju iz Jezusovega nauka in življenja? 
Božični spektakel ali praznovanje Jezusovega rojstva, 
kot ga poznamo, je torej že v osnovi povsem mimo, 

ker več kot očitno nima nobene zveze z Jezusovimi 
vrednotami.

Če želimo, lahko razmislimo o tem in že letos 
praznujemo drugače. Tako, da se odločimo za 
Kristusove vrednote in ne podpiramo več izdelovanja 
orožja, vojn, nasilja, suženjstva ljudi in živali, 
sovraštva do drugačnih in drugače mislečih ter 
ubijanja ljudi, živali in narave. In se trudimo živeti 
tako vse dni, ne le za praznike.

Kot človeštvo imamo zaradi tega resen problem!
Težava človeštva je v tem, da smo sčasoma te 
napačne vrednote sprejeli kot nekaj normalnega. 

osvoboditev živali

 KRVAV BOŽIČ 
IN KRŠČANSKE VREDNOT E?

STANKO VALPATIČ

V javnosti velikokrat slišimo o krščanskih 
vrednotah, celo nekateri politiki govorijo o 
tem! Zelo resno vprašanje pa je, na katere 
vrednote se misli oziroma - katere so 
krščanske vrednote?



6

osvoboditev živali

Mnogi bi celo danes rekli, da drugače pač ne gre. 
In to je naš resen problem. Odgovor na vprašanje, 
od kod izvirajo ideje za vojne, nasilje in uničevanje, 
kdo je utiral pot, učil ubijati, trpinčiti in uničevati, 
nam ponujajo nekateri raziskovalci in zgodovinarji, 
npr. znani in svetovno priznani nemški cerkveni 
zgodovinar, raziskovalec in pisatelj Karlheinz 
Deschner, ki je svoje življenje posvetil raziskovanju 
krščanstva, še posebej katoliške cerkve. Deschner 
nam ponuja odgovor in pravi takole: “Po intenzivnem 
raziskovanju zgodovine krščanstva v antiki, 
srednjem veku in novejšem času, še posebno v 20. 
stoletju, ne poznam nobene organizacije na svetu, 
ki bi se obdržala tako dolgo in neprekinjeno in bi 
bila tako strahotno obremenjena z zločini, kot je 
rimskokatoliška cerkev.” Zelo jasen je tudi nekdanji 
jezuit, grof Hoensbroch: “Papeži so bili stoletja na 
vrhu morilskega in krvavega sistema, ki je poklal več 
ljudi, povzročil več kulturnih in socialnih pustošenj 
kot katerakoli vojna, kot katerakoli epidemija, v 
imenu Boga in v imenu Jezusa Kristusa.”

UŽIVANJE MESA IMA RELIGIOZNO OZADJE 
Z DUHOVNIŠKO TRADICIJO
Zelo pomembno je, da spoznamo in dojamemo, 
da imata ubijanje živali in uživanje njihovih trupel 
religiozno ozadje z duhovniško tradicijo. Verski 
prazniki, kot je na primer božič, so namreč od 
vsega začetka povezani z živalskim kanibalizmom. 
Duhovniki so bili prvi poklicni mesarji oz. je bil 
mesarski poklic istočasno duhovniški poklic. Na 
čelu religioznega slavja in živalskega kanibalizma je 
bil vedno duhovnik – mesar – in kot takemu je bila 
njegova duhovniška dolžnost z nožem ubiti žival, 
razkosati truplo in zažgati posamezne dele na oltarju. 
Ni pa bilo določeno, da celo truplo zgori za umiritev 
bogov, ampak je duhovnik najboljše dele vzel zase, 
ostanek pa je dal vsem tistim, ki so poskrbeli za 
nabavo žrtvenih živali, pripravo žrtvenega oltarja in 
rituala.

Če poznamo in poskusimo razumeti te povezave, 
bomo morda lažje razumeli in si odgovorili na 
vprašanje, zakaj ljudje ubijajo živali in zakaj jedo 
njihova telesa. Za mnoge izmed nas ni več skrivnost, 
da potrošnja mesa in religije delajo skupaj od samega 
začetka.  

Ubijanje živali za hrano ima svoj izvor v zgodnjih 
kultih žrtvovanja, pri katerih so poganski duhovniki 
žrtvovali živali in ljudi, da bi tako pomirili domnevno 
jezno božanstvo. Poganski duhovniki so med 
obredi jedli meso živali. Vodilni cerkveni ljudje v 
zgodnjem krščanstvu, kot na primer Pavel, so te 
poganske rituale in čarovnije prenesli in jih vgradili v 
nastajajoče krščanstvo ter obenem spremenili Jezusov 
miroljuben nauk do vseh ljudi in celotnega stvarstva 
v pokole. Tako so se pod blagoslovom cerkve in 

navdihnjenosti papežev izvajali okrutni pokoli, 
posilstva in pustošenje španskih škofov in vojakov 
v Ameriki, križarske vojne, inkvizicija, grmade, 
pobijanje celih ljudstev, ki so se opredelila kot vegani 
(Bogomili na Balkanu, Katari v Franciji ...). Tako je 
bilo predvsem Pavlovo ponarejanje Jezusovega nauka 
v odnosu do živali odločilno ter je kasneje povzročalo 
in še danes povzroča nepredstavljivo trpljenje živali 
in narave, samo zaradi našega prehranjevanja s hrano 
živalskega izvora.  

Toda počasi se vse razkriva. Živimo v mogočnem 
časovnem preobratu, v katerem vedno glasneje 
odmeva klic resnice: smrt živali je smrt ljudi! Ljudje, 
prenehajte mučiti, ubijati in jesti živali, ki so del 
celotnega stvarstva in s tem del vas samih. 

Tudi v Sloveniji lahko mnogi pridejo do resnice, 
podane po preroški besedi za naš čas, in to že 
petdeset let (www.gabriele-zalozba.com). Seveda, če 
si to želijo. Nekateri, ki smo prepoznali veliko laž in 
prevaro krščanskih cerkva ter zlorabo besedne zveze 
‘krščanske vrednote’, ne želimo več sodelovati v tem 
božičnem norčevanju iz Jezusovega rojstva, ki vsako 
leto še dodatno poveča ubijanje živali za božični večer 
in božično kosilo. Lahko se nam priključite, odločitev 
je vaša. Živali pa bodo hvaležne. 

6
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ŽIVALI NISO 
BREZDUŠNE STVARI

Besedilo MORIS HOBLAJ, dipl. sociolog in teolog

Človek je okužil in izropal morja, onesnažil 
zrak in pokradel zemlji hranljive snovi. 
Zaradi tega posebej okrutno nastradajo 
živali in rastline. Človeštvu je poznano, 
da z ravnanjem proti življenju na Zemlji, 
predvsem proti živalim, rastlinam, 
mineralom in kamenju, ravna proti samemu 
sebi, kajti kozmični zakon se glasi: »Vse 
je povezano z vsem in vse komunicira z 
vsem.« Konkretneje: vse akcije človeštva 
izzovejo določeno reakcijo, kar pomeni, da 
kar človeštvo v pozitivnem ali negativnem 
seje, to bo želo.

Zaradi vse bolj razširjenega uničevanja okolja in 
življenjskega prostora živali ter rastlin se človek 
sedanjosti vse pogosteje vpraša, kdo je človeštvo 
usmerjal in usmerja na poti vse bolj očitnega 
uničevanja planeta Zemlja in življenja na njej? Morda 
je včasih zaradi tega vznemirjen, a malokomu je 
poznano, da ima okrutnost do živali, t. j. klanje, 
razkosavanje, laboratorijski poskusi, svoje korenine 
v doktrinah religij – posebej Katoliške cerkve – v 
religiji zahodnega sveta! Katoliška religija in njena 
teologija sta položili temeljni kamen za današnje 
nepopisno trpljenje živali, pri čemer smo – na takšen 
ali drugačen način – ne samo priče, temveč zavestno 
ali nezavedno soudeleženi.

Se zavedamo množičnega mučenja in klanja živali?
Eden najbolj vplivnih teologov in cerkveni učitelj 
ter »svetnik« Tomaž Akvinski (1225–1274) je s 
svojo avtoriteto kot cerkveni teolog pripravil teren 
za današnji način mučenja in klanja živali. Tomaž 
Akvinski je učil, da so živali brezdušne stvari, in jih 
proglasil za stvari. Descartes (1596–1650), filozof in 
jezuitski učenec, je s svojim učenjem pripomogel, 
da je Cerkev Tomaževo trditev o živalih proglasila 
za cerkveni božji nauk, za večno resnico, v kar 
verniki Katoliške cerkve verujejo do današnjega 

dne. Tomaževo učenje v Cerkvi postane od Boga 
dana resnica, mučenje in klanje živali pa od Boga 
dopuščena praksa, ki se glasi: živali so človeku dane 
za njegove življenjske potrebe. Cerkveni teologi so v 
svojih sledilcih ugasnili sočutje do živali ter jih tako 
brez pomislekov izkoriščajo v prehranski in drugih 
industrijah ter z zverinskimi poskusi na njih.
Človek prav tako za zatiranje svoje osamljenosti 
izkorišča pse, mačke, kunce itn., tako da jih 
spreminja v mlahave ljubke živalce. Da bi človek 
zadovoljil svojo lakoto po senzacijah, na drugi strani 
prireja bikoborbe, pasje in petelinje boje. Največji del 
zlorabe živali vrši za zadovoljevanje svojega apetita 
in zaradi tega kolje na milijarde živali. Prav ob 
cerkveno-religioznih praznikih sta trpljenje in klanje 
živali najhujša. Pred božičem so goske, race in purani 
kandidati množičnega klanja, za veliko noč jagnjeta 
itn.

Cerkev in njeni teologi nasprotujejo učenju velikih 
mož in žena, prerokom, Jezusu iz Nazareta in 
velikemu delu Biblije. Zapisano je: »Kar človek seje, 
to bo žel.« Je tako, kot je; človek propada zaradi 
svojega obnašanja proti zakonu življenja, ki so ga 
učili predvsem preroki in Jezus iz Nazareta. Po učenju 
Božjih poslancev in Jezusa iz Nazareta skozi tisoče 
let in odklanjanje božjih opozoril, danih po njih, 
človeške hudobije in zlobe vpijejo do neba. Verjeli 
ali ne, mi smo danes priče reakcije zgodovinskega 
delovanja proti Zemlji in življenju na njej. Reakcija – 
žetev tega, kar je človeštvo posejalo skozi zgodovino, 
jasno kaže na funkcijo setve. Kdor verjame v eno od 
tako imenovanih krščanskih cerkva, ki učijo o Božjih 
skrivnostih, je izbral svojo pot, a ni izbral Boga, ker 
Bog govori ljudem, odkar obstaja človeštvo, o zakonu 
enosti in ljubezni, o zakonu življenja, a ne o rušenju 
in uničevanju.

Nekdo bo mogoče pomislil: »Bog ne obstaja. Če 
bi obstajal vsemogočni, modri nebeški Oče, ne bi 
dopustil vsega negativnega, kar se danes dogaja v 
svetu.« Morda so tudi cerkveni poglavarji po tihem 
istega mnenja. Znano je, da Cerkev hrani iskalce 
resnice s cerkvenim izgovorom: »Bog ne dovoli 

osvoboditev živali
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gledati v svoje skrivnosti.«

KOMU NAJ BI BOG POMAGAL?
Ali naj bi Bog dal živalim in naravi več moči, da bi 
bolje vzdržali mučenja in bili še bolj izkoriščani, 
poklani in ubiti? S tem bi pomagal človeku – knezu 
okrutnosti – ki je iz Zemlje naredil dolino solz. Ali 
naj bi Bog ubil človeka –ubijalca živali, podobno kot 
človek ubija živali, da bi imele živali svoj mir pred 
ljudmi? Ali naj bi Bog ojačal človekov organizem, 
da bi lahko brez škode prenesel še več nezakonite 
hrane in sredstev za uživanje, povzročiteljev bolezni, 
strupov, gensko manipuliranih stvari in sevanja 
človeške zlobe? Naj bi Bog podpiral pristaše »boga 
od spodaj« v njegovi brezbožni raboti? Postaja vse 
jasneje, da se tisti, ki pristaja na »boga od spodaj« 
– moloha, kdor verjame cerkvi in njenemu nauku 
o naravi in živalih, ni opredelil za Boga, ker Bog 
govori ljudem, odkar obstaja človeštvo, po Svojih 
glasnikih, razsvetljenih možeh in ženah, preko 
prerokov in Jezusa iz Nazareta, da mučenje in 
ubijanje živali ter uničevanje življenja na Zemlji vodi 
do smrti človeštva. Toda v vseh časih množica ljudi 
ni poslušala in ni sledila Božjim svarilom in sedaj 
je v toku reakcija človeških protizakonitih delovanj. 
Mnogi ljudje, tudi tisti, ki se imenujejo kristjani, se 
danes obnašajo podobno kot v poganstvu. Verjeli 
so in še danes verjamejo, kar je duhovniška kasta 
razglašala in razglaša, in to, kar znanost izdaja 
kot resnico. Ljudje so se vezali in se vežejo kot v 
poganstvu na obrede, kulte v prepričanju, da je 
cerkvena tradicija življenje. Medtem postaja vse bolj 
očitno, da je to v nasprotju s tem, kar sta učila Bog 
po Svojih glasnikih in Jezus Kristus, ustanovitelj 
krščanstva. Jezus človeštva ni učil tradicije, ki pomeni 
krutost in nazadnjaštvo. Učil je, da je Bog evolucija, 
ki jo človek doseže z izpolnjevanjem Božjih zakonov. 

Religija, teologi, duhovništvo, država in znanost so 
pogrnili. Niso se opredelili za življenje, za Boga, ki je 
življenje v vseh oblikah.

Glede današnje situacije bi se lahko reklo: struktura 
moči cerkve, ki se je navezala na svojo tradicijo, 
cerkveni verniki, država, ki cerkvenim poglavarjem 
zavezuje vezalke na čevljih, znanost, ki manipulira 
z življenjem – vsi so zatajili oz. se niso opredelili za 
Boga, za življenje. Dva tisoč let po Kristusu je očitno, 

da je to, kar je On oznanjal, zasužnjeno s svetom in 
vezano s tradicijo – cerkev, znanost in država niso 
uresničile, kar oznanjajo.

KAKŠNA JE VIDETI BILANCA?
Med ljudmi so nezadovoljstvo, laži, prevare, boji, 
strah in obup. Širijo se revščina in nesreče vseh 
vrst. V zemlji, na njej in nad njo ni nič več tako, kot 
je Bog dal človeku. Sebičnost, samovolja, pohlep 
in neusmiljenost so naravo oskrunili, onesnažili, 
razorali, zastrupili in vse je na tem, da se stori vse, 
da Zemlja ostane brez živali in rastlin.
Princip navigacije ptic, rib in vseh živali morja, rek in 
jezer je poškodovan zaradi delovanja človeka. Morja 
in ostale vodne površine so polne smeti, odpadkov, 
nečistoč in kemikalij vseh vrst, zastrupljene z nafto 
in izlovljene so postale kloake, v katerih izumira 

življenje. Živali v zemlji in na njej trpijo in bedno 
propadajo zaradi močnega, bahatega človeka, ki se 
postopoma sam duši v lastni ego-zablodi.

Tako imenovani nasledniki Kristusa, duhovščina in 
teologi, učijo krščanstvo – a njihov nauk in delovanje 
sta »kvazi krščanstvo«, ki ni v službi Boga, 
bližnjega, Zemlje in življenja na njej.

»Kot Jezus iz Nazareta Sem govoril mnogim ljudem 
o zakonu življenja, prav tako o živalih, ki podobno 
kot človek občutijo bolečino, trpljenje in radost. Prav 
tako, kot mora človek biti za bližnjega in ne proti 
njemu, mora biti tudi za živali in nositi odgovornost 
glede njih. Zapovedano nam je, da z ljubeznijo 
postopamo z živalmi in jih negujemo. Zapovedano 
nam je, da vse oblike življenja na Zemlji, še več, 
celotno Zemljo spoštujemo, cenimo in ljubimo, 
ker vse v vsem je delo Vsemogočnega, ljubezen do 
Boga in bližnjega, do živali, rastlin in kamnov, do 
celotne Zemlje.« (Iz To je Moja Beseda, Alfa in 
Omega, Kristusovo razodetje, ki ga danes poznajo 
resnični kristjani po vsem svetu). Dokler človek 
gleda samo na zunanjost, ne razume vrednosti 
notranjosti niti vrednosti življenjskih oblik. Za 
pozunanjenega človeka mineral, kamen, rastlina in 

PAPEŽ LEON XIII. (1810-1903)
 JE V VATIKANU POBIJAL PTICE
“Nisi spoštoval ne ljudi ne živali. V svojih 
vatikanskih vrtovih je s puško streljal ptice.”
 
Vir: Vlačuga babilonska, Fernando Vallejo

PAPEŽ PIJ IX.  NI DOVOLIL USTANOVITI  
DRUŠTVA PROTI MUČENJU ŽIVALI 
… Ta brezbožni deveti je tudi ta, ki ni dovolil, da 
bi v rimu ustanovili združenje za preprečevanje 
krutosti do živali, in to z utemeljitvijo, da 
človeška bitja nimajo dolžnosti do njih.” 
“18. Julija 1870 … je 531 škofov razglasilo pija 
devetega za nezmotljivega.” 

Vir: Vlačuga babilonska, Fernando Vallejo
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žival ostajajo stvari, ki so brez življenjskih občutkov 
in s katerimi lahko ravna, kot odgovarja njegovemu 
površnemu svetu misli. Prepir in neljubeznivost 
do ljudi, živali, rastlinskega in mineralnega sveta 
sta proti življenjskim principom. Medtem ljudje, 
ki stremijo k spoštovanju kozmičnih, naravnih oz. 
božanskih zakonitosti, spoštujejo svoje življenje, 
življenje bližnjih in naslednjih bližnjih ter svet rastlin 
in mineralov. To je življenje v Bogu. Oni ne bodo 
objestno ubijali živali in oskrunili rastlinskega in 
mineralnega sveta. 

Kdor ve za trpljenje živali in molči, kdor odobrava 
poskuse na živalih ali jih izvaja, mora računati na 
to, da podleže zakonu setve in žetve oz. zakonu 
vzroka in učinka. To pomeni, da obstaja možnost, 
da povzročitelj – po zakonu setve in žetve – doživi 
enako. Si to želimo? 

Mnogi ljudje so še danes mnenja, da je treba živali 
v gozdovih in na poljih ubijati, da bi se v naravi 
obdržalo ravnovesje, ravnotežje, tako da bi bila 
škoda, ki jo povzročijo naslednji bližnji z jemanjem 
hrane in podobnim, neznatna. Smiselni odgovor iz 
Božje Enosti – v kateri vse komunicira z vsem in 
tvori enost – bi se lahko glasil: vse dotlej, dokler so 
duše ljudi poškodovane zaradi napačnega mišljenja in 
obnašanja, torej obremenjene, se v živalskem svetu 
ne bo nič spremenilo. Spoštovani bralec, Božji red je 
mislil na vse, tudi na red v materiji. Kdor misli, da so 
Bogu potrebne človekove puške, zanke in strupi, da bi 
vzdrževal ekološko ravnotežje, je ali duhovno mrtev 
ali brezdušen, enako kot tisti, ki so ga napačno učili, 
ali duhovniki ali tako imenovani znanstveniki. Bog, 
Duh vesolja, vse regulira s sevanjem Svojega Svetega 
reda. Če človek ne bi posegal v ekološko ravnotežje, 
bi Božji zakon sevanja uredil naslednje: v živalski 
vrsti, ki se npr. preveč razmnožuje, bi se zmanjšala 
oplodnja – tako rekoč samodejno.

ALTERNATIVA?
Večni Stvaritelj je celotno stvarstvo utemeljil na 
služenju in pomoči, na komunikaciji z vso Bitjo. 
Zaprepadenost nad mučenjem in klanjem živali 
slednjim malo koristi. Če hoče človek pomagati 
živalim, mora spremeniti sebe in vaditi najprej 
komunikacijo z živalmi. Za začetek bi npr. lahko tam, 
kjer živimo, skrbeli za svobodne ptice, jim nastavljali 
vodo in hrano ter se učili prepoznavanja njihovih 
potreb. Skozi vse leto naj bi skrbeli in pomagali 
živalim na polju in v gozdu. Prav tako bi morali 
razmišljati in delati prve korake glede spremembe 
svoje prehrane.
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PRAVICE ŽIVALI 
T ERJAJO PRAZNE IN NE VEČJE 

KLET KE T ER HLEVE
Besedilo JADRANKA JURAS
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Pri pripravi naslednjega sestavka sem se opirala 
na diplomsko delo Melite Brežnik, magistrsko 
delo Urške Temlin in diplomsko delo Klementine 
Semprimožnik.

Naš odnos do nečloveških živali se najbolje 
kaže v našem pravnem sistemu, po 
katerem so nečloveške živali obravnavane 
kot objekti brez pravic, kot del stvarnega 
prava. Hišne in domače živali so v lasti 
človeka, prostoživeče pa v lasti države. 
So torej stvari, ki so predmet lastninske 
pravice in tako prepuščene ravnanju in 
interesom lastnika.

Zakon o zaščiti živali je naravnan izrazito 
antropocentrično in trpljenja živali ne določa kot 
izjeme, dopustne samo v utemeljenih razlogih, 
temveč uzakonja načine kontrolirane zlorabe 
živali. Zato je v svojem bistvu dvoličen, nedosleden 
in nemoralen. Zaščita živali bi morala biti del 
človekove morale, dostojanstva, človečnosti, 
zakonodaja pa bi morala odražati te vrednote. Zakon 
bi moral v celoti upoštevati načelo previdnosti, ki 
pomeni, da v primeru dvoma prevlada korist varstva 
okolja pred drugimi interesi, kar je pomembno 
načelo evropske okoljske politike, v katero spada 
tudi zaščita živali. Tako pa je zakon utilitaristično 
tehtanje koristi in ugodnosti na račun izkoriščanja 
živali, ki se jih podreja človekovim interesom. 
Govorimo o institucionaliziranem izkoriščanju 
živali, kjer slednje prejmejo pravno zaščito le, kadar 
se njihovi interesi skladajo z interesi človeka.

Zakon o zaščiti živali določa le obvezna ravnanja 
ljudi do živali, ki naj bi jih ščitila, vendar pa te 
dolžnosti niso istočasno tudi pravice živali. V 
primeru njihovega kršenja živali ne morejo na 
sodišče in tam zaščititi svoje psihične in fizične 
integritete, kot to lahko stori človek. 

Tako kot človek so tudi nečloveške živali čuteča 
bitja, ki občutijo strah, bolečino in ugodje. So enako 
samozavedajoča bitja, ki imajo interes, in ta je, da 
se izogibajo bolečini in težijo k ugodju. Zakaj torej 
njihovih interesov ne varujemo s pravicami, kot to 
počnemo pri človeku, npr. pri mentalno ali duševno 
manj razvitih posameznikih, ki se niti ne zavedajo 
svojih pravic, ki jim pritičejo po pozitivni zakonodaji 
oziroma ustavi?

Antropocentrični pogledi izhajajo iz prepričanja, 
da so živali ustvarjene z namenom služiti človeku. 
Antropocentrizem postavlja človeka nad vsa druga 
bitja in naravo. Človek je končni cilj evolucije in zato 

lahko izkorišča ter uničuje naravo za zadovoljitev 
svojih interesov in potreb. 

Imamo dve teoriji oz. pristopa, ki naslavljata 
problem človekovega odnosa do živali: pristop 
zaščite živali in pristop pravic živali. Prvi je 
oblikovan na stališču, da temeljni moralni 
problem ni, da živali uporabljamo, ampak kako jih 
uporabljamo, ter da je uporaba živali za človeške 
namene moralno opravičljiva, dokler je naše 
ravnanje na sprejemljivi ravni. Gibanje za dobrobit 
živali, ki mu rečemo tudi velferizem, si prizadeva 
za zamenjavo manj humanih načinov uporabe 
nečloveških živali z bolj humanimi metodami. 
Z vidika zaščite živali je za velferizem vrednost 
življenja živali manjša kot vrednost življenja ljudi. 
Temeljni interes živali pa ni, da ostanejo žive, 
ampak da ne trpijo. Ob tem ostaja moralni in pravni 
položaj nečloveških živali popolnoma nespremenjen.

Pristop pravic oz. abolicionistični pristop živali 
razširja koncept enakovredne obravnave na uporabo 
živali in ne zgolj na ravnanje z njimi ter zagovarja 
stališče, da uporabe živali za človeške namene ne 
moremo moralno upravičiti, ne glede na to, kako 
humano ravnamo z njimi. Teorija pravic živali 
utemeljuje moralno enakovrednost človeškega in 
živalskega življenja; morebitne razlike v miselnih 
sposobnostih ljudi in živali ne pomenijo, da živali 
nimajo interesa za preživetje ali da je zavestna 
izkušnja živali manj pomembna od človeške.

Zagovarjam mnenje Toma Regana, enega od 
vodilnih zagovornikov pravic živali, da so živali 
subjekti svojega lastnega življenja. Kot take 
posedujejo posebne lastnosti, kot so spomin, 
prepričanja, nagnjenja, čustva ter pravica do 
življenja, torej pravica, da jih nekdo drug ne oropa 
njihove prihodnosti. Živali so samostojne vrednote 
subjektov življenja in ne zgolj instrumentalne 
vrednote in sredstva za človekove cilje. Ljudje 
in živali imamo neodtujljivo vrednost življenja, 
ki posamezniku zagotavlja temeljno moralno 
pravico do osebne svobode, fizične integritete in 
spoštovanja.

Interes za preživetje je temeljni interes vsakega 
zavedajočega se bitja. Zavest je sposobnost, ki 
bitjem omogoča, da prepoznajo situacije, ki so 
zanje škodljive ali ogrožajo njihovo preživetje. 
Zavedajoče se bitje je bitje, ki ima osebna izkustva, 
zlasti sposobnost izkusiti ugodje in bolečino, in 
ima interes ostati živo, zatorej ni dovolj samo 
spremeniti nekatere dele krivičnih izkoriščanj, 
temveč je potrebno odpraviti izkoriščanje samo. 
Prispevki interdisciplinarnih raziskav človeške 
fenomenologjie, živalske etologije, fiziologije in 
bioetike so privedli do dognanja, da je vse “za 

osvoboditev živali
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človeka značilne” mentalne pojave (samozavedanje, 
avtonomija, razumnost itd.) moč zaslediti 
tudi pri drugih živalih ter da so te sposobnosti 
večrazsežnostne in stopnjevite. Zavest, še posebej 
sposobnost trpeti, je najbolj opazen zunanji 
pokazatelj osebne vpletenosti bitja v boj za življenje 
in dobrobit. Zaradi tega bi načelo enake obravnave 
moglo in moralo temeljiti na dejstvu, da imajo 
vsa bitja, ki so sposobna občutiti bolečino, enako 
upošteven interes do netrpljenja, zato jim je na tej 
podlagi potrebno pripisati moralno pa tudi pravno 
upoštevanost (moramo pa ločiti med bitji, ki so 
sposobna predelati dve komponenti bolečine, torej 
bitji, ki zavestno doživijo bolečino, ter bitji, ki 
sicer dražljaj senzorično zaznajo, vendar ga zaradi 
nezmožnosti nadaljnje nevronske predelave ne 
zaznajo zavestno kot bolečino. Komponenti sta 
senzorična (fizična zaznava dražljajev s pomočjo 
bolečinskih receptorjev) ter emocionalna (obdelava 
podatkov v živčnem sistemu)).

Izhodišče pravic živali bi morala biti potreba po 
zaščiti njihovih interesov. Tako bi živali lahko 
nastopale oz. bile zastopane po svojem pravniku - 
varuhu živali - tudi v pravnih postopkih. 

Za izboljšanje položaja živali bi moralo priti do 
prehoda iz pravnega objekta na pravni subjekt. Če 
želimo položaj živali spremeniti, moramo varstvo 
živali spremeniti v ustavi in živalim priznati lastne 
pravice. Pravno priznanje pravic živali bi pomenilo, 
da bi slednje lahko samostojno nastopale v raznih 
pravnih postopkih po svojem zastopniku/varuhu, 
saj zaradi narave stvari ne morejo osebno nastopati 
v postopkih in tako ščititi svojih pravic, ko bi te 
bile kršene. Da bi živali lahko pridobile pravno 
upoštevane pravice, bi potrebovale pooblaščence, ki 
bi jih zastopali.

Pravo je normativni sistem, katerega nosilci so 
ljudje, zato lahko nedvomno ustvarimo pravna 
pravila, ki bi drugim živalim priznala podoben 

status, kot ga imamo ljudje (tj. položaj pravnega 
subjekta). To ne bi bilo prvič, saj smo tak status 
priznali tudi neživim tvorbam, kot so pravne osebe. 

Če na nečloveške živali gledamo le skozi prizmo 
človekovih oči, lahko za vedno obtičijo v vlogi 
nepopolnih oziroma manj razvitih ljudi, tako 
kot bi bili ljudje, če bi jih primerjali z drugimi 
živalmi, nepopolne mačke, šimpanzi, ptice, ribe in 
živali drugih vrst, in prav tako, kot so bile ženske 
nekoč obravnavane kot nepopolna oblika moških. 
Nečloveške živali bi se bilo treba naučiti spoštovati 
zaradi dejavnosti, ki so v skladu z njihovo naravo - 
nekatere so eksperti v iskanju toplih zračnih tokov, 
da zlahka jadrajo na nebu, druge so izurjene, da 
najdejo pot iz neprehodne džungle, in praktično 
vse nečloveške živali so mojstrice v tem, da živijo 
ekološko (Branislava Vičar, Kognitivna etologija in 
moralni status živali).

Ker vemo, da so človekove pravice postavljene 
s strani človeka in da je njihovo absolutiziranje 
ideološko pogojeno, bi bila tudi njihova raztegnitev 
na skupine nečloveških živali izvedljiva rešitev 
za podelitev pravne subjektivitete nečloveškim 
živalim. Razširitev pojma človekovih pravic seveda 
ne bi pomenila, da so nečloveške živali dejansko v 
vseh pogledih enake ljudem ter da se jim priznava 
popolnoma enak katalog pravic (pravica do 
svobode govora, volilna pravica itd.), temveč le, 
da jim dodeljen status zagotavlja, da so s strani 
vsakokratnega pravnega reda pravno zavarovane 
pred posegi v njihove pravice ter da se določenim 
njihovim interesom priznava moralno relevantnost. 
Ob tem je treba še priznati, da podelitev pravne 
subjektivitete nečloveškim živalim dejansko ne bi 
bila pretirana novost v pravni doktrini, saj se jim 
že v sedanjem sistemu priznava nekakšna pravna 
upoštevanost v smislu vzpostavitve direktnih 
dolžnosti, ki jih ima do njih človek.

5. 3. 2020 je Državni zbor RS s 47 glasovi za in 
37 glasovi proti potrdil dopolnjeni predlog novele 
Stvarnopravnega zakonika, s katerim je med drugim 
prišla v veljavo tudi nova opredelitev živali kot 
čutečih bitij in ne več kot stvari. Kljub temu pa je 
določba novega 15.a člena SPZ za kazensko pravo 
le mrtva črka na papirju, ki ni in ne bo izboljšala 
pravnega statusa živali, dokler ne bo prišlo do 
spremembe tudi v Kazenskem zakoniku.

Odnos ljudi do živali kaže na našo vrednostno, 
karakterno ter osebnostno razklanost. Po eni strani 
družba mnogim živalim pripisuje visoko pozitivno 
vrednost, kar se kaže v velikem številu “hišnih 
ljubljenčkov”, v skrbi za ohranitev določenih 
živalskih vrst ter v težnji po preprečevanju mučenja 
živali na zakonski ravni. A po drugi strani ta ista 
družba v industrijske namene masovno in kruto 

osvoboditev živali

”zavedajoče se bitje je bitje, 
ki ima osebna izkustva, zl ast i 

sposobnost izkusit i ugodje in 
bolečino, in ima int eres ostat i 

živo, zatorej ni dovolj samo 
spremenit i nekat ere dele krivičnih 

izkoriščanj, t emveč je potrebno 
odpravit i izkoriščanje samo.” 
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vzreja številne živali v nehumanih razmerah ter 
podpira in upravičuje masovni poboj teh živali 
za potrebe, ki za večino ljudi niso življenjskega 
pomena, temveč izbira. 

Če je družbeni konsenz Zahoda enoten v točki, da je 
neenaka obravnava posameznikov zaradi barve kože, 
etične pripadnosti, spola in spolne usmerjenosti, 
mentalnih kapacitet ali katere druge individualne 
značilnosti neutemeljena, pa zahodna civilizacija 
že od antike naprej vse svoje inštitucije še vedno 
utemeljuje na antropocentričnih stereotipih, po 
katerih imajo v življenju človeka pripadniki drugih 
živalskih vrst zgolj inštrumentalno vrednost. 
Zvedeni so na nivo tržnega blaga, surovine, 
sredstva za dosego cilja, dobička in užitka. Njihov 
status ekonomske dobrine se v pravnem svetu 
odraža v umestitvi v kategorijo pravnih (bolj ali 
manj varovanih) objektov, v najboljšem primeru 
pa jim je dodeljen status “sui generis”, človekovo 
ravnanje z njimi pa regulirano s posebnim aktom, ki 
natančno določa metode ravnanja z njimi v procesih 
eksploatacije. 

Res je, da živali ne morejo govoriti nam 
razumljivega jezika oziroma jih mi ne znamo 
razumeti, tudi pišejo ne, vendar po drugi strani 
tudi mi nimamo kril, da bi leteli, nimamo škrg, da 
bi dihali pod vodo, niti ne sposobnosti preživeti v 
ekstremnih zimskih razmerah brez ustrezne opreme. 
Zgolj zaradi lastnosti, ki so edinstvene samo ljudem, 
ne smemo poveličevati človeške superiornosti, 
kajti kot vidimo, tudi mi ne posedujemo izjemnih 
lastnosti, ki so značilne za specifične živalske 
vrste. Zavrniti moramo speciesistični predsodek o 
manjvrednosti živalskega življenja, začeti spoštovati 
vse živali in jim omogočiti dostojno življenje.

Zadnji podatki o kopenskih živalih, vzrejenih in 
ubitih za hrano, razkrivajo uničujočo statistiko: 
po podatkih Organizacije Združenih narodov za 
prehrano in kmetijstvo (FAO) ocenjujejo, da letno 
zakoljemo kar 92,2 milijarde kopenskih živali. 
Nova statistika, ki je naravnost grozljiva, je še bolj 
žalostna, ko vemo, da ribe in morske živali v to 
številko niso vključene, njihova smrtnost pa se meri 
v tonah.

Vsak dan v klavnicah po svetu konča življenje kar 
160 milijonov živali. Večina jih kratko življenje 
preživi v strahu, temi, zapiranju, suženjstvu in 
mučenju, zaradi česar so klavnice in premnoge 
kmetije skrite pred človeškim pogledom. Vse to je 
posledica človeške navade uživanja mesa, mleka in 
jajc.

Še najbolje od vsega bi bilo, da se ubijanje in 
diskriminacija živali enostavno prepovesta, saj konec 
koncev za določitev človekovih dolžnosti živali 
dejansko ne bi potrebovale pravic in subjektivitete.

“Biti prijazen do živali ni dovolj. Izogibati se 
krutosti ni dovolj. Nastaniti živali v večje, udobnejše 
kletke ni dovolj. Ali bomo izkoriščali živali za 
prehrano, oblačila, zabavo, ali pa spoznali dejstvo, 
da pravice živali terjajo prazne in ne večje kletke.” 
(Tom Regan)

“bit i prijazen do živali ni dovolj. 
izogibat i se krutost i ni dovolj. 

nastanit i živali v večje, udobnejše 
klet ke ni dovolj. ali bomo 

izkoriščali živali za prehrano, 
obl ačil a, zabavo, ali pa spoznali 
dejstvo, da pravice živali t erjajo 

prazne in ne večje klet ke.” 

tom regan

osvoboditev živali

če je družbeni konsenz zahoda 
enot en v točki, da je neenaka 

obravnava posameznikov zaradi 
barve kože, et ične pripadnost i, 
spol a in spolne usmerjenost i, 

mentalnih kapacit et ali kat ere 
druge individualne značilnost i 

neut emeljena, pa zahodna 
civilizacija že od ant ike naprej 

vse svoje inšt it ucije še vedno 
ut emeljuje na antropocentričnih 

st ereot ipih, po kat erih imajo 
v življenju človeka pripadniki 

drugih živalskih vrst zgolj 
inštrumentalno vrednost. 
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PISMA BRALCEV
Besedilo STANKO VALPATIČ
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Zgoraj prejeto pismo g. Dušana Šepetavca bomo v 
tokratni reviji obravnavali v kar nekaj prispevkih, 
takoj na naslednjih straneh.

Stališče našega društva do pridelave hrane oz. do 
današnjega konvencionalnega kmetijstva, ki je 
strašansko uničujoče za naravo in vode ter ubijalsko 
do mnogih prostoživečih živali, živali v tleh kakor 
tudi do ostalega življenja v tleh, je že od same 
ustanovitve jasno in vedno isto:

1. Za nas je takšno kmetijstvo nesprejemljivo 
in nedopustno, ker vse živali obravnavamo 
enakovredno, tudi tisto najmanjše življenje v tleh. 
Ne delamo kompromisov, tudi če gre za kakršnekoli 
tako imenovane človeške koristi. To so le izgovori, 
najsi gre za poskuse na živalih za zdravila ali 
cepiva, v katerih so celo živalske sestavine, ali pa za 
vegansko hrano, pri kateri je bilo zaradi škropiv in 
umetnih gnojil ubitih na milijone živali na in v tleh. 
Na račun trpljenja ali uboja drugega bitja ne bomo 
nikoli postali zdravi ali ozdraveli. Trdimo, da smo 
ljudje odvisni od narave, torej čiste vode, rastlinskega 
in živalskega sveta ter dobre kondicije hraniteljice 
Zemlje. Nobeno ubijanje, zastrupljanje živali in 

narave ter pretirano ropanje Zemlje ni potrebno niti 
zakonito. Današnje konvencionalno kmetijstvo pa 
vsekakor sodi med največje uničevalce in ubijalce 
živali in narave, tudi ko gre za vegansko hrano. 

2. Hrana, pridelana s kemijo in fitofarmacevtskimi 
sredstvi, je dolgoročno škodljiva za naše zdravje. 

3. Zaradi kemije počasi izgubljamo rodovitna polja 
in življenje v tleh, ki je izjemnega pomena za rast 
rastlin. Podobno je tudi z vodami, ki so zaradi kemije 
iz leta v leto bolj onesnažene in zastrupljene. Kaj 
bomo zapustili našim mlajšim? 
      
ZAKAJ TO POČNEMO, KDO NAS JE VPELJAL V TO 
IN TEGA NAUČIL?    
Kot kmetovalec in opazovalec sprememb v naravi 
sem že večkrat pojasnil, kako je prišlo do takšnega 
uničujočega kmetijstva in pojma množična 
živinoreja. 

Iznajdba umetnih gnojil, škropiv, hibridnih in 
genskih semen ter velikih, mogočnih traktorjev, 
strojev in pripomočkov je omogočila strašansko 
hitro in obsežno uničevanje ter zastrupljanje narave 

osvoboditev živali

Spoštovani,

v zadnjih treh do štirih letih sem v ljubljanskih specializiranih trgovinah za bio prehrano 

opazil, da se je pojavilo veliko izdelkov z oznako ‘vegan’, ki pa niso iz bio (organske, 

ekološke) pridelave. Prodajalke so mi povedale, da je po teh izdelkih kar veliko 

povpraševanje. 

Pred kakšnima dvema mesecema sem postavil Slovenskemu veganskemu društvu 

(ustanovljeno leta 2010) vprašanje: 

“Veganska prehrana ima bio certifikat ali pa ga nima. Kateri različici dajete prednost na 

vaših predavanjih, seminarjih in kuharskih delavnicah?”

Dobil sem odgovor tajnika društva: “Ne gledamo na ta aspekt na predavanjih/seminarjih/

kuharskih delavnicah.” 

Dolgotrajno uživanje take veganske hrane je zelo škodljivo - umetna gnojila, pesticidi, 

herbicidi v živilskih izdelkih, sintetični pospeševalci okusa, gensko spremenjena živila, 

emulgatorji, stabilizatorji, umetna sladila itd. Zanima me, če ste tudi vi opazili 

tovrsten trend?

Za vaš odgovor se vam zahvaljujem in vas lepo pozdravljam,

Dušan Šepetavc 
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in voda ter, kot že rečeno, omogočila množično 
živinorejo. Nad živinorejo se zgražajo tudi mnogi 
vegani in vegetarijanci, obenem pa ploskajo znanosti, 
ki je omogočila množično živinorejo in pospešeno 
uničevanje planeta (nekateri morda nevedoč, zato 
o tem pišemo že nekaj časa in večkrat). Žal imamo 
dve vrsti znanosti. Ena je v službi kapitala in dela po 
naročilu scenaristov uničevanja, druga pa je koristna 
za vse, ki si prizadevajo za življenje, za živali in 
naravo, in nam pomaga pri odgovorih na nekatera 
naša vprašanja.

Težava je v tem, da gre razvoj večjega dela 
znanosti v napačno smer. Ne temelji na naravnih 
Božjih zakonitostih, morali in etiki, ampak na 
neusmiljenem pohlepu po dobičku, na račun 
izkoriščanja in uničevanja matere Zemlje, živali in 
rastlin. S takšno hitrostjo sekati tropske gozdove, 
ropati notranjost in zunanjost zemlje, vzrediti 
milijarde in milijarde živali prej ni bilo mogoče. Ker 
sem bil rojen na kmetiji pred več kot petdesetimi 
leti in se še zdaj ukvarjam s kmetijstvom, to 
problematiko zelo dobro poznam in ne govorim na 
pamet ali naučeno, ampak iz lastnih izkušenj.
Zame osebno po več kot 30 letih iskanja odgovorov 
na mladostniška vprašanja ni več nobenega dvoma, 
da sta nauk in usmeritev, ki nam ju ponujajo šolstvo, 
cerkev, večji del znanosti, ki služi uničevanju, 
politika, zdravstvo, farmacija, kmetijska in 
prehranska politika ali, povedano z eno besedo, 
cerkveno-državni sistem, v veliki meri napačna, 
nepravilna, lažna in tako čedalje bolj nevarna za 
ljudi, živali in celotno naravo.

Gre za strašansko zavajanje in zlorabo, predvsem 
tako imenovanih krščanskih cerkva, ki so in še 
zlorabljajo ime Kristus - Bog za doseganje svojih 
ciljev, kot so pohlep, denar, premoženje, moč in 
oblast. Duhovniški kasti je skozi čas uspelo svoje 
krvavo in izkoriščevalsko početje predstaviti v 
javnosti kot božjo voljo, kot nekaj naravnega in 
normalnega, ter to skozi zgodovino spretno vnesti 
na vsa področja našega življenja. Zato danes 
ravnamo tako slabo z živalmi, naravo, in kljub 
strašanskemu uničevanju ter pobijanju mnogi 
sploh ne opazijo in ne pomislijo, da bi lahko bilo 
drugače oziroma da bi moralo biti drugače. 

In to je po moje glavni razlog, zakaj je že tisočletja 
prisotno grozljivo izkoriščanje ljudi, živali in 
narave. Ne pozabimo: kakor nekoč, tako tudi 
danes; cerkev je bila vedno jezdec, država pa konj, 
ki jezdeca brezpogojno uboga in preko svojega 
aparata izpolnjuje njegove želje.

Že v prejšnji številki revije sem se spraševal, 
zakaj nas npr. v šoli učijo o pomembnih ljudeh iz 
zgodovine le tisto, kar ustreza temu uničevalskemu 

sistemu. Zakaj nam prikrivajo njihova pomembna 
raziskovanja in spoznanja, ki bi lahko bila ključna 
za boljše in spoštljivejše odnose do ljudi, živali in 
narave?     

Tako nas na primer učijo, da Albert Einstein velja 
za enega največjih in najvplivnejših znanstvenikov 
vseh časov. Da je prejel Nobelovo nagrado in bil v 
anketi britanske revije Physics World razglašen za 
največjega fizika vseh časov. Toda skoraj nič ali zelo 
malo vemo o tem, da je pri svojem raziskovanju 
prišel do ugotovitev in spoznanja o prisotnosti 
nevidne,  izjemno močne sile, ki je prisotna povsod 
in vse ureja. Einstein jo imenuje ljubezen - Bog.
Spodaj si lahko preberete več v pismu, ki ga je 
napisal svoji hčerki. 

Če že govorijo in nas učijo o Einsteinu v šolah, bi 
vsekakor bilo izjemnega pomena, da se otrokom 
bere to pismo večkrat na teden ali celo vsak dan. Če 
bi šolski sistem v tem smislu izobraževal že več kot 
sto let, sem prepričan, da bi bil danes svet drugačen, 
morda sploh ne bi več proizvajali orožja, ne bi bilo 
vojn in toliko sovraštva med ljudmi. Ljubili bi vse 
živali ter čuvali naravo.

Morda predlog za vse vzgojitelje, učitelje in 
profesorje, da to pismo berejo otrokom in se 
pogovarjajo o tem. Morda še komu pomaga in mu 
spremeni življenje. 

PISMO ALBERTA EINSTEINA HČERI O UNIVERZALNI 
SILI, KI JE PO NJEGOVEM LJUBEZEN. 
V poznih 80-ih je Lieserl, hči slavnega genija, 
Hebrejski univerzi donirala 1400 pisem, ki jih je 
napisal Einstein, pri čemer je naročila, naj njihovih 
vsebin ne objavljajo še dve desetletji po njegovi 
smrti. To je eno izmed njih, za Lieserl Einstein.

osvoboditev živali

Uredništvo revije vabi mlade, 

da nam pišejo na temo zaščite in 

ljubezni do živali in narave. 

Z veseljem bomo objavili vaše prispevke. 

Pišite na: info@osvoboditevzivali.si.

p o v a b i l o
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EINSTEINOVO PISMO NJEGOVI HČERI LIESERL

“Ko sem predlagal teorijo relativnosti, me je zelo malo ljudi razumelo, in tudi 
to, kar bom razkril in prenesel človeštvu zdaj, bo v nasprotju z razumevanjem 
in predsodki sveta. Prosim te, da zaščitiš pisma tako dolgo, kot bo potrebno, 
leta, desetletja, dokler ni družba dovolj napredna, da sprejme to, kar bom 
razložil. 

Obstaja izjemno močna sila, za katero do sedaj znanost še ni našla uradne 
razlage. To je sila, ki vključuje in ureja vse druge ter je celo v ozadju vseh 
pojavov v vesolju in pri nas še ni bila prepoznana. Ta univerzalna sila je 
LJUBEZEN. Ko so znanstveniki iskali enotno teorijo vesolja, so pri tem 
pozabili na najmočnejšo nevidno silo. 

Ljubezen je Luč, ki razsvetljuje tiste, ki jo dajejo in prejemajo. Ljubezen je 
gravitacija, ker zaradi nje nekateri ljudje čutijo privlačnost do drugih. 

Ljubezen je moč, ker pomnoži najboljše, kar imamo in dovoli človeštvu, da 
ne ugasne v svoji slepi sebičnosti. Ljubezen razvija in odkriva. Za ljubezen 
živimo in umremo. Ljubezen je Bog in Bog je Ljubezen. Ta sila razloži vse in 
daje življenju smisel. To je spremenljivka, ki smo jo za predolgo časa prezrli, 
morda zato, ker nas je ljubezni strah, saj je edina energija v vesolju, ki se je 
človek ni naučil upravljati po svoji volji. 

Da bi ljubezen naredil vidno, sem v svoji najbolj znani enačbi naredil 
preprosto zamenjavo. Če bi namesto E = mc2 sprejeli, da je lahko energijo 
za zdravljenje sveta mogoče dobiti preko ljubezni, pomnožene s kvadratom 
hitrosti svetlobe, bi prišli do zaključka, da je ljubezen najmočnejša sila, 
kar jih obstaja, saj nima omejitev. Po človeškem neuspehu z uporabo in 
nadzorom ostalih sil v vesolju, ki so se obrnile proti nam, je nujno, da se 
negujemo z drugo vrsto energije ...

Če želimo, da naša vrsta preživi, če želimo najti smisel življenja, če želimo 
rešiti svet in vsa čutna bitja, ki ga naseljujejo, je ljubezen en in edini odgovor. 
Morda še nismo pripravljeni, da bi naredili bombo ljubezni, dovolj močno 
napravo, ki bi popolnoma uničila sovraštvo, sebičnost in pohlep, ki uničujejo 
planet. Vendar pa vsak posameznik v sebi nosi majhen, a močan generator 
ljubezni, čigar energija čaka, da se sprosti. Ko se naučimo dajati in prejemati 
to univerzalno energijo, draga Lieserl, bomo potrdili, da ljubezen premaga 
vse, da je sposobna preseči vse in nič, ker je ljubezen kvintesenca (jedro) 
življenja. 

Globoko obžalujem, da nisem mogel izraziti tega, kar je v mojem srcu, ki je 
tiho bílo zate vse moje življenje. Morda je prepozno za opravičilo, ampak čas 
je relativen in moram ti povedati, da te imam rad in sem zahvaljujoč tebi 
dosegel dokončni odgovor!”

Tvoj oče, Albert Einstein
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VEGANSTVO 
MED TRENDOM IN DUŠO

Besedilo DR. KATERINA VIDNER FERKOV
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»Nike, Adidas, Coca-Cola, Netflix, Snapchat« so 
najpogostejše besede, ki jih uporabljajo otroci v 
osnovnih šolah v Sloveniji. Le malokdo med njimi 
loči liste zelene od peteršilja, javor od lipe, zna 
nabrati tolščak ali kislico. Rastline okoli njih, enako 
kot njihova dobesedna realnost, so jim neznane. 
Otroški um že v vozičku vampirsko napadejo 
blagovne znamke, kot je Disney. V njihovih otroških 
glavah so korporativni logotipi pojem zabave, del 
življenja, njihovo »naravno« okolje. Supermarketi 
so za te otroke običajni del življenja, z mrtvo hrano, 
kitajsko plastiko in slabo zašitimi oblačili, polnimi 
toksinov. Današnji otroci ne poznajo časa, ko so bili 
vitaminski dodatki le za izjemno bolne ljudi. Je zdaj 
bolnih toliko več ali so prehranski dodatki zaradi 
mrtve hrane v supermarketih neizbežno dodatno 
obremenjevanje telesa in uma? 

V času, ko se prodaja s pritiskom na ikono 
»angelska sporočila«, orožje ali pornografijo, 
ni presenečenje banaliziranje veganstva, torej 
neubijanja živali, na priročno blagovno znamko, ki 
je del nakupovalnega seznama. Nov del ločenosti, 
čeprav veliko manj krvave.

Vegetarijanstvo in veganstvo obstajata tisočletja 
zapisana kot duhovna praksa številnih mislecev 
in iskalcev bistva. Še preden so obstajale blagovne 
znamke, množične klavnice in industrijska 
živinoreja. Že takrat, ko so se za današnje razmere 
naravnost idilično ovce pasle na brezkončnih 
pašnikih neškropljene trave in so jim otroški pastirci 
igrali na piščal, že takrat se je nekaterim zdelo 
preokrutno, da se življenje živali konča pod nožem 
človeka. Namenoma.

Morda verjamete v Biblijo ali prisegate na znanost 
ali pa upoštevate le lastne ocene in sklepanja. 
Najverjetneje ste ugotovili, da zemlja, ki nas 
obdaja, planet Zemlja, na račun katerega zdaj 
potekajo naravnost groteskno vnetni boji glede 
njegove oblike, obsega največji del našega bivanja. 
Naj je ravna, ploščata, elipsasta ali okrogla, nič ni 
pomembno bolj kot to, da vsi ljudje, ki se prerekajo 
o njeni obliki, pomenu in značilnostih, kupujejo 
v supermarketih. Ki so zelo pravokotni, turobni 
in dragi, in so povsod. Kvadrat. Ujetost v ječo 
brezdušne trgovine. O tem se menda lahko strinjamo 
vsi. O kvadratu, ki je edini (!) način prehranjevanja 
za 95 % vseh ljudi v mestih. 

Zemlja, ki nas vsakič znova šokira s svojo lepoto, 
veličastnostjo, skrivnostnostjo, nedoumljivostjo. 
Zemlja je naš začasni dom. Stopamo po istih ulicah, 
kjer je Cezar mahal svojim legijam, gledamo skozi 
okno, kjer je Prešeren pisal svoje sonete, in si 
ogledujemo gradove, kjer so turški paše ugrabljali 
lepe Vide, ali tipaje opazujemo jame, kjer so najdeni 

prazgodovinski ostanki. Zemlja je morda samo 
postaja v vesolju, vsekakor pa je naša resničnost. 
Od vremena do rastlin in živali, ki nas obdajajo. 
Ugotovimo lahko, da razen Inuitov na skrajnem 
severu, ki nimajo možnosti sploh poznati rastlin, 
ker živijo v malodane večnem snegu in ledu, smo 
vsi neločljivo povezani z zelenim rastjem. Od kalčka 
do klasja. Od semena do buče. Od lešnika do leske 
in od koščice do češnje. Biologija in botanika lahko 
opisujeta procese, ki se zdijo »logični«. Dejansko so 
kroženje življenja v naravi, ki ga lahko z osuplostjo 
spremljamo. Nismo pa ga zmožni ustvariti. Tukaj 
naletimo na drugo možnost – lahko se v te procese 
vpletemo, da koristimo rastlinam in živalim, kot 
si mi to predstavljamo. Na primer okopavamo vrt, 
odstranjujemo mrčes s sadja, skrbimo za rodovitnost 
prsti, ali pa Zemljo vidimo le kot svoj laboratorij. 
Za nevarno polivanje s strupi, ki povečajo 
»gospodarsko donosnost« kmetijske panoge. Če ob 
tem ubijamo prst, žuželke, živali, ostalo rastlinje in 
ljudi – nič zato.

Tukaj trčimo ob trend veganstva, ki v svoji 
dobronamerni želji, da prepreči in ustavi ubijanje 
živali, slepo ploska ubijanju Zemlje. Ko sem 
prvič videla reklamo za veganski McDonald’s, 
nisem mogla verjeti, da naj bi veganke in vegani 
to kadarkoli kupili, kaj šele pojedli! Kako lahko 
komurkoli pride na pamet podpora korporaciji, ki 
desetletja škoduje zdravju ljudi, nameni milijarde 
za neokusne reklame, neizmerno zatira ekološko 
kmetijstvo, s svojim smradom in neprimernim 
jedilnikom pa škoduje vsem, ki vstopijo v njihov 
»obrat hitre prehrane«? Tu je dokaz, da ima 
vegansko prehranjevanje zelo velik in hud problem. 
Namreč malikovanje blagovnih znamk in pristajanje 
na »hitre rešitve« znotraj grozljivih pristopov do 
ljudi, okolja in živali. Če se zraven »veganskega« 
hamburgerja peče burger iz zmletih živali, je 
potrebno vdihavati ceneno olje, mastne obroke in 
mučenje živali, zato da bi podprli že tako milijardno 
korporacijo? Ker se je odločila za veganski obrok? 

Podobni »slavospevi« veganskim izdelkom 
korporacij, kot je Nestlé, so zgrešena dobrota 
trendovskega veganstva, ki mu je mar čimbolj 
dostopnega nakupovalnega seznama, ne pa 

PRIJETNA JE L AHKOTNOST 
MORALNEGA ZADOŠČENJA OB 

KUPOVANJU IZDELKOV Z OZNAKO 
»VEGAN« IN S T EM OTOPEL A 

POZABA DEJSTVA, KOGA DEJANSKO 
PODPIRAMO. 

osvoboditev živali
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celotnega pogleda na pridelovanje hrane in na 
Zemljo. 

Oglasi se vik in krik: »Če pa podpiramo veganstvo! 
Ta podjetja bodo naredila več veganskih in manj 
mesnih izdelkov!« Tako je. Naredili bodo več 
veganskih izdelkov, na povsem enak način, kot 
delajo mesne izdelke: z brutalnim izkoriščanjem 
narave, rastlin, živali in ljudi.

Prijetna je lahkotnost moralnega zadoščenja ob 
kupovanju izdelkov z oznako »Vegan« in s tem 
otopela pozaba dejstva, koga dejansko podpiramo. 
Če je povprečen potrošnik le deloma nemočen, ko 
»vrhovi« politike pošiljajo milijarde in milijone za 
nakup orožja, je pri nakupu hrane možna in tudi 
izjemno lahka drugačna izbira. Naj gre za študentko, 
ki si lahko naroči ekološke žitarice, ali družino, ki 
se dogovori za dostavo lokalnih pridelkov. Ne, ni 
čisto tako enostavno kot potiskanje vozička med 
policami. Ekološki in lokalni izdelki so tudi občutno 
dražji, vedno pa so možni dogovori in rešitve.

Razumevanje narave kot živega bitja, kot svojevrstne 
duše, ki nas obdaja, je esenca, če želimo kakovostno 
hrano in prijetne notranje občutke. Izdelki iz mrtvih 
in tisočkrat predelanih sestavin, ki se pridelujejo v 
milijardah ton z najcenejšim možnim pristopom, so 
lahko le komajda kaj boljši za živali, okolje in ljudi.

Korporacije so danes tiste, ki ugrabijo duhovne, 
čustvene, intelektualne in telesne potrebe ljudi ter 
jih spretno uporabijo za svoje ogromne dobičke. 
Zakaj je toliko debelih otrok? Zakaj toliko nezdrave 
prehrane? Uživanje trupel je grozljivo jedro večine 
težav, skorajda enakovredna težava pa postaja 
hrana, ki deluje kot začinjen strup.

Nekateri vegani in veganke so povsem ogorčeni nad 
»negativnostjo« in »kritiko« veganstva kot dela 
trenda potrošništva. Veganstvo je tudi del humanih 
ali etičnih vsebin, ki se ne morejo odtrgati od 
človeške družbe in vprašanj kmetijstva, proizvodnje 
in potrošnje.

Veganstvo kot potrošniški trend lahko na eni strani 

VEGANSTVO KOT POTROŠNIŠKI 
TREND L AHKO NA ENI STRANI 

POMEMBNO ZMANJŠUJE MUČENJE 
IN SMRT ŽIVALI, 

NE ZMANJŠUJE PA MUČENJA IN 
TRPLJENJA NARAVE KOT TAKE. 

osvoboditev živali
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pomembno zmanjšuje mučenje in smrt živali, 
ne zmanjšuje pa mučenja in trpljenja narave kot 
take. Ob skrajnem psihološkem napadu medijev, ki 
ljudi nenehno strašijo, jim grozijo ali jim vcepljajo 
občutek manjvrednosti ali na drugi strani brezglave 
evforije, marsikdo nima energije za celostno 
razmišljanje. Naj bi takemu odvzeli še veselje ob 
tem, da ko kupuje vegansko, dejansko naredi nekaj 
dobrega?

Ne, vsaka (!) veganska izbira je sama po sebi 
dragocena, pomembna in hvalevredna. Ni pa odveč 
tudi iskrena prošnja, da se izogibamo nakupovanju 
izdelkov korporacij, ko je to le možno in izvedljivo. 
Hvala!

PRIMER »VEGANSKEGA TRENDA«
Na številnih veganskih spletnih straneh so »z 
veseljem« objavljali podatke, da so piškoti Oreo 
dejansko veganski. Na ta način se ustvarja umeten 
trend veganskih izdelkov, ki po načinu svoje 
pridelave in vplivu na zdravje razen tega, da ne gre 
za trupla ubitih živali, predstavljajo škodo za človeka 
in okolje.

Oreo piškoti so označeni kot veganski. So polni 
rafiniranega sladkorja, transmaščob in kalorij. 
Neprimerni so za vse, ki želijo skrbeti za svoje 
zdravje. Nimajo nobenih mineralov, vitaminov ali 
vlaknin. 

Za poskus o vplivu živil, kot je Oreo, so raziskovalci 
hranili lačne podgane z Oreo piškoti in riževimi 
kolački na dveh straneh labirinta. Živalim so 
dovolili, da se sprehajajo po obeh straneh labirinta. 
Raziskovalci so zabeležili čas, ki so ga živali 
preživele na vsaki strani. Kasneje so isti poskus 
ponovili na drugi skupini podgan, ki so jim vbrizgali 
mamila, kot sta kokain in morfij, ter jih hranili s 
fiziološko raztopino.

Podgane, ki so jim vbrizgali kokain, in tiste, 
ki so glodale Oreo, so preživele enak čas na 
strani labirinta z mamili. Presenetljivo je, da so 
raziskovalci med merjenjem izražanja proteina, 
imenovanega c-Fos, v centru za užitek v možganih 
ugotovili, da so Oreo piškoti sprožili več nevronov 
kot kokain ali morfij.

»Naše raziskave podpirajo teorijo, da živila s tako 
visoko vsebnostjo maščob in sladkorja stimulirajo 
možgane na enak način kot mamila,« je dejal 
soavtor Joseph Schroeder, izredni profesor 
nevroznanosti na Connecticut Collegeu. »To lahko 
pojasni, zakaj se nekateri ljudje ne morejo upreti 
takšni hrani, čeprav vedo, da je zanje škodljiva.« 
Mučenje živali za dokazovanje škodljivosti visoko 
predelanih živil je monstruozno dejanje, a očitno 

še vedno ne dovolj, da bi odprlo oči potrošnikom. 
(https://www.cbsnews.com/news/oreos-may-be-
as-addictive-as-cocaine-morphine/)

Ocena sestavin piškotov Oreo s strani organizacije 
EWG (Eat Well Guide) je naslednja: https://www.
ewg.org/foodscores/products/044000032029-Oreo
OreoNabiscoOreoMilksFavoriteSandwichCookiesCh
ocolateChocolate/.

Nobena sestavina Oreo piškotov ni ekološka. 
Vsebujejo aditive za živila, ki so potencialna 
nevarnost za zdravje, in transmaščobe. EWG 
ugotavlja, da ta izdelek vsebuje 41 % sladkorja glede 
na maso in 4 čajne žličke dodanega sladkorja na 
porcijo. Poleg tega vsebuje sestavine nenavedenega 
(!) izvora. Tovarna na Nizozemskem, kjer pridelujejo 
kakav za piškote Oreo, je bila obravnavana zaradi 
škodljive uporabe amonijaka in s tem negativnega 
vpliva na okolje.

Piškoti Oreo vsebujejo naslednje sestavine, ki so 
lahko gensko spremenjene ali pridobljene iz gensko 
spremenjenih pridelkov: koruzni sirup z visoko 
vsebnostjo fruktoze, repično olje, sladkorji in lecitin 
(sojin).

Najboljša ocena prehranskega izdelka po lestvici 
EWG je 1, najslabša pa 10. Oreo piškoti imajo oceno 
9.

Jasno je, da bo vsak vegan, ki bo povabljen na 
rojstni dan, kjer bo zelo lačen, pa bo soočen le s poli 
salamo, torto z jajci in piškoti Oreo, izbral zadnje. 
Vsakič, ko imamo možnost, pa se raje na daleč 
izognimo kupovanju takšnih »veganskih« izdelkov.

VSAKA (!) VEGANSKA IZBIRA 
JE SAMA PO SEBI DRAGOCENA, 
POMEMBNA IN HVALEVREDNA. 

NI PA ODVEČ T UDI ISKRENA PROŠNJA, 
DA SE IZOGIBAMO NAKUPOVANJU 

IZDELKOV KORPORACIJ, 
KO JE TO LE MOŽNO IN IZVEDLJIVO.
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ALI JE POMEMBNO, KAKŠNO 
RASTLINSKO HRANO JEMO?

Besedilo JELENA DIMITRIJEVIĆ
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Odločitev za rastlinski način 
prehranjevanja je vsekakor pohvalna 
in vsak posameznik, ki naredi ta korak, 
sodeluje v ustvarjanju bolj sočutnega 
in zdravega sveta. Seveda je veganstvo 
veliko več kot samo prehranjevanje, je pa 
slednje ključni element in si zasluži, da se 
mu posvetimo nekoliko podrobneje, saj 
lahko naredimo še veliko več zase, za živali 
in okolje, če se začnemo zavedati, kakšno 
rastlinsko hrano uživamo. 

ZAKAJ IZBRATI EKOLOŠKO?
Nekoč ni bilo kategorizacije ‘konvencionalno’ in 
‘ekološko’ pridelano, saj je bila vsa hrana ekološka. 
Ko se je populacija povečevala, so se pojavile večje 
potrebe po hrani, ki je bolj dostopna, cenejša in 
z več pridelki, ki hitro zrastejo. Zaradi tega so se 
tudi začele manipulacija in modifikacija živil ter 
vzgoja živil s pomočjo sintetičnih kemičnih snovi. 
Neorganska (neekološka) hrana se vzgaja s pomočjo 
umetnih fertilizatorjev (kot so recimo nitrati), 
pesticidov, herbicidov, fungicidov, regulatorjev rasti 
... Vse to omogoča hitrejšo rast in več pridelka in 
je zaradi tega tako masovno v uporabi. Za ekološko 
vzgojeno hrano potrebujemo čas, saj rastline rastejo 
v svojem naravnem tempu in tako ohranjajo več 
antioksidantov, vitaminov in mineralov, imajo nižji 
nivo nitratov in zelo malo ostankov pesticidov in 
težkih kovin. Ekološko pridelano izberemo ne samo 
zaradi lastnega zdravja (vse te kemične snovi so 
povezane z nastankom različnih bolezni, kot so 
rak, avtoimunska obolenja, nevrološke bolezni, 
hormonska neravnovesja, težave s plodnostjo, 
astma, prebavne težave, težave s ščitnico, oslabljeno 
delovanje imunskega sistema itd.), temveč tudi 
zaradi okolja in živali, ker ekološko pridelana živila:
- izboljšajo kakovost prsti in vode,
- zmanjšajo onesnaženja,
- promovirajo samooskrbni krog virov na kmetiji,
- zmanjšujejo negativen vpliv na prostoživeče živali.

Poleg tega po evropski zakonodaji v ekološkem 
kmetijstvu ni dovoljena uporaba lahkotopnih 
mineralnih gnojil, kemično sintetiziranih 
fitofarmacevtskih sredstev (pesticidov), gensko 
spremenjenih organizmov in proizvodov, pridobljenih 
iz teh organizmov, ter različnih regulatorjev rasti. 
Ob tem je zagotovljen nepretrgan in transparenten 
nadzor nad pridelavo in predelavo pridelkov oziroma 
živil od njive do krožnika, kar predstavlja še večje 
zagotovilo potrošnikom, da se odločajo za varna 
živila.

RAZISKAVA - DVA TEDNA NA EKOLOŠKI PREHRANI
Švedska družina s tremi otroki je namesto 

konvencionalne hrane, ki je bila redno na njihovih 
jedilnikih, dva tedna kupovala in jedla le ekološko 
pridelano hrano. Na začetku in nato po dveh 
tednih so jim raziskovalci izmerili različne ravni 
pesticidov v urinu. Vsi družinski člani so imeli 
po uživanju ekološke hrane drastično znižane 
vrednosti. Določenih povišanih vrednosti pesticidov 
pa po analizi urina niso več zaznali. Lahko si samo 
predstavljamo, kaj se dogaja z vsemi strupi, ki jih 
vnašamo s konvencionalno pridelanimi živili. Nekaj 
jih telo mogoče izloči, a večina jih ostane v naših 
organih (zlasti jetrih in ledvicah) in povzročajo 
zdravstvene težave. Dolgoletna akumulacija teh 
strupenih snovi ne prinaša ničesar dobrega. Če temu 
prištejemo še onesnaženo okolje, vodo, zrak, toksine 
iz pohištva, oblačil, barv, lakov, kozmetike, čistil, ličil 
... ni čudno, da smo tako bolni, ne glede na to, ali 
smo rastlinojedi ali vsejedi. 

VEGANSKO EKOLOŠKO KMETOVANJE
Če želimo narediti še en korak naprej, se bomo 
pozanimali, kdo vzgaja rastline po veganskih 
principih (takšnih pridelovalcev je na žalost še 
vedno premalo). Pri veganski ekološki pridelavi 
se ne uporabljajo živalski produkti, kot so recimo 
krvna moka, ribji izdelki, kostna moka, iztrebki ali 
druge snovi živalskega izvora, ki jih povezujemo s 
trpljenjem in izkoriščanjem živali. Tudi v ekološkem 
kmetijstvu, kjer vzgajajo le živila rastlinskega izvora, 
se pogosto uporabljajo stranski produkti živinoreje, 
kar je za vegane nesprejemljivo. V veganskem 
ekološkem kmetijstvu se uporabljajo zeleno gnojenje, 
zeleni odpadki, rastlinski kompost, nekateri vrtnarji 
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uporabljajo tudi urin veganov, ki zagotavlja dušik, in 
človeški gnoj veganov, ki se pridobiva iz kompostnih 
stranišč. Pri tovrstnem kmetovanju kmetje zelo 
pazijo, da ne motijo procesov v prsti, vzgajajo 
različne rastline in ne le eno vrsto na pridelovalnih 
površinah, kolobarijo, uporabljajo zastirko, sekan 
razvejan les in na splošno spoštljivo ravnajo z zemljo. 
V Sloveniji je samooskrba zelo razširjena, tako da 
je lahko rešitev, da vsaj delno sami pridelamo svojo 
hrano, saj bo v tem primeru veliko lažje doseči 
standard, ki si ga želimo, vključno z veganskim 
ekološkim vrtnarjenjem doma. Pri tem nam vsekakor 
lahko pomaga pridobivanje znanj iz biodinamike in 
permakulture. 

EKOLOŠKI CERTIFIKAT
Kmetijski pridelki oziroma živila, ki se tržijo v 
Sloveniji, morajo biti označeni z enotno označbo 
‘ekološki’ in to le potem, ko je bil za kmetijski 
pridelek oziroma živilo izdan certifikat v skladu z 
Uredbo o ekološki pridelavi in predelavi kmetijskih 
pridelkov oziroma živil in Uredbo EU št. 848/2018. 

osvoboditev živali
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Poleg označbe ‘ekološki’ se lahko uporabljajo tudi 
okrajšave, kot sta ‘bio’ in ‘eko’.
Pri označevanju kmetijskih pridelkov oziroma živil je 
obvezna tudi uporaba evropskega logotipa.

Kmetijski pridelki oziroma živila so lahko označeni še 
dodatno z nacionalnim zaščitnim znakom v skladu 
s predpisom o zaščitnem znaku za označevanje 
kmetijskih pridelkov oziroma živil.

Poleg te uradne označbe, zaščitnega znaka in 
evropskega logotipa so lahko kmetijski pridelki 
in živila označeni tudi z dodatnimi blagovnimi 
znamkami, kot na primer Biodar, Demeter in tako 
dalje.

Na trgu se srečujemo z različnimi predelanimi 
izdelki, ki jih različno označujejo kot ‘naravno’ 
(to pomeni, da ni umetnih barvil, okusov ali 
konzervansov, ne pa, da je ekološko), ‘slovensko’, 
‘domače’, ‘z ekološkimi sestavinami’ in ‘ekološko, 
ki ni 100 % ekološko’ (zakonodaja dovoljuje, da 5 
% sestavin ni ekološkega izvora). Vse to je lahko 
zavajajoče, ker mislimo, da smo kupili nekaj, kar je 
dobro za naše telo, potem pa ugotovimo, da uživamo 
produkte, ki vsebujejo snovi, ki škodijo našemu 
zdravju, okolju ali živalim. 

KAKO KUPOVATI EKOLOŠKO IN BOLJ UGODNO?
Cena je nedvomno pogosta ovira pri odločitvi za 
nakup ekoloških izdelkov. Nižja cena bi lahko 
predstavljala ključno vzpodbudo za nakup pri tistih 
potrošnikih, ki ekološke hrane ne kupujejo ali jo 
kupujejo redko (Merjenje sprememb odnosa do 
eko izdelkov, Aragon 2020). A že samo pridelava 
in predelava ekoloških izdelkov sta v primerjavi 
s konvencionalno strogo opredeljeni s številnimi 
pravili in seveda tudi redno nadzorovani s strani 
neodvisnih inštitucij. Zaradi naravnega pristopa h 
kmetovanju je pridelka lahko manj in je bolj občutljiv 
na vse vremenske razmere in škodljivce. Tako je 
že v osnovi nerealno pričakovati, da bodo ekološki 
izdelki cenovno zelo ugodni. Ne glede na omenjeno 
je na koncu vse stvar prioritet in percepcije. Odvisno 
je, koga in kaj želimo podpirati, kako določen način 
pridelovanja vpliva na celoten planet na dolgi rok 
in koliko nam je to pomembno. Glede na kvaliteto 
ekoloških živil in prednosti, ki jih vidimo v manj 
zdravstvenih težav, večji odpornosti, večji hranilni 
vrednosti, je smiselno vključiti čim več ekoloških 
živil. Da bi zmanjšali stroške in dobili bolj ugodna 
živila in polnovredne ekološke izdelke, lahko delno 
sami pridelujemo določene rastline, kupujemo 
sezonsko in od lokalnih ekoloških kmetov (če imamo 
shrambo ali klet, lahko shranjujemo večje količine 
hrane in s tem dobimo bolj ugodno ceno pri nakupu 
večjih količin). Lahko tudi kupujemo skupinsko ali se 
zmenimo za popust pri rednem nakupu. Velikokrat 

se zgodi, da tako dobimo ekološka živila po bolj 
ugodnih cenah, ampak zaradi prepričanja, da je 
ekološko veliko dražje, niti ne primerjamo cen s 
konvencionalno pridelanimi izdelki. 

PROCESIRANA EKOLOŠKA HRANA
Ni vse, kar ima eko certifikat, tudi zdravo za naše 
telo. Tudi če živila ne vsebujejo dodatnih toksičnih 
snovi, lahko vsebujejo veliko procesiranega sladkorja, 
maščob in soli in so oropana hranil. Takšna živila 
ustvarjajo kislo okolje, ki je popotnica za nastanek 
različnih zdravstvenih težav, vključno z rakom. Iz 
tega razloga je treba biti pozoren pri izbiri živil, se 
naučiti brati deklaracije, oznake, predvsem pa se je 
treba odločati za osnovna, polnovredna, ekološko 
pridelana živila, kot so sadje, zelenjava, stročnice, 
žita, semena in oreščki in iz njih ustvarjati svoje 
domače mavrične recepte, ki bodo zadovoljili 
brbončice in podprli zdravje telesa.

KAJ IZBRATI ZASE, ZA ŽIVALI IN ZA PLANET?
Nedvomno je ekološko bolj zdravo, ekološko 
kmetijstvo pa boljše tako za živali kot za planet. 
Evropska zakonodaja je še vedno precej striktna, 
kar se tiče pridobivanja ekološkega certifikata, tako 
da je potrošnik zavarovan s te strani. Seveda se 
povsod pojavljajo neregularnosti in ne delujejo vsi 
po principu etičnosti in moralnosti. Na nas je, da 
najdemo najboljšo opcijo zase, da gradimo zaupanje 
in sodelovanje, da se povezujemo, podpiramo kmete, 
ki so pripravljeni hoditi po tej poti in nam omogočiti 
boljšo hrano, in da se odločimo, kako želimo živeti 
to zemeljsko izkušnjo. Vedno obstajajo načini, da 
delujemo pozitivno v tem svetu. Izbrati ekološko, 
polnovredno in rastlinsko je eden od teh načinov. 

Viri: 
https://www.gov.si/teme/ekoloska-pridelava/ 
https://www.kon-cert.si/sheme-certificiranja/
ekoloska-predelava/ 
https://www.smh.com.au/lifestyle/health-and-
wellness/family-eats-organic-for-just-two-
weeks-removes-nearly-all-pesticides-from-body-
20150513-gh0jhd.html 

Nedvomno je ekološko 
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Oddajo vodi novinar Matthias Holzbauer, sogovorniki 
pa so zdravnika dr. Hans-Günter Kugler in dr. Arno 
Schneider ter teolog in avtor knjig Dieter Potzel.

Nadaljevanje od zadnjič:

Dieter:
Posvetimo se nadaljnji osnovi naravoslovja, biologiji. 
Molekularna biologija daje osnove biotehnologiji, 
genski tehnologiji in genski tehniki. Že leta 1973 je 
bila ustvarjena prva gensko tehnično spremenjena 
bakterija, leta 1982 je bilo na trgu prvo gensko 
tehnično proizvedeno zdravilo. Nekaj kasneje so se 
pojavile gensko tehnično manipulirane živali, npr. 
križanec ovce in koze ali klonirana ovca Doli. Leta 
2001 je bil sekvenciran človeški genom, torej točno 
določen v svojih lastnostih. Leta 2010 je bila narejena 
prva umetna bakterija, katere genom je obstajal iz 
popolnoma sintetične DNK, torej umetno pridobljena 
dedna informacija.

Hans-Günter:
V bio znanosti, vključno z medicino, si vse bolj 
prizadevajo ustvarjati umetne organe kot nadomestne 
dele za ljudi. Neki tak postopek se imenuje Tissue-
Engineering. Pri tem osnovno celico milijonkrat 
pomnožijo in to namestijo na živalsko ali sintetično 
ogrodje. Leta 2018 je prišla v tisk novica, da je 
kitajski znanstvenik prvič kloniral opice, 22 let po 
ovci Doli. Z molekularno biološkimi metodami hoče 
človek izboljšati naravo in jo po človeških predstavah 
spremeniti. Biologija je bila v zgodovini označena kot 

življenjeznanstvo. Ko v tem času doživljamo umiranje 
vrst brez primere, se po pravici zastavlja vprašanje, 
kaj je biološko raziskovanje sploh prineslo življenju. 
Leta 2019 je bilo objavljeno poročilo Svetovnega 
sveta za biološko raznolikost, ki raziskuje raznolikost 
življenja na Zemlji. Iz poročila izhaja, da od ocenjenih 
8 milijonov živalskih in rastlinskih vrst približno 
enemu milijonu grozi izumrtje.

Matthias:
Pod zeleno gensko tehniko razumemo gensko 
tehnični postopek na področju vzgajanja rastlin. 
Ob tem se proizvajajo gensko spremenjeni 
organizmi, kjer se v dedne zasnove ciljano vstavijo 
posamezni geni. Želeni učinki so npr. herbicidna 
rezistenca, insektna rezistenca, virusna rezistenca, 
glivična rezistenca, hitrejša rast itn. Pridelava 
gensko tehnično spremenjenih rastlin je medtem 
razširjena po vsem svetu. Leta 2016 je bilo z gensko 
manipuliranimi rastlinami obdelane 12,3 % svetovne 

ALI POZNAMO 
RAZVOJ ZNANOST I?

Na Zdravi televiziji lahko gledamo izredno dobre in 
zanimive oddaje. Med drugim tudi na temo: Modrost 
znanosti – blaznost? Zaradi izjemne in aktualne vsebine 
smo vam delček podali v prejšnjih dveh številkah naše 
revije ter obljubili nadaljevanja.

osvoboditev živali

Prevod Branko Debeljak
Pripravila Miela Trefalt

"Leta 2019 je bilo objavljeno poročilo 
Svetovnega sveta za biološko 
raznolikost, ki raziskuje raznolikost 
življenja na Zemlji. Iz poročila izhaja, 
da od ocenjenih 8 milijonov živalskih in 
rastlinskih vrst približno enemu milijonu 
grozi izumrtje."

3. del
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obdelovalne zemlje. Znanost verjame, da bo lahko z 
gensko tehniko rešila problem prehrane na svetu. V 
resnici pa se večinoma samo podpira profit velikih 
koncernov. Znanost si tako jemlje pravico, da po svoji 
presoji manipulira z živimi bitji. Kakšne posledice 
bodo imele s sproščanjem manipuliranih genov 
prihodnje generacije, je povsem nejasno. Bodisi 
genske manipulacije bodisi kloni, človek hoče biti 
bog, hoče svet tako oblikovati, kakor njemu ugaja. Od 
kod ta znanost dobiva navodila?

Arno:
Nadaljnji primer: geoznanost. Geoznanstvena 
spoznanja so osnova za raziskovanje nahajališč npr. 
nafte, zemeljskega plina, urana, rudnin in drugih 
mineralnih virov. Izkoriščanje Zemlje in pohlep po 
vse več surovinah brez geoznanosti sploh ne bi bila 
možna. Nahajališča surovin neredko izkoriščajo brez 
obzira na izgube, kar pogosto povzroča ogromno 
onesnaževanje okolja in škoduje naravi ali jo celo 
uničuje. Pri tako imenovanem frakingu se npr. 
velike količine delno strupenih tekočin pod velikim 
pritiskom stiska v podzemne kamnine, da bi iz njih 
pridobivali nafto. Ta brutalni postopek onesnažuje 
in uničuje cele krajine. Veliko geoznanstvenikov 
služi pretežno interesom inštitucij in firm, katerim 
je glede ropanja Zemlje vseeno. Večinoma so namreč 
gospodarski interesi močnejši kot etični pomisleki 
ali ekološko razmišljanje. Posledica geoznanstvenih 
aktivnosti je npr. onesnaževanje oceanov z nafto. 
Znan primer je požar na naftni ploščadi Deepwater 
Horizon leta 2010. V 87 dneh je steklo v morje 
približno 800 milijonov litrov nafte. Posledica je bil 
naftni madež v Mehiškem zalivu.

Dieter:
Primer inženirske znanosti. V drugi polovici 18. 
stoletja se je najprej začela v Angliji, nato v vsej 
Zahodni Evropi in v ZDA industrijska revolucija, ki je 
do danes vodila in vodi v bliskovit razvoj industrije. 
Kakšne posledice ima širjenje industrijskih aktivnosti 
za življenje? Pridobivanje energije in industrijski 
procesi obremenjujejo okolje. Okoljevarstveni ukrepi 
v bogatih industrijskih državah večinoma vodijo k 
temu, da onesnaževanje okolja prelagajo v druge 
dežele. Proizvaja se npr. vedno več elektro naprav 
s kratko življenjsko dobo. Po aktualnem poročilu 
ZN se je leta 2019 nabralo pribl. 53,6 milijonov 
ton elektro odpadkov, po vsem svetu pa se samo 
17,4 % odpadkov reciklira. Veliko tega pristane 
v revnih deželah in tam zastruplja človeka in 
naravo. Elektrotehnika povzroča nastanek neštetih 
elektromagnetnih polj. Različna elektromagnetna 
polja imajo različne fizikalne lastnosti. Posledica 
tega je, da vsako polje različno vpliva na človeka. 
Posledice tega tako imenovanega elektro smoga 
še zdaleč niso vse znane in zadostno raziskane. 
Vsekakor obstajajo ljudje, ki posebej občutljivo 
reagirajo na elektromagnetna polja.

Matthias:
Kaj prinaša tako veliko tehnike? Nesporno tehnični 
napredek na mnoge ljudi deluje fascinantno, ker si z 
novimi aparati, stroji ali postopki obetajo izboljšanje 
kvalitete življenja ali rešitev problemov. Zaradi 
rasti blaginje si medtem lahko mnogo ljudi privošči 
električne aparate, ki jih pa nato zelo hitro zamenjajo 
z novimi. Industrijska množična proizvodnja 
pospešeno vodi v nezaslišano izkoriščanje Zemlje. 
Zaradi tega trpijo narava, rastline, živali in tudi 
mnogo revnih ljudi. Tehnika lahko sicer na prvi 
pogled reši marsikatere probleme ali zadeve, končno 
pa občutno doprinaša k uničevanju Zemlje.

Arno:
Posvetimo se nadaljnjemu področju znanosti, ki 
uživa velik ugled, medicini. Moderne medicine 
si brez znanosti sploh ne moremo predstavljati. 
Nekdanje epidemije so bile izkoreninjene s 
cepljenjem, ljudje po nesrečah lahko spet hodijo s 
protezami, obstaja veliko zdravil za različne bolezni. 
Toda, ali so ljudje zaradi medicinskih raziskav in 
znanosti resnično postali bolj zdravi? In kateri 
vidiki v medicinskih raziskavah javnosti niso ali so 
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"Tehnika lahko sicer na prvi pogled 
reši marsikatere probleme ali zadeve, 
končno pa občutno doprinaša k 
uničevanju Zemlje."
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samo nejasno prikazani? Poglejmo si samo razvoj 
nekega zdravila. Ko se po dolgem raziskovalnem 
procesu neke substance ta pojavi kot zdravilo, ki 
obljublja uspešnost, se to prijavi kot patent in pride 
v predklinično fazo. To se nato testira na embrijih, 
na celičnih kulturah. Nujno so predpisani preizkusi 
na živalih. Rečeno je, da so poskusi na živalih 
nepogrešljivi, da bi zagotovili varnost patenta in 
učinkovitost zdravila. Nato pa sledijo testi na ljudeh.

Hans-Günter:
Nekaj številk glede poskusov na živalih: leta 2018 
je bilo v Nemčiji uporabljenih skoraj 3 milijone 
poskusnih živali, kot se marsikdaj podcenjevalno 
reče. To pomeni, da morajo te živali, kot so miši, 
psi, mačke, zajci, ribe, morski prašički, svinje, 
opice in veliko drugih pretrpeti neizmerne muke. 
To je okrutnost proti življenju. Po svetu je mnogo 
zdravnikov in znanstvenikov, ki zavračajo poskuse 
na živalih. Nemško združenje »Zdravniki proti 
poskusom na živalih« ima to zajeto v svojem 
temeljnem načelu, kot sledi:
»Preizkus na živali ne predstavlja samo okrutno in 
zato neetično, temveč tudi neznanstveno metodo, ki 
bi se morala v interesu človeka in živali po najhitrejši 
poti odpraviti in nadomestiti s premišljenim in 
humanim postopkom!«

Dieter:
Če neizmerne muke in okrutnosti niso znanstveno 
potrebne, zakaj se potem po vsem svetu še vedno 
milijarde in milijarde živali v živalskih poskusih 
muči, trpinči, se jim uničuje življenje? Kdo ima 
interes za to?

Bog, Večni Bog ljubezni, ki ljubi najmanjše Svojih 
bitij in hoče, da gre vsem bitjem dobro, to nikakor ne 
more biti. Kdo ima torej interes za to? Dejstvo je, da 
cerkve izrecno odobravajo tako okrutno obravnavanje 
Božjih bitij. V katekizmu katoliške cerkve pod 
številko 2417 piše:

»Bog je živali dal v oblast človeku, ki ga je ustvaril 
po svoji podobi. S tem se on sme posluževati živali za 
hrano in oblačila. On jih lahko kroti, da bi mu služile 
pri delu in v prostem času. Medicinski in znanstveni 
poskusi so v razumnih mejah nravno dovoljeni, ker 
doprinašajo k temu, da se človeško življenje zdravi in 
rešuje.« Tako nauk cerkve.

Matthias:
To je drastično nasprotje zapovedi »Ne ubijaj«, ki 
jo najdemo v Desetih Božjih zapovedih po Božjem 
preroku Mojzesu in smiselno tudi v Govoru na gori 
Jezusa iz Nazareta, ki nam je prinesel Zlato pravilo:
»Kar hočete, da vam ljudje storijo, to jim storite vi 
prvi,« ali drugače povedano: »Česar nočeš, da storijo 
tebi, tega tudi ti nikomur ne stori!«

Toda država s svojimi zakoni in davki zahteva te 
okrutne raziskave. V medicini se zastavlja še povsem 
drugo vprašanje: lahko medicina resnično zdravi 
človeka? Lahko neka znanstvena terapija zdravi 
človeka? Lahko nek medikament zdravi človeka? 
Lahko operacija zdravi človeka? Če razmišljamo do 
konca, je treba reči, da se končno lahko telo zdravi 
le samo. Zdravnik lahko npr. operira, odstrani 
neko tvorbo. Da pa bi vse spet funkcioniralo in bi 
se rane zdravile, morajo v telesu postati aktivne 
samozdravilne moči. To velja za vse, za vsako vrsto 
terapije. Vprašanje je: če obstajajo samozdravilne 
moči, ki zdravijo, od kod pridejo? Kaj tvori 
samozdravilne moči?

"Kar hočete, da vam ljudje storijo, 
to jim storite vi prvi," ali drugače 
povedano: "Česar nočeš, da storijo tebi, 
tega tudi ti nikomur ne stori!"
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PRISTOPNA IZJAVA
ime, priimek

naslov (ulica, kraj, pošta)

datum rojstva

telefon

e-mail naslov 

izobrazba

poklic

dodatna znanja

 
Izjavljam, da želim postati član/članica Društva za osvoboditev živali in 
njihove pravice ter da sem seznanjen/seznanjena s statutom* društva in 
da ga bom spoštoval/spoštovala. *Celoten statut si je mogoče prebrati 
na spletni strani društva.

ČLANARINA ZA LETO 2023 (označi)
▯ članarina za zaposlene je 25 €,
▯ članarina za dijake, študente, upokojence in brezposelne je 15 €,

OBVEŠČANJE PO ELEKTRONSKI POŠTI (označi)
▯ Obveščajte me o akcijah društva, ker želim pri njih sodelovati.
▯ Informirajte me o akcijah društva in pomembnejšem dogajanju, 
vendar ne želim aktivno sodelovati.
▯ Ne želim, da me sproti obveščate o aktualnih dogajanjih, 
vendar društvo in njegovo dejavnost podpiram.

OPOMBE
Za mladoletnike, mlajše od 15 let, morajo pristopno izjavo podpisati tudi 
starši (zakoniti zastopnik). S podpisom te izjave dovoljujem obdelavo 
svojih osebnih podatkov za namene informiranja o delu društva (vabila, 
akcije, informativno gradivo ...).

datum                                               podpis

Izpolnjeno pristopno izjavo pošljite po pošti na naslov: 
Društvo za osvoboditev živali in njihove pravice
Ostrožno pri Ponikvi 26, 3232 Ponikva
Tel.: 03/5763-303, 031 499 756

www.osvoboditevzivali.si 
info@osvoboditevzivali.si 

Transakcijski račun: SI56 0201 1025 3228 311
V kolikor nakazujete članarino, napišite 
namen: ČLANARINA 2024

osvoboditev živali
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Zima je za živali, tudi za ptice, zelo težek čas. Iskanje 
hrane, mraz, zamrznjena napajališča … Nekatere od 
njih zelo težko preživijo ta čas in jim je lažje, če jim 
človek ponudi primerno hrano in toplo vodo. Letos 
med šolskimi počitnicami sem dala atiju pobudo, da 
skupaj narediva krmilnico. Izdelava krmilnice je bila 
zame lepo in posebno doživetje. S svojimi prihranki 
pa sem eno ptičjo krmilnico, ki mi je bila še posebej 
všeč, tudi kupila. Vesela sem, da sem se tako odločila, 
saj sedaj lahko skozi okno vsak dan opazujem ptice ob 
obisku krmilnice in poslušam njihovo petje.

Naj vam predstavim nekaj ptic:
Detel spada k pticam stalnicam, torej pticam, ki 
prezimijo tukaj, v Evropi. Poleti si sam najde hrano 
pod drevesno skorjo. Pozimi pa je srečen, če mu 
nastavimo hrano v krmilnice.

Drozg spada med najbolj nadarjene pevce. Ima 
prepoznavno petje: vsako kitico ponovi dva- do 
trikrat. Že zelo zgodaj se vrne s svojega zimskega leta. 
Zelo se veseli darov, ki mu jih nastavimo v krmilnice.

Rdečo taščico je zelo lahko prepoznati po oranžno-

rdečem perju na obrazu, vratu in prsih. Je izredna 
pevka. Hrano si išče večinoma na tleh, zato je dobro, 
da jo zaščitimo pred padavinami.

Ali veste, kako je navadni ščinkavec dobil ime? Če 
preti nevarnost, se oglasi z ostrim »ščink, ščink«. S 
svojim »trib, trib« pa naznanja dež.

Kosi porabijo veliko časa za nego svojega perja. Zelo 
radi se tudi kopajo, zato so zelo veseli, če jim ljudje 
na svojih vrtovih pripravimo vodo. Če je zelo mraz, se 
močno našopirijo.

Sinica je pogosta obiskovalka krmišč. Prepoznamo jo 
po črni glavi z belima lisama in rumenem trebuščku. 
Prija ji z maščobami bogata hrana.

Dragi bralci, tudi vi lahko pomagate, če želite. Na vrtu 
ali balkonu lahko namestite ptičjo krmilnico in vanjo 
nasujete mešanico zrnja. Z nastavljeno hrano se bo 
rada okrepčala tudi marsikatera veverica, ne le ptice. 
Ne pozabite jim nastaviti tudi mlačno vodo. 
Morda tudi vi začutite radost in povezanost s temi 
lepimi živalmi.

PT ICE POTREBUJEJO 
NAŠO POMOČ
Besedilo ANJA BRUMEN
Fotografije ALEN PLOJ

r d eča  ta š č i ca
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Na naše društvo se obračajo ljudje, ki v 
svoji okolici opažajo zanemarjene rejne 
živali. Razmišljajo, da bi primer prijavili 
inšpekciji, a jih skrbi, ali bi bila njihova 
prijava tudi v pravnem smislu upravičena. 
Naš odgovor se vedno glasi: Če gre za 
kršitev predpisov o zaščiti živali, bi bilo 
potrebno primer prijaviti inšpekciji. Za 
razjasnitev dvomov smo pripravili nekaj 
informacij s pravnega področja.

Zakon o zaščiti živali določa odgovornost ljudi za 
zaščito živali kot čutečih živih bitij, to je zaščito 
njihovega življenja, zdravja in dobrobiti, kar pomeni 
tudi ustrezno ravnanje z živalmi. Pozna pojem 
mučenje živali, ki je po 4. členu navedenega zakona 
vsako naklepno ravnanje ali opustitev ravnanja, ki 
živali povzroči hujšo poškodbo ali dalj časa trajajoče 
ali ponavljajoče trpljenje oziroma škodi njenemu 
zdravju. Po oceni sodne prakse so tudi druge oblike 
neprimernega ravnanja z živalmi vsebovane že v 
definiciji mučenja. 

Skladno s Pravilnikom o zaščiti rejnih živali mora 
skrbnik živali storiti vse, da zagotovi dobrobit živali, 
ki so v njegovi oskrbi. Preprečevati mora vzroke, 
ki lahko pri živalih povzročijo bolečine, poškodbe, 
bolezni oziroma motnje v obnašanju. Živali, 
nastanjene izven objektov, morajo biti, kadar je to 
potrebno, zavarovane pred neugodnimi vremenskimi 
razmerami, plenilci in drugimi nevarnostmi. V 
neugodnih vremenskih razmerah morajo imeti 
na voljo najmanj zaščito pred močnim vetrom ali 
soncem in suh prostor oziroma suho mesto za 
počitek.

Oskrba živali je ustrezna, če:
• se žival neguje tako, da so upoštevane njene 
fiziološke, etološke in druge biološke potrebe,
• je žival nadzorovana tako, da ji je onemogočen 
pobeg,
• so živali zagotovljeni splošni veterinarsko-sanitarni 
pogoji, zlasti: vsakodnevna kontrola njenega stanja in 
počutja, zdravstveno in higiensko neoporečna hrana 

ter voda, da je hrana skladiščena, pripravljena in 
dana živali v skladu s higienskimi pogoji, da se njeno 
bivališče redno čisti in da se pri tem uporabljajo 
čistila in razkužila, ki niso toksična.

Na spletni strani našega društva se nahajajo obrazec 
in navodila za oddajo prijave inšpekciji (na koncu 
strani je tudi vzorec prijave). Povezava: https://www.
osvoboditevzivali.si/napotki-v-primeru-zaznave-
mucenja-zivali/.

KORISTNE 
INFORMACIJE
Besedilo METKA PEKLE

osvoboditev živali
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Prijaviteljem priporočamo, da se ob prijavi sklicujejo 
na 24. člen Zakona o inšpekcijskem postopku, ki 
pravi: 
“Inšpektor mora obravnavati prijave, pritožbe, 
sporočila in druge vloge v zadevah iz svoje 
pristojnosti in vlagatelje na njihovo zahtevo obvestiti 
o svojih ukrepih najkasneje po opravljenem nadzoru 
in sprejetem zadnjem ukrepu oziroma ustavitvi 
postopka.”

Najlepša hvala vsem, ki vam je mar. 

osvoboditev živali

BI GRADIL 
T UDI T I Z NAMI?
Prijatelji živali in narave!

Vsako dejanje ali sredstvo šteje. Bodisi nakup 
izdelkov ali storitev, članstvo, donacija ali 
prostovoljna pomoč pri številnih aktivnostih. Z 
doprinosom ohranjamo obstoječe aktivnosti in 
pomagamo, da skupaj dosežemo še več.
 
Društvo za osvoboditev živali in njihove pravice 
– nevladna organizacija RS, ki deluje v javnem 
interesu na področju zaščite živali.
Sodeluj pri različnih aktivnostih: v pravni 
skupini varuhinje pravic živali – pravna zaščita 
živali; v medijski skupini – snemanje video 
prispevkov, oddaj za televizijo (kot novinar, 
bralec besedila, snemalec, montažer, urejevalec 
spletnih strani, socialnih omrežij itd.); v delovni 
skupini izdajanja revije – priprava prispevkov 
za revijo Osvoboditev živali, prevajanje tujih 
člankov o živalih itd.; sodelovanje na društvenih 
in drugih prireditvah – na stojnicah ob različnih 
aktivnostih za živali (ob dnevu živali, na shodih 
itd.); pomoč pri deljenju revije Osvoboditev živali 
– raznašanje revij v svoj kraj in njegovo okolico, 
v knjižnice ter v ekološke trgovine in veganske 
restavracije.

Včlani se v društvo in pomagaj živalim.
• Donacije: prispevaj sredstva in pomagaj 
živalim.
• Nameni 1 % dohodnine.
• Prijavi zlorabo živali.

Z vašim doprinosom pomagate, da se izboljšujeta 
položaja rejnih in prostoživečih živali v družbi in 
v naravi. Pomagate, da izhaja revija Osvoboditev 
živali, ki je mnogim ljudem pomagala preiti na 
vegetarijanski in veganski način prehranjevanja. 
Pomagate, da je društvo prisotno na raznih 
javnih prireditvah, kjer ima možnost informirati 
ljudi o bolj spoštljivem in odgovornem odnosu 
do narave in živali. Prispevate k delovanju 
skupine varuha pravic živali, ki si prizadeva 
za izboljšanje položaja živali na zakonodajnem 
področju, prispevate k nastajanju živalim 
prijaznih oddaj, posnetkov, dokumentarnih 
filmov …

Vprašanja – kontakt: 

info@osvoboditevzivali.si
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Ko govorimo o kmetijstvu, se marsikomu pogosto 
porajajo podobe in asociacije o podeželski idili, 
v kateri je še ‘prava narava’, s čistim zrakom ter 
večjimi in manjšimi polji, na katerih se pridelujejo 
žita in zelenjava. Tega že dolgo ni več.

Prideluje se še, toda tisto, kar je bilo nekoč 
majhno kmetijstvo, je zdaj postalo prava kmetijska 
industrija - in to po vsem svetu. Mati Zemlja, naša 
hranilka s svojimi živalmi, žuželkami, rastlinami 
in minerali, se izkorišča, uničuje in zastruplja. Z 
usodnimi posledicami, saj ima današnje, izključno 
dobičkonosno kmetijstvo s tako imenovano 
‘živinorejo’ velik delež pri podnebnih spremembah.
Tudi hrana je že zdavnaj izgubila svojo pravo 
vrednost. V mnogih primerih ima le malo skupnega 
z besedo ŽIVLJENJE. V sodobnem digitalnem 
svetu je vodilo predvsem eno: proizvajati poceni 
in učinkovito. Poleg tega mora biti vse na voljo 
kadarkoli (v letu), 24 ur na dan, ‘na polici 
supermarketa, vašega zaupanja’.

Vse to ni brez posledic. Nenazadnje so žrtev tega 
postala številna pisana polja, polna življenja, z 
neprecenljivim bogastvom cvetočih divjih rastlin, 
majhnih in mikroskopsko majhnih bitij, žuželk, 
ptic in poljskih živali. Sodobno poljedelstvo je že 
dolgo namenjeno pridobivanju največjega pridelka 
in dobička iz pognojene zemlje in visoko vzgojenih, 
večinoma gensko spremenjenih rastlin. Za naravo in 
živali tu ni več prostora.

Po vsem svetu tla in življenje v njih močno trpijo 
zaradi uporabe težkih strojev, pesticidov, milijard 
ton gnoja in umetnih gnojil. Rečemo lahko: sodobna 
kmetijska industrija deluje z metodami, ki so bolj 
podobne dopingu vrhunskega športnika kot pa 
naravnemu poljedelstvu. Tla za kratek čas dajejo 
visoke donose, preden se povsem izžeta in izčrpana 
‘zgrudijo vase’. Posledični učinki so tako usodni 
kot raznoliki - naravne katastrofe po vsem svetu, 
podnebni kolaps, množično izumrtje vrst nad, na 

in v zemlji. Razlog za to je v veliki meri pohlep po 
dobičku ljudi, ki neusmiljeno želijo izsiliti vedno večji 
pridelek v kmetijstvu.

Na isti površini se danes s pomočjo gensko 
spremenjenih rastlin ter z množično uporabo 
pesticidov in sintetičnih gnojil pridela približno 
osemkrat večja količina. Lahko rečemo, da v sodobni 
kmetijski industriji tla služijo bolj ali manj le kot 
substrat, kot ‘prostor’ za umetno dobavljena hranila. 
Rastline, ki rastejo na njem – naša osnova za 
preživetje, torej hrana – so dobesedno ‘na kapnici’. 
Danes preko številnih znanstvenih raziskav vemo, 
da po kratki fazi maksimalnih pridelkov zaradi 
‘dopingiranih’ rastlin hitro sledi KONEC – zemlja je 
izčrpana, izžeta in nerodovitna.

Intenzivno poljedelstvo ustvarja ‘predstopnjo 
puščave’. Tla v intenzivni pridelavi kažejo bistveno 
hitrejšo razgradnjo organske snovi in so manj 
sposobna shranjevati hranila in ogljik. V poljedelstvu, 
ki teži k večji specializaciji, k monokulturi in 
intenzivnemu mineralnemu gnojenju, se organska 
snov pogosto ne nadomesti v zadostni meri. V tleh 
ni dovolj gnilega materiala, ki bi podpiral življenje v 
tleh, in ukoreninjenje je enostransko. 

osvoboditev živali
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V današnjem poljedelstvu je običajna praksa, da se 
tla večkrat letno obdela z različnimi obdelovalnimi 
napravami, npr. plugom, raznimi kultivatorji, 
branami, npr. po spravilu pridelka poleti, pred setvijo 
spomladi ali jeseni. Vsaka posamezna obdelava 
tal vedno pomeni stres za življenje v njih. Vedno 
gre za masiven poseg v občutljivo strukturo prsti, 
ki jo sestavljajo delci kamnin, glinasto-humusni 
kompleksi, organske komponente rastlinskih 
ostankov, rastlinske korenine, velikanske mreže gliv 
in nešteto majhnih organizmov ter mikroorganizmov. 
Vsi pripravljajo tla z zahtevnim ‘drobnim delom’, 
rahljajo, drobijo in razgrajujejo odmrle korenine ter 
rastlinske ostanke in še marsikaj - nenadomestljiva 
‘obdelava tal’! V prgišču zemlje je več živih bitij, 
kot je ljudi na Zemlji! V interakciji z elementi 
in zvezdami ti nešteti mikroorganizmi v prsti 
omogočajo življenje na Zemlji, tako ljudem kot 
rastlinam in živalim. Ali se tega zavedamo?
V približno 1000 letih se zaradi dejavnosti podzemnih 
bitij razvije približno 10 cm rodovitne prsti. Zgornja 
plast zemlje, od katere živimo, približno 30 cm 
rodovitne zemlje, je rezultat tisočletnega dela 
majhnih in zelo majhnih živih organizmov v prsti.
Z oranjem se prestavi zelo živahen sloj tal, obogaten 
z organskim materialom, v katerem številni 
organizmi ne morejo več učinkovito delovati. Poleg 
tega se uničijo rovi in pore. To pomeni, da oranje 
od vseh mehanskih oblik obdelave tal najbolj 
vpliva na njihovo pestrost. Neposredno so prizadeti 
predvsem deževniki. Črvi se s plugom poškodujejo 
in odnesejo na površje tal, kjer so lahek plen ptic in 
drugih plenilcev. Na splošno mehanski posegi v tla 
še posebej prizadenejo makro- in mezofavno. To 
vodi do tega, da je talno življenje na obdelovalnih 
površinah manj raznoliko in sestavljeno predvsem 
iz mikroorganizmov. Z mehanskim posegom so 
prizadete tudi glive, ki v tleh pogosto tvorijo široko 
razvejano mrežo glivnih hif. Na ta način je simbioza 
kulturnih rastlin z mikoriznimi glivami trajno 
motena.

Intenzivna obdelava tal uniči tudi njihovo naravno 
strukturo in poveča dovzetnost za zbitost. Zbita tla 
ponujajo večjim bitjem v tleh, kot so členonožci ali 
črvi, le omejen življenjski prostor, saj je za gibanje 
v zbitih tleh potrebna prevelika energija. Druga 
posledica je večja dovzetnost za erozijo in zamakanje, 
kar moti zadostno oskrbo tal s kisikom. Motena 
struktura tal v kombinaciji s povečanim površinskim 
odtokom poskrbi za odnašanje zgornje plasti tal 
zaradi vetra in dežja. Zlasti zgornja plast zemlje, ki 
je bogata z organskim materialom in s tem hrana 
za življenje v tleh, nudi največjo gostoto biotske 
raznovrstnosti. 

Trpljenje živali ne ostane brez posledic – tudi za 
ljudi. Številne sledi antibiotikov in mnogih drugih 

zdravil, ki se dajejo živalim v masovnih rejah, 
imajo drastične učinke na občutljivo življenje v 
tleh. Kmetijska gnojila, kot je gnoj pitanih živali, 
lahko vsebujejo ostanke veterinarskih zdravil, ki 
se pogosto uporabljajo v živinoreji. Ostanki zdravil 
in njihova prva razgradnja imajo učinek že v zelo 
nizkih koncentracijah ter negativno vplivajo na 
številne organizme v tleh. Antibiotiki lahko zelo 
hitro dajo odpornim organizmom v okolju selektivno 
prednost. Dolgoročno odporni mikroorganizmi lahko 
predstavljajo tudi tveganje za zdravje ljudi.
Nihče si ne želi, da ga nekdo poškropi s smrdljivo 
tekočino ali celo strupi, zaradi katerih na koncu 
nesrečno umre, tako kot se to godi talnim bitjem 
ob trosenju gnoja ali ob uporabi tako imenovanih 
‘pesticidov’. Življenje v tleh se zastruplja s številnimi 
ostanki zdravil, ki se s tekočim gnojem znajdejo 
na poljih. Vse trpljenje živali iz masovne živinoreje 
konča na pridelkih preko gnoja, ki se raztrosi 
po poljih in ga absorbirajo korenine ter se preko 
pridelkov na koncu vrne na naše krožnike. Kako naj 
na polju zraste ŽIVLJENJE, torej naša HRANA, če je 
predhodno prelito s trpljenjem in smrtjo?
Izključno dobičkonosno, globalizirano poljedelstvo 
s svojimi racionalno upravljanimi monokulturami 
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pomembno prispeva k izumrtju vrst. Tudi krčenje 
pragozdov za pridelavo krme uničuje biotsko 
raznovrstnost. Velike monokulture in industrijsko 
pridelavo poljščin spremlja množična uporaba 
insekticidov, pesticidov in dušikovih gnojil. Po vsem 
svetu se je uporaba pesticidov od leta 1950 povečala 
za 50-krat, vendar je v istem obdobju izginilo 71 
odstotkov divjih zeliščnih vrst – in z njimi številne 
žuželke. Zaradi intenzivnega poljedelstva so se 
izgubili tudi žive meje in robovi polj.

Dandanes je pogosto le vprašanje, kako z oskrbo 
glavnih hranil dušika, fosforja in kalija, s pomočjo 
umetnih gnojil ter gnoja in gnojnice iz masovne 
živinoreje, doseči najvišje možne pridelke. Da 
je zaradi tega uničeno zelo zapleteno in fino 
medsebojno delovanje vsega življenja v tleh, je 
popolnoma prikrito. Usodna posledica tega je – med 
mnogimi drugimi – da pridelki ne vsebujejo več 
pomembnih mineralov in elementov v sledovih, ki so 
naravno prisotni v tleh in pomembni za uravnoteženo 
prehrano. 

osvoboditev živali
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Ob branju teh podatkov ste se zagotovo zamislili, 
saj to pomeni, da tudi vegansko prehranjevanje 
ni izključeno iz krogotoka strupov in povzročanja 
trpljenja. Obstaja rešitev?

Rešitev je novo kmetovanje, ki temelji na ljubezni 
do narave, spoštovanju in hvaležnosti za darove 
iz Stvariteljeve roke. Novo kmetovanje kaže pot iz 
ekološke katastrofe, ki jo je povzročil človek sam, k 
življenju v sožitju z naravo in živalmi.

Skoraj pet desetletij Božji Duh preko Gabriele, božje 
prerokinje za današnji čas, daje konkretne predloge 
in pomoči, kako postopoma obnoviti in okrepiti 
polja, ki so bila na mnogo načinov zlorabljena in 
zastrupljena, tako da bo zemlja – ki navsezadnje ni 
nič drugega kot ‘koža matere Zemlje’ – spet postala 
zdrava. Govori tudi o ‘človeku Zemlja’ – ki v končni 
fazi ni nič drugega kot velik organizem, enota med 
seboj povezanih organov, podobna nam, ljudem.
Tisto, kar mi, torej človeški organizem potrebuje za 
preživetje, na primer mineralne snovi, elemente v 
sledovih, uravnoteženo in naravno prehrano, občasne 
faze počitka, ki služijo sprostitvi, in še veliko več, vse 
to potrebuje tudi mati Zemlja s številnimi majhnimi 
organizmi in mikroorganizmi v tleh.

Namesto da bi jih trpinčili z umetnimi gnojili, 
strupi, pesticidi, gnojnico, gnojem, masovnimi 
klavniškimi odpadki, blatom iz čistilnih naprav in 
še marsičim ter tako ubili dragocena bitja v tleh, je 
Božji Duh predlagal, naj jih okrepimo z zdravo hrano 
in jim tako pomagamo, jih podpremo pri njihovem 
dragocenem delu, brez katerega ljudje dobesedno ne 
bi imeli česa jesti. 

Zavedati se moramo, da kmet sam niti ne more 
ničesar pridelati niti ustvariti rodovitne prsti. Lahko 
obdeluje polja, jih neguje in poskuša čim manj 
posegati v natančno usklajene cikle narave. Rast in 
uspevanje rastlin in pridelkov sta v Božjih rokah. 
To je medsebojno delovanje zvezd, elementov, 
vetra, sonca, dežja in rodovitne zemlje, ki obstaja 
samo zaradi številnih večjih, manjših in nevidnih 
pomočnikov v tleh. Le iz tega edinstvenega 
sodelovanja lahko zraste dober in zdrav sadež za nas, 
ljudi.

Več o novem kmetovanju lahko izveste v oddajah 
na Zdravi TV preko kabelskih operaterjev: Telekom 
Slovenija na št. 680 v osnovnem paketu, T-2 na št. 
215 v osnovnem paketu, A1 Slovenija na št. 318 v 
osnovnem paketu, Elta Izola na št. 178 v osnovnem 
paketu, Telesat Jesenice na št. 99 v osnovnem paketu 
ali preko spleta na: https://www.zdravatv.com.

Naloga kmetov za novo obliko kmetovanja je, da 
podpirajo dragoceno življenje v tleh pri njegovem 

delu ter najdejo načine, kako vse manj posegati 
v zemljo in njeno fino strukturo. Osnovno vodilo 
novega kmetovanja je spoštovanje ŽIVLJENJA, 
zavedajoč se, da vse življenje tvori veliko enost: tla, 
rastline, prebivalci polj, živali, da, ves kozmos. Iz 
tega korak za korakom raste kmetovanje, ki je v 
sožitju z naravo in spoštuje darove matere Zemlje, ki 
je naša hranilka.

Ključen je naš odnos: kako se obnašamo do polja, 
rastlin, živali, življenja v tleh? O čem razmišljamo 
pri delu? Smo z mislimi na poljih in pri njihovih 
prebivalcih? Kako se na primer obnašamo do 
sodelavcev, ki so naši bližnji? Vse to konkretno 
učinkuje na naše delo, na polja in pridelke, ki tam 
zorijo, saj je vse življenje v medsebojni komunikaciji.
Krepitev tal naj poteka na naraven način, npr. 
preko rednih odmerkov prakamninske moke, žitnih 
otrobov, krušnega napitka, listov, rastlinskih zvarkov 
iz različnih ostankov, ki se naberejo pri predelavi 
poljskih pridelkov. Prakamninska moka in žitni 
otrobi denimo vsebujejo številne minerale, ki imajo 
po eni strani osrednjo vlogo pri obnavljanju tal in 
talnega življenja, po drugi pa so pomembni tudi za 
nas, ljudi. Ker velja: zdrava zemlja – zdrave rastline 
– zdrava letina – zdravi ljudje.

Zemlja je dobra prijateljica, ki nam daje in daje – 
dokler nam še lahko daje. Na nas je, da nekaj vrnemo 
milijonom življenj v, na in nad njo.

Za članek pripravila, povzela in uredila tekst iz 
brošur (Mineralstoffnahrung fur unsere Felder/
Naturliche Bodenstärkung/Die Brache/Beim Ernten 
säen – Getreidewisen) izdajatelja: © Hofgut Lumee 
- Sophia - Die Ur-Quelle des Seins GmbH & Co. KG 
Karmen Brumen

"zdrava zemlja – zdrave rastline – zdrava 
letina – zdravi ljudje.

Zemlja je dobra prijateljica, ki nam daje 
in daje – dokler nam še lahko daje. 
Na nas je, da nekaj vrnemo milijonom 
življenj v, na in nad njo."

osvoboditev živali
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PESTICIDI IMAJO POSLEDICE 
ZA NAŠE ZDRAVJE

GLIFOSAT
Besedilo VALENTIN GORJANC, dipl. ing. kmetijstva

Glifosat je po definiciji herbicid, pogosto prodajan 
pod komercialnima imenoma Roundup in Boom 
efekt, ki ju je v sedemdesetih letih prejšnjega stoletja 
na trg postavilo famozno, vendar za življenje na 
Zemlji tragično biotehnološko podjetje Monsanto. 
Gre za aktivno snov kemično-sintetičnega porekla 
v pesticidih oz. fitofarmacevtskih sredstvih, ki se v 
kmetijstvu ter na drugih področjih uporabljajo za 
zatiranje plevela ali pokončanje neželenih rastlin. 
N-(fosfonometil)glicin je pravzaprav glifosatovo 
pravo kemijsko ime. Je t. i. neselektivni herbicid, 
kar pomeni, da uničuje vse vrste rastlin (1). V 
nadaljevanju sledi nekaj dejstev o glifosatu in na 
splošno o pesticidih, ki so bila objavljena že v eni 
izmed prejšnjih številk te revije. Zgolj v informacijo, 
pristojni slovenski strokovnjaki ter profesorji s tega 
področja glifosatu pripisujejo oporečnost, ki naj ne 
bi bila - po njihovi oceni - večja od oporečnosti 
navadne namizne soli. Dejstvo je, da so celice tkiv 
ljudi in živali zgrajene enako. Torej vse, kar deluje 
v določenem smislu na ljudi, bo delovalo v naravi 
enako tudi na živali.

Glifosat, ki se proizvaja tudi v Račah pri Mariboru 
(2), je aktivna snov v najbolj množično uporabljenih 
pesticidih, katere proizvodnja znaša 100.000 ton 
letno. Glifosat, sprva registriran kot antibiotik, je 
vodotopen toksin, ki se povezuje z večjo pojavnostjo 
avtizma, multiple skleroze, Alzheimerjeve bolezni, 
krvnega raka, raka jeter, raka urinarnega sistema, 
raka ščitnice, diabetesa in debelosti. Povzroča 
bolezni in deformacije novorojenih otrok, ki so 
poleg nosečnic še posebej občutljiva skupina (3). 
Ker je vodotopen, se prenaša z vsem, povezanim 
z vsebnostjo vode, torej z zrakom, potuje z oblaki 
in dežuje na oddaljena mesta, uhaja v podtalnico. 
Po uradnih podatkih je znano, da je glifosat le ena 
izmed skoraj 500 kemično-sintetično pridobljenih 
aktivnih snovi, katerih uporaba je dovoljena v EU, ne 
le v kmetijstvu, temveč tudi v komunali, industriji, 
na javnih mestih ter v gospodinjstvu. Na svetovnem 
tržišču jih najdemo še 900 (4, 5). Najpogostejši 
ostanki pesticidov, najdeni v prehranjevalni verigi 
v EU, so dokazano rakotvorni, teratogeni, mutageni 
in povzročajo motnje v delovanju hormonskega 
sistema. Pesticidi pri otrocih povzročajo razvojno 
nevrotoksičnost, zmanjšanje IQ, hiperaktivnost, 

slabšo koordinacijo gibov, depresije, avtizem in 
bipolarno motnjo (6). Zelenjava, sadje, žita in 
druga hrana, pridelana ob uporabi glifosata, ima 
tudi pomanjkanje nekaterih ključnih aminokislin 
(gradnikov beljakovin), saj spojina glifosata 
deluje kot blokada šikiminske metabolne poti 
v mikroorganizmih in rastlinah, po kateri se te 
aminokisline proizvedejo, kar nazorno prikazuje 
naslednja skica. 

Skica: šikiminska metabolna pot na molekularnem 
nivoju, ki je v bistvu niz kemičnih reakcij, v katerih 
se praviloma spajata encim (Enzyme) in ustrezen 
substrat (Substrate). Vezava ustreznega substrata 
na encim pomeni nastanek aminokisline (na 
skici označeno z 2A). V primeru, da je v rastlini 
prisoten herbicid glifosat, pa se ta veže na encim in 
prepreči spajanje ustreznega substrata, zaradi česar 
aminokislina, potrebna za našo prehrano, ne nastane 
(2B). To je le eden od mehanizmov motečega delovanja 
te aktivne snovi. 

Nekatere aminokisline mora človek zaužiti s 
hrano, če želi ostati celostno zdrav, saj človeški 
organizem proizvaja le določene aminokisline, 
vseh pa ne (7). Vloga beljakovin je v živečih bitjih 
raznovrstna. Omogočajo prebavo hrane, delovanje 
genskega zapisa, delovanje čutov, gradijo celice in 
telesna tkiva, prenašajo snovi po telesu, omogočajo 
komuniciranje organov itd. Glede na pomembno 
ter raznovrstno vlogo beljakovin v telesih ljudi 
in živali si lahko predstavljamo tudi pestrost 
zdravstvenih posledic uporabe glifosata, kaj šele 
glifosata kot vodotopnega antibiotika, glede na 
splošno prepoznavnost učinkovanja antibiotikov. Na 
voljo so tudi podatki s strani Svetovne zdravstvene 
organizacije, ki navaja, da glifosat na ravni celic 
povzroča poškodbe genskega zapisa in oksidativni 
stres. Uvrstili so ga v kategorijo snovi, ki verjetno 
povzročajo raka (8).

Ideja o potrebnosti pesticidov v kmetijstvu, da bi 
prehranili rastočo populacijo ljudi, je nenatančna 
in zavajajoča, poroča tudi mednarodna organizacija 
Združenih narodov. Obtožuje sistemsko zanikanje 
škodljivosti pesticidov in agresivne ter neetične 
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načine oglaševanja s strani podjetij, ki jih 
proizvajajo, saj je bilo ugotovljeno, da imajo te 
kemikalije pravzaprav katastrofalen učinek na 
okolje, naše zdravje in družbo kot celoto. Letno 
zaradi kratkoročne zastrupitve s pesticidi umre 
dvesto tisoč ljudi (9). Prebivalci Evropske unije (EU) 
izgubimo vsaj 13 milijonov iQ točk letno neposredno 
zaradi izpostavljenosti snovem pesticidov v hrani ali 
okolju, kar povzroči 140 milijard dolarjev stroškov 
v državah članicah EU, je ugotovila raziskava leta 
2017, ki jo je naročil Evropski parlament. Nekateri 
pesticidi predstavljajo veliko večje tveganje, kot je 
bilo do zdaj razumljeno. Pri otrocih se izkazujejo 
poškodbe možganov in nazadovanje v psihološkem 
razvoju komaj leto po izpostavljenosti pesticidom. Pri 
otrocih mater, pri katerih so v telesu zaznali ostanke 
pesticidov v času nosečnosti, so do drugega leta 
starosti ugotovili zaostanek v psihološkem razvoju, 
do sedmega leta pa nazadovanje (10, 11). Samostojni 
raziskovalec in okoljevarstvenik Anton Komat pravi, 
da je kemizacija okolja poglaviten vzrok raka v 
Sloveniji, kar se pripisuje tudi pesticidom, katerih 
posledice pa so v večini primerov zamolčane (12). 
Po podatkih Statističnega urada je bilo v letu 2017 
v kmetijstvu v Sloveniji poškropljenih neverjetnih 
510 ton aktivnih snovi pesticidov, od tega 8,5 ton 
glifosata (13). V svetovnem merilu je bilo leta 
2016 v kmetijstvu uporabljenih preko 4 milijone 
ton pesticidov, so statistični podatki Organizacije 
Združenih narodov za prehrano in kmetijstvo. 
Uporabljeni pesticidi na embalaži hrane niso 
označeni, kupec torej nikoli ne ve, za katere ostanke 
aktivnih snovi gre, niti za njihove količine. 
Na srečo imamo načine kmetovanja, kjer se pesticidi 
in podobne snovi ne uporabljajo ali so prepovedani, 
kot je na primer certificirano ekološko kmetovanje 
(4). Izven zakonodajno uokvirjenih načinov 
kmetovanja poznamo tudi Novo kmetijstvo (nekoč 
Miroljubno kmetijstvo), kjer je neuporaba takšnih 
snovi samoumevna. Kar se tiče rabe glifosata na ne-
kmetijskih področjih, podobnih varovalk 
zaenkrat še nimamo. Z namenom, da 

uspemo glifosat splošno prepovedati, je nedavno 
skupina volivcev v državni zbor RS vložila predlog 
zakona o prepovedi proizvodnje, prodaje in uporabe 
glifosata v Sloveniji, medtem ko Evropska komisija 
predlaga vnovično podaljšanje dovoljenja za njegovo 
prodajo do leta 2033 (14).

Viri:
1 NIJZ. Kaj je glifosat in kakšni so njegovi vplivi na 
zdravje? Nijz.si.
2 Bradač B. 2017. Več bum efekta iz raške tovarne, 
Večer.
3 Leu A. 2014. The Myths of safe pesticides. Smith 
publicity, 168.
4 Robačer M. in sod. 2018. Eko gastronomija.
5 What the health. 2019. Facts. http://www.
whatthehealthfilm.com/facts/
6 Guillette E.A. in sod. 1998. An anthropological 
approach to the evaluation of preschool children 
exposed to pesticides in Mexico.
7 Bush Z. 2018. Gmo, glifosate and gut health. 
RickRollPodcast.
8 Guyton K. 2015. Carcinogenicity of tetrachlorvinphos, 
parathion, malathion, diazinon, and glyphosate, The 
Lancet.
9 Org. združenih narodov. 2017. Report of the Special 
Rapporteur on the right to food.
10 Grandjean P. 2019. Pub. health eff. of pest. exp., 
europarl.europa.eu.
11 Plantbasednews, 2017. 13 Million IQ Points Lost’ 
After Pesticide Exposure.
12 Onaplus. 2019. Poglavitni vzrok raka je kemizacija 
okolja, Anton Komat.
13 Maribor24. 2019. V letu 2017 smo v Sloveniji porabili 
kar 510 ton škropiv, Maribor24.si.
14 Gibanje Zdrava družba. 2023. Vložen Predlog Zakona 
o prepovedi proizvodnje, prodaje in uporabe glifosata v 
Sloveniji, Zdravadruzba.si.
Skica: Figure 2 of NebGuide historical G1399, www.
passel2.unl.edu/view/lesson/832e46c8a592/4 
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1. STROGO TESTIRANI

"Vsi strupi za kmetijstvo so znanstveno testirani 
in zagotavljajo varno rabo."

2. MAJHNE KOLIČINE
"Ostanki so premajhni, da bi povzročali 

kakršnekoli probleme."

3. SE RAZGRADIJO
"Moderni pesticidi so biorazgradljivi."

4. ZANESLJIVOST REGULATORNIH ORGANOV
"Zaupajte nam – imamo jih pod nadzorom."

5. PESTICIDI SO NUJNI ZA KMETIJSTVO
"Brez pesticidov bomo od lakote umrli."
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Bob je ena izmed prvih kultiviranih rastlin, 
ocenjujejo, da ga gojimo že vsaj 6000 let. Nekoč 
so poleg strokov in mladega zrnja bob uporabljali 
še za kašo, mleli so ga v moko in dodajali kruhu, 
pražen bob pa je služil kot kavni nadomestek. Tudi 
naši predniki na Slovenskem so jedli veliko boba. 
To je bila najpomembnejša beljakovinska rastlinska 
hrana. “Boba se najej in gora se te bo bala,” je bil 
ljudski nasvet za korenjake. Po prehrambni vrednosti 
v beljakovinah, kalciju in železu prekaša fižol in 
grah. Torej je odličen za športnike in vse, ki se 
prehranjujejo rastlinsko. 

Bob (Vicia faba L.) je evrazijska zrnata stročnica iz 
botanične družine metuljnic, ki jo pridelujemo na 
vrtu ali njivi. V glavnem ga sejemo zgodaj spomladi, 
na jugu Evrope, v toplih območjih in rastlinjakih 
lahko tudi jeseni. Na rastlinah s pernatimi listi, ki 
so na vrhu stebla koničasto preobraženi, se v času 
cvetenja pojavijo cvetovi, ki izraščajo iz kolenc na 
sredini do vrha stebla. Po oploditvi se razvijejo v 
stroke, ki objemajo steblo in vsebujejo do deset 

ledvičasto jajčastih, rahlo valovito ploščatih zrn. 
Zrnje, bogato z beljakovinami, se uporablja za 
prehrano ljudi, kuhano, mlado ali namočeno 
suho zrnje za solate in enolončnice, lahko pa tudi 
pretlačeno za namaz. V prehrani naših prednikov je 
bilo suho zrnje boba pomemben vir zimske hrane 
in beljakovin. Pomembna značilnost rastline je, da 
bogati tla z dušikom, o tem pa kaj več spomladi. Ko 
se boste zaljubili v bob na njivi in na krožniku, boste 
zelo veseli, da ste ga odkrili.

VEČ ZRNJA DAJO ZGODNJE SETVE
Ker bob ni občutljiv na mraz, ga posejemo čim prej, 
najpozneje do konca marca. V južnih območjih 
Evrope je v navadi jesenska setev, kar se je na toplih 
legah izkazalo ustrezno tudi pri nas. Pozne setve so 
vzrok za večji pojav bolezni in škodljivcev, sušenje 
in odpadanje cvetov v času vročine in zato manjši 
pridelek zrnja.

Seme debelozrnatega jedilnega boba lahko posadimo 
v nekoliko večje korito. Če imamo vrt, naredimo 

BOB, 
ponovno odkritje 

pozabljene stročnice

Besedilo doc. dr. DARJA KOCJAN AČKO, 
Univerza v Ljubljani, Biotehniška fakulteta, 

Oddelek za agronomijo
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gredico in posadimo semena v vrste na razdaljo 5 
do 10 cm in globino 4 do 6 cm, razmik med vrstami 
pa naj bo 15 do 30 cm. Pri setvi s sadikami, ki jih 
pripravimo sami ali kupimo, se skrajša rastna doba, 
zato bosta mlado stročje in zrnje zrela in uporabna za 
prehrano že junija. 

Glivični bolezni čokoladna pegavost (Botrytis fabae - 
Sard.) in bobova rja (Uromyces fabae - Pers. Schroet.) 
najbolj ogrožata posevke zamujenih setev. Napad 
črne bobove uši, ki se naseli na mlade zgornje dele 
rastlin, na gredici preprečimo, če rastlinam, potem ko 
so razvile pet do sedem strokov, odščipnemo vrhove. 
Stroki se zato hitreje debelijo, zrnje pa prej dozori. 
Napad uši zmanjšamo tudi, če med bob posadimo 
šetraj.

V Italiji sejejo bob v pasovih okoli zgodnjega 
krompirja kot zaščito pred zmrzaljo, vetrom in ušmi. 
Polaganje suhih bobovih rastlin med druge gojene 
rastline v vrtu in oblaganje sadilnih jam za sadno 
drevje prežene voluharja. 

Mlade stroke za juhe trgamo ali režemo z rastlin, 
ko so dolgi 5 do 7 centimetrov (zrn takrat še ne 
opazimo). Če zamudimo, pustimo stroke na rastlini 
do voščene zrelosti zrnja, ko iz puhaste notranjosti 
stroka izluščimo nedozorelo bledo zeleno zrnje, ali pa 
počakamo do polne zrelosti, ko je čas za spravilo za 
suho zrnje. Če na mladih rastlinah z vrvico označimo 
najlepše stroke za seme in jih pustimo dozoreti, se v 
njih razvijejo zelo debela semena, ki jih uporabimo za 
setev naslednje leto.

Spravilo za suho zrnje nastopi s počrnitvijo spodnjih 
strokov. Zluščeno zrnje je treba pred skladiščenjem 
posušiti na 14 % vlage ter shraniti v hladilnik ali 
zamrzovalnik, da ga ne napadejo škodljivci.

OKUS BOBOVEGA ZRNJA, KI PRESENETI IN OSVOJI
Sveže bobovo zrnje se skuha hitro, deset do petnajst 
minut po vrenju. Pri pripravi jedi se zgledujemo 
po jedeh iz graha in fižola. Mlado zrnje in stročje 
porabimo takoj ali pa ju zamrznemo ali toplotno 
obdelana vložimo v slanico. Bogata sta z vitaminoma 
A in C, v suhem zrnju pa je veliko vitaminov iz B 
skupine ter minerali: fosfor, kalcij, natrij in železo. 
Glavni cilj pridelave boba v svetu je za suho zrnje, ki 
je bogato z beljakovinami (25 do 35 %) in ogljikovimi 
hidrati (40 do 60 %). Podobno kot druge stročnice 
zrnje boba skoraj ne vsebuje maščob (1 do 3 %). 
Napenjanje in smrdeče vetrove pri prebavi omilimo 
s pravilnim postopkom priprave suhega zrnja in 
začimbami. Najprej zrnje operemo, prelijemo z vodo 
in prevremo za tri minute, potem vodo odlijemo in 
ga v sveži vodi namakamo čez noč. Naslednji dan 
vodo ponovno odlijemo in zrnje kuhamo do mehkega, 
60 do 90 minut. Lažje prebavljivo je zrnje sort s 

tanjšo semensko ovojnico ali lupino, kot je sorta 
‘Aguadulce’. Debelo lupino lahko po blanširanju ali 
kuhanju odstranimo. S praženjem kuhanega zrnja 
boba postane debela lupina krhka, notranjost zrna 
pa dobi odličen okus. Praženo in začinjeno zrnje je 
v Sredozemlju in na Bližnjem vzhodu znan ulični 
prigrizek. Zdrobljeno bobovo zrnje (bobova kaša) in 
zrnje, zmleto v moko, sta gostili za juhe in dodatka 
žitnim mokam za kruh ter mlinsko-pekovske izdelke.  
Bob lahko pripravimo v jedeh, kot jih poznamo pri 
drugih stročnicah, od katerih nam je fižol najbližji. 
Hladno kuhano bobovo zrnje je odlična solata s 
čebulo in bučnim oljem, kuhano in toplo je priloga 
drugim jedem ali pa kar samostojna jed v juhah, 
mineštrah in rižotah skupaj z zrnjem žit (pšenico, 
piro, ržjo, ječmenom, ovsom, koruzo, prosom), 
pa tudi z ajdo, sončničnimi in bučnimi jedrci, 
krompirjem ter različno zelenjavo. K bobu se lepo 
podajo tudi hren, rukola, kislo zelje in repa. 
Podobno kot fižol tudi bob odvaja vodo iz organizma, 
kar je pomembno pri obolenjih ledvic in mehurja, 
še posebej pri vnetjih zaradi kamnov in za blaženje 
bolečin. Ljudsko zdravilstvo priporoča čaj iz bobovih 
cvetov ali zdravih bobovih luščin za izločanje peska iz 
ledvic. Luščine kuhamo dvajset minut, čaj precedimo 
in pijemo dva- do trikrat dnevno. 

KAKO PRIPRAVIMO BOBOV NAMAZ S HRENOM? 
Za bobov namaz potrebujemo približno kilogram 
suhega boba, ki ga namočimo, skuhamo in odcedimo. 
Zrnje fino ročno pretlačimo ali pa uporabimo 
električni mešalnik. Olupimo in na drobno naribamo 
hrenovo korenino, drobno sesekljamo česen ali 
čebulo, peteršilj, zeleno, drobnjak ali por in sestavine 
dodamo pretlačenemu bobu. Začinimo s ščepcema 
soli in sladke rdeče paprike, žlico ali dvema blagega 
jabolčnega kisa. Bobov namaz zaužijemo na 
polnozrnatem pirinem kruhu, prepečencu, lahko 
pa razpolovimo kuhan krompir, ki ga obložimo z 
namazom.

Na kmetiji Vege & Dobro na Ostrožnem pri Ponikvi 
bob pridelujejo in predelujejo v namaz po njihovi 
recepturi že več kot dvajset let. Takšne in podobne 
kmetije, kjer se skrbniki trudijo ohranjati stare sorte 
in čuvajo tudi življenje v tleh, so lahko nekoč ali pa 
že kmalu zelo dragocene.  

Kljub današnjemu obrobnemu pomenu boba se med 
ljudmi pri nas v prenesenem pomenu uporabljata 
reka: »Recimo bobu bob« in »Bob ob steno«. Da 
je bob res nasiten, je razvidno iz dveh drugih rekov 
preteklega časa: »Močnik do praga, bob čez prag« 
ter »Boba se najej in gora se te bo bala«.

(Objavljeno v spomladanski reviji NAPOTKI ZA 
PRIDELAVO BOBA IN GNOJILNI UČINEK RASTLIN)
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DESETLETJE 
CENZURE 
PODAT KOV 
O ŽIVINOREJI
 
Besedilo VALENTIN GORJANC, dipl. ing. kmetijstva

V javnost je prispela novica, da je največja 
organizacija za kmetijstvo na svetu - Organizacija 
Združenih narodov za prehrano in kmetijstvo (FAO) 
- desetletje cenzurirala resnične podatke izpustov 
toplogrednih plinov v intenzivni živinoreji, češ da 
se z realnimi podatki niso strinjale nekatere države, 
ki financirajo delovanje te organizacije (1). Že po 
sedanjih podatkih se živinoreji pripisuje pomemben 
delež človekovega škodljivega vedenja na planetu 
Zemlja. Kar bodo pokazali novi podatki, bo samo še 
podkrepilo dejstvo, za katero se društvo zavzema 
že od leta 2002, da bi s spremembami na področju 

živinoreje ter rastlinske prehrane postopoma 
rešili enega večjih ali največjih vzrokov vseh 
okoljevarstvenih kriz sedanjega časa.

To torej pomeni, da gre za netočne uradne podatke 
ter podcenjene statistike, ki jih povzemata pravzaprav 
vsa stroka in znanost, kar bo sprožilo mnoge 
revizije. Vse študije o okoljskem odtisu živinoreje, 
ki so bile do sedaj narejene s pomočjo teh podatkov, 
bo potrebno ponovno preučiti. Še nekoliko bolj 
zaskrbljujoče deluje sedaj prvo obsežnejše poročilo 
o vplivu živinoreje na planet iz leta 2006 s strani 

osvoboditev živali
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Organizacije Združenih narodov za prehrano in 
kmetijstvo, ki je že takrat navajalo:

- Živinoreja zavzema približno 70 % svetovne 
kmetijske zemlje in 30 % kopenske površine na 
Zemlji.

- Živinorejski sektor je odgovoren za 18 odstotkov 
toplogrednih plinov, merjenih v ekvivalentu CO2. 
To je večji delež kot v prometu.
- Živinoreja in proizvodnja živalskih produktov 
porabita skoraj 1/3 vseh zalog pitne vode na svetu. 
Živinoreja je največja onesnaževalka vode in vodnih 
zalog na svetu (proizvodnja krme z agrokemijo, 
ostanki pesticidov in umetnih gnojil, ostanki 
živinskih gnojil, nitrati, ostanki antibiotikov in 
hormonov, uporabljenih v reji živali).

- Živinoreja je skozi povezane procese in dejavnosti 
eden izmed glavnih razlogov za degradacijo tal.
- Živinoreja negativno vpliva na biotsko 
raznovrstnost in ji predstavlja grožnjo (2).

Kaj o posledicah živinoreje pravijo novejša poročila, 
je leta 2018 zbrala pobuda Čas za novo trajnostno 
prehransko politiko. Namen članka s strani pobude 
je bil državnim organom predstaviti znanstveno 
podkrepljene ugotovitve, ki kažejo na to, da sta 
slovenska in globalna pridelava in poraba mesa, 

mlečnih izdelkov in jajc trenutno mnogo previsoki. 
Kot so zapisali, povzročata pridelava in poraba mesa 
pomembno škodo okolju, zdravju ljudi in kršita 
tudi družbeno sprejete moralno-etične vrednote na 
področju ravnanja z živalmi. Vpliv pridelave živil 
živalskega izvora na okolje je tako velik, pravi članek, 
da ogroža 6 od 9 glavnih varnih mej zmogljivosti 
našega planeta. Živinoreja pomembno prispeva k 
preseganju že preseženih varnih mej zmogljivosti 
našega planeta na štirih področjih, in sicer na 
področju rabe tal, upada biotske raznovrstnosti 
in porušenega stanja ekosistemov, porušenega 
dušikovega in fosforjevega kroga ter na področju 
podnebnih sprememb. Pobuda je takrat omenjala 
vpliv živinoreje na 5. in 6. varno mejo zmogljivosti 
našega planeta, porabo vode in kemično ter drugo 
onesnaževanje, dve meji, ki takrat še nista bili 
preseženi (3). Nedavno, v letošnjem letu, 2023, pa je 
postalo jasno, da je prvič preseženih vseh 6 mej od 
9-ih.

Viri:
(1) Rtv.si. FAO naj bi desetletje cenzuriral 
znanstvenike zaradi rezultatov analiz glede izpustov 
metana, 24. 10. 2023.
(2) FAO. 2006. Livestock's long shadow. 
Environmental issues and options.
(3) Čas je za novo – trajnostno – prehransko 
politiko, novaprehranskapolitika.vegan.si
(4) Stockholm resilience centre. All planetary 
boundaries mapped out for the first time, six of 
nine crossed, stockholmresilience.org

Slika: Posodobitev planetarnih meja za leto 2023.
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Lov na trofeje je nepotrebna, sporna in 
brutalna lovska praksa, pri kateri lovci 
plačujejo za ubijanje divjih živali, predvsem 
za "zabavo" – trofejo. 
Trofeja je nekaj, kar se vzame 
premaganemu sovražniku v znamenje 
zmage oziroma, kar se izroči kot priznanje 
za zmago ali izreden dosežek, navadno 
na športnem tekmovanju. V primeru lova 
živali proti lovcu in puški nimajo nobene 
možnosti. Lovec vedno zmaga.

Lov je nasilno dejanje odvzema življenja, ki je 
tesno povezano s trpljenjem živali. Lovci na trofeje 
pogosto uporabljajo krute in neetične metode, kot so 
postavljanje vab z visokokalorično hrano, lov s psi 
goniči in postavljanje pasti. V sodobni družbi, kjer 
imamo na voljo druge možnosti za prehranjevanje 
in zabavo, ni prav nobenega razloga, da bi dopuščali 
ali tolerirali takšno nasilje. A kljub dejstvu, da lov 
neusmiljeno in nerazumno jemlje življenje čutečim 
in mislečim sobitjem, se to mučenje in ubijanje živali 
nadaljujeta. 

Tako vsako leto na stotine tisoče divjih živali v EU 
prezgodaj izgubi življenje zaradi trofejnega lova. 
Glavna motivacija lovcev na trofeje ni zadovoljitev 
lakote, temveč prisvojitev in razstavljanje delov 
živali - glav, krzna, krempljev, rogov, sramnih kosti 
in celih živali. Ta kruta in škodljiva lovska praksa 
ne pozna meja, saj se tudi ameriški lovci, enako kot 
njihovi evropski lovski kolegi, radi odpravijo v tujino 
na lovne pohode. Letno v Ameriko uvozijo več kot 
126.000 trofej divjih živali, v EU pa nekaj sto manj. 
Lovci na trofeje plačujejo velike vsote denarja, 
pogosto deset tisoče evrov, da potujejo po svetu 
in ubijajo divje živali. Lansko leto je v Las Vegasu 
potekala največja svetovna konvencija o lovu na 
trofeje, ki jo je organiziral Safari Club International, 
vplivna lovska lobistična skupina. Udeleženci so 
se na dražbi potegovali za potovanje na lov in 
odstrel polarnih medvedov, pri čemer so nekaj 
zbranih sredstev namenili boju proti načrtom vlade 

Združenega kraljestva za prepoved lovskih trofej.
Lovci na trofeje pogosto ciljajo na največje in najbolj 
impresivne živali. S tem uničijo stabilne družinske 
skupnosti in pustijo za seboj neizkušene mlade živali. 
To lahko vodi do povečanja konfliktov med živalmi 
in ljudmi, saj se mladiči, ko lovec ubije njihovo 
mater, pogosto soočajo z lakoto, zato se približajo 
človekovemu naselju ali pa postanejo plen. 
Pomor ključnih vrst, kot so volk, medved, ris, ne 
vpliva le na te posamezne živalske vrste. Povzroči 
lahko popolno neravnovesje v ekosistemih, vodi 
v manjšo biotsko raznolikost habitatov, širjenje 
nalezljivih bolezni in več gozdnih požarov. Velike 
zveri imajo ključno vlogo pri nadzorovanju širjenja 
smrtonosnih bolezni. Manjše zveri, kot so gozdna 
mačka, šakal in lisica, pomagajo uravnavati 
populacije glodalcev, ki prenašajo ljudem nevarne 
bolezni, kot so klopni meningitis in limska borelioza.
Naravni plenilci pomagajo vzdrževati naravno 
ravnovesje tako, da uplenijo bolne in najšibkejše 
posameznike. Lovci pa ubijejo vsako žival, katere 
glavo bi želeli obesiti na steno - vključno z velikimi, 
zdravimi živalmi, ki so potrebne za ohranjanje močne 
populacije. Največja posledica lova na ogrožene 
vrste je izumrtje vrst; živalim, ki so že sicer pod 
neverjetnim pritiskom v svojih prizadevanjih za 
preživetje v naravi, pa je na voljo še manj prostora in 

ZAKAJ JE TREBA 
PREPOVEDAT I LOV 
NA TROFEJE?

osvoboditev živali
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časa za uspešno ohranitev. Primera posledic lova na 
trofeje sta na primer tudi povečanje števila slonov v 
Afriki, ki se rodijo brez oklov, in zmanjšanje velikosti 
rogov debelorogih ovc v Kanadi za 25 % v zadnjih 40 
letih. 

Povpraševanje po živalskih trofejah je privedlo do 
še ene krute prakse, imenovane »canned hunting« 
oziroma lov na divje živali, vzrejene v ujetništvu – 
kot to počnejo z levi v Južnoafriški republiki. Lovci 
običajno plačajo upravljavcu lovišča za zagotovljen 
uspešen lov, ki pogosto vključuje streljanje na živali, 
ki so v kletkah, zvabljene na krmišča ali omamljene, 
preden jih ubijejo. 

Etični in ohranitveni pomisleki, ki so povezani z 
lovom, povzročajo vedno glasnejše pozive k strožji 
ureditvi ali popolni prepovedi lova v mnogih delih 
sveta. V EU ni bilo enotne politike glede lova na 
trofeje, saj je bila odločitev prepuščena posameznim 
članicam. Nekatere države članice EU imajo strožje 
predpise glede lova na trofeje, druge, kot je Slovenija, 
pa bolj prizanesljive, v skladu z močjo, vplivom in 
pohlepom lovskega lobija.

Vsaka divja žival, ki je umorjena zgolj zaradi 
lovčevega občutka vznemirjenosti, simbolizira 
nefunkcionalen odnos človeka do narave. Divje živali 
nimajo zgolj notranje vrednosti, ampak igrajo tudi 
ključno vlogo pri ohranjanju biotskega zdravja naših 
naravnih habitatov. 

Razlogi, zakaj v sodobni družbi še vedno dovolimo 
izvajanje takšnih krutih in nevarnih praks, ne morejo 
biti opravičljivi niti z vidika dobička, še manj pa z 
vidika zadovoljevanja potreb po zadovoljstvu, moči in 
»zelenobratski« pripadnosti, zato je skrajni čas, da 
se lov popolnoma prepove.

Nekaj ključnih dejstev, ki poudarjajo negativen vpliv 
trofejnega lova in razloge za njegovo prepoved:
- grožnja ogroženim vrstam: lov na trofeje 
predstavlja veliko grožnjo ogroženim in ranljivim 
vrstam, saj lovci pogosto ciljajo na najbolj impresivne 
posameznike, s čemer uničujejo socialne vezi 
in onemogočajo dedovanje najboljših genov ter 
posledično zdravje populacije živali;
- motnje v ekosistemih: odstranjevanje vrhunskih 
plenilcev, kot so volkovi, levi in leopardi, lahko 
poruši celotne ekosisteme. Te živali igrajo ključno 
vlogo pri uravnavanju populacij plena in ohranjanju 
ravnovesja njihovih habitatov;
- neučinkovitost pri ohranjanju: zagovorniki trdijo, 
da lahko lov na trofeje financira prizadevanja za 
ohranjanje. Vendar so študije pokazale, da prihodki 
od lova pogosto ne dosežejo lokalnih skupnosti ali 
pobud za ohranjanje narave in da so alternative, kot 
je eko turizem, bolj trajnostne;
- etični pomisleki: lov na trofeje sproža etična 

vprašanja, saj se živali ubijajo zaradi trofeje ali 
osebnega zadovoljstva. Mnogi ljudje menijo, da je ta 
praksa moralno nesprejemljiva;
- krute metode: lov na trofeje pogosto vključuje 
krute in nešportne metode, kot so vaba s krmo, 
preganjanje in streljanje ujetih živali, ki ne morejo 
pobegniti. Te prakse živalim povzročajo nepotrebno 
trpljenje;
- spodkopavanje prizadevanj za ohranjanje: lov na 
trofeje lahko spodkopava resnična prizadevanja za 
ohranjanje ogroženih vrst z ustvarjanjem spodbud 
(hranjenje) za umetno povečevanje populacije živali, 
da bi ustregli lovcem, kot je v primeru našega 
medveda;
- nezakonita trgovina: industrija lova na trofeje 
je pogosto krinka za nezakonito trgovino s 
prostoživečimi živalmi, zaradi česar je težko 
razlikovati med zakonito pridobljenimi trofejami in 
tistimi, pridobljenimi z divjim lovom.
Mnogi zagovarjamo prepoved lova na trofeje iz 
naslednjih razlogov:
- brez lova narava in živali najdejo ravnotežje: da 
lahko narava obstaja v ravnovesju brez lova, kažejo 
izkušnje v Švicarskem Nacionalnem parku, kjer že od 
leta 1914 ni lova, ali v Švicarskem kantonu Genf, v 
katerem je od leta 1974 lov prepovedan. Tudi v Italiji 
so vsi obširni Nacionalni parki že desetletja brez lova, 
na primer Gran Paradiso ali Nacionalni park Belluno 
v Dolomitih; 
- ohranjanje biotske raznovrstnosti: prepoved 
lova na trofeje lahko pomaga ohraniti biotsko 
raznovrstnost z zaščito ogroženih vrst in njihovih 
habitatov;
- etični in moralni razlogi: prepoved odraža etične 
in moralne standarde, saj ne dopušča ubijanja živali 
zgolj zaradi osebnega užitka ali zbiranja trofej;
- alternativni viri prihodkov: spodbujanje alternativ, 
kot je eko turizem, lahko ustvari prihodke za lokalne 
skupnosti in prizadevanja za ohranjanje na bolj 
trajnosten in etičen način;
- krepitev ohranjanja: prepoved lova lahko okrepi 
pristna prizadevanja za ohranjanje, ki se osredotočajo 
na varstvo habitatov, ukrepe proti krivolovu in 
trajnostno upravljanje prostoživečih živali;
- globalno soglasje: prepoved lova na trofeje je v 
skladu z globalnim premikom k bolj odgovornemu in 
humanemu ravnanju z živalmi, kot tudi z globalnimi 
prizadevanji za blažitev podnebne krize.

Viri: 
• Samantha Hagio, 2001: Want to save our planet? 
Kill trophy hunting
• A guide to end trophy hunting of native carnivores 
in your state, the humane society of the US: https://
www.humanesociety.org/all-our-fights/banning-
trophy-hunting
• Geoffrey Beattie, 2000: Trophy Hunting, A 
Psychological Perspective
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Objavljamo nadaljevanje prispevka iz doktorske 
disertacije Jožeta Kozine o lovstvu, kot smo to 
obljubili v prejšnji številki revije.

Dr. Jože Kozina je v javnosti znan kot 
javni tožilec, ki se je med prvimi poglobil 
v gospodarski, korporacijski, bančni in 
davčni kriminal. Nekateri pa ga poznamo 
tudi kot človeka, ki mu ni vseeno, kako 
ljudje ravnamo z živalmi. Tako Jože pravi, 
da bi moral biti tožilski poklic poslanstvo, 
da bi morali tožilci bolje varovati pravice 
najšibkejših in ranljivih skupin ljudi in 
živali. Da, tudi živali.

Čeprav naj bi bila skladno z določilom II. odst. 1. 
člena ZDLov-1 lovska pravica v službi zagotavljanja 
ekološke, socialne in gospodarske funkcije divjadi in 

njenega življenjskega prostora, pa je bolj ali manj na
dlani spoznanje, da takšnemu zakonskemu leporečju 
niso verjeli – kot bo pojasnjeno v nadaljevanju – že 
od nekdaj niti sami lovci, še manj pa do njih vedno 
bolj kritična javnost. Da jim do neke mere več kot 
očitno ne verjame niti sam zakonodajalec, pa je 
mogoče precej zadovoljivo izpeljati med drugim tudi 
iz ugotovitve, da jim je – kot bo obširneje prikazano 
v nadaljevanju – že v devetdesetih letih prejšnjega 
stoletja z eno samo uredbo dejansko zdesetkal 
število vrst s statusom divjadi in jih s tem odvzel 
njihovi lovski ingerenci, s tem pa tudi njihovemu 
nadaljnjemu »varstvu«. Poleg tega je pristojno 
ministrstvo pred leti zavrnilo tudi predlog lovskega 
lobija o ponovni restavraciji dobrih starih časov 
in s tem povezanih prizadevanj, da se nekaterim 
»rešenim« vrstam živali vrne status divjadi in 
se tako za njih ponovno vzpostavi trajnostno 
gospodarjenje prek puškine cevi.

Če je mogoče v prejšnjem poglavju omenjeni predlog 
pisatelja Erjavca v smeri selektivnega kaznovanja 
vran kot skrajno sredstvo za preprečitev nastanka 
škode na polju razumeti kot za takratne čase 
povsem pričakovano in sprejemljivo udejanjanje že 
omenjenega božjega pooblastila, ki mu med drugim 
dovoljuje tudi uboj živali, ki mu dela škodo, pa 
človekovih ravnanj z ujedami in sivimi vranami, ki so 
se dogajala v Sloveniji v prvi polovici 20. stoletja, ni 
mogoče opravičiti z ničimer.

Kot je bilo izpostavljeno že v kontekstu predstavitve 
naravovarstvenih vrednot Erjavčevega človeka, 
je bila večina predstavnikov ptic iz rodu ujed in 
vranov ožigosana kot škodljiva, in to predvsem 

MIT O 
KOMERCIALNEM 
LOVU IN NJEGOVIH 
IZVAJALCIH
Besedilo dr. JOŽE KOZINA
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zaradi njihovih prehranjevalnih razvad ter s tem 
povezanega plenjenja drugih prostoživečih živali, 
med njimi seveda zlasti tistih, ki jih je Erjavčev 
človek prišteval h koristnim, ljubkim, karizmatičnim 
ter s tem njemu tudi posebno priljubljenim. Gledano 
na ptice, ki pripadajo redu ujed in družini vranov, 
z vidika obsega varstva in zaščite, ki so je deležne 
dandanes skladno z obstoječo naravovarstveno 
regulativo ZON, kamor pa niti do danes še vedno ni 
uspelo evakuirati pod ingerenco lovskega zakona 
razvrščene sive vrane, šoje in srake, se nam lahko 
zazdi že predstavljen odnos Erjavčevega človeka 
npr. do večine ujed in tudi do posameznih vrst ptic 
iz družine vranov tudi dvoličen, nedosleden in v 
marsičem zelo pristranski. Bi pa bilo, gledajoč nanj ex 
tunc in ne ex nunc ter ob tem upoštevajoč tudi vpliv 
vseh iracionalnih primesi, predsodkov in neznanja, 
ki so tako ali drugače krojili njegov takratni odnos 
do živali in narave na splošno, vendarle vse prej kot 
pošteno in objektivno, če bi hoteli njegove tovrstne 
prakse subsumirati pod pojme, kot so: podlost, 
okrutnost, sadizem in brezobzirno izživljanje. Pa si 
oglejmo v luči omenjenih vrednostnih meril na tem 
mestu tudi odnos slovenske lovske kohorte do ujed in 
sivih vran v prvi polovici 20. stoletja. Z monografijo 
Romane Erhatič Širnik z naslovom Lov in lovci skozi 
čas smo dobili tudi sleherniki enkratno priložnost 
vpogleda v določene vrednote slovenskih lovcev, prek 
njih pa seveda tudi družbe na splošno, ki je njihove 
genocidne prakse do ujed in vranov tolerirala oziroma 
– kot bomo videli v nadaljevanju – celo spodbujala in 
nagrajevala.204

Z očitnim namenom poveličevanja slovenske 
lovske srenje Janez Černač bralca že v predgovoru k 

omenjeni Erhatič Širnikovi predstavitvi zgodovine 
slovenskega lovstva poduči, da so bili posamezniki, ki 
so vodili slovensko lovstvo skozi dozdajšnjo  stoletno 
zgodovino, izobražene, razgledane, napredne, velike, 
uspešne in vplivne osebnosti, ki naj bi z veliko širine 
duha in globine srca vodili akcije za varstvo divjadi, 
ptic in zavarovanih območij.

205 Pravkar navedena ugotovitev pa naj bi po Černačevem 
naziranju dandanes še posebej vznemirjala aktualne 
naravovarstvenike pri njihovem prizadevanju, da bi pred 
javnostjo prikrili nesporne stoletne naravovarstvene zasluge 
lovcev, vendar pa po njegovi oceni pri tem ne morejo biti 
uspešni, ker »narod naš zgodovinske dokaze hrani tudi za 
take ugotovitve«.206
201 Zakon o divjadi in lovstvu (Uradni list RS, št. 16/2004 in 
ostale – ZDLov-1) velja od 20. 5. 2004, ko je nadomestil do 
takrat veljavni Zakon o varstvu, gojitvi in lovu divjadi ter o 
upravljanju lovišč (ZVGLD), ki je začel veljati 5. 11. 1976.
202 Skladno z določilom II. odst. 3. člena ZDLov-1 obsega 
pojem dejavnosti trajnostnega gospodarjenja z divjadjo poleg 
lova divjadi tudi njeno ohranjanje, sprejemanje ukrepov v 
njenem življenjskem okolju ter posege v njeno populacijo 
zaradi gospodarskih, veterinarsko-sanitarnih, zdravstvenih 
in drugih utemeljenih razlogov, medtem ko določilo XII. 
odst. 5. člena ZDLov-1 razume pod pojmom lova poleg že 
omenjenih dejavnosti, ki so usmerjene v uplenitev divjadi, 
tudi odlov žive divjadi ter pobiranje nje same in tudi njenih 
delov.
203 Več o interesni podstati prava glejte Albin Igličar, 
Sociologija prava, Pravna fakulteta v Ljubljani in
Cankarjeva založba, Ljubljana, 2004, str. 197–213.
204 Romana Erhatič Širnik, Lov in lovci skozi čas, Lovska 
zveza Slovenije, Ljubljana, 2004.
205 Tako Janez Černač na str. 7, Erhatič Širnik, Lov in lovci 
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Zakaj 
pravzaprav lovci lovijo?

»ZAKAJ LOVIMO?« 
ODGOVORI UREDNICE LOVSKEGA ČASOPISA
Na vprašanje »Zakaj lovimo?« urednica v Editorialu, 
lovski publikaciji, Silke Böhm odgovarja: »Zakaj 
pravzaprav potrebujemo za vse – tudi za lov – trdne 
in neovrgljive obrazložitve? Zakaj se ne smemo 
enostavno prepustiti svojim občutkom? Vsaj enkrat 
narediti to, kar človeku dobro dene. Brez usmerjanja, 
brez razlage, enostavno slediti svojim čustvom, 
intuiciji, instinktom?« Omenjena urednica ne more 
z besedami razložiti številnih emocij, ki jih občuti pri 
lovu.

»Nekateri opisujejo lov kot spodbudo, drugi govorijo 
o velikem notranjem zadovoljstvu. Občutki pri 
lovu so ravno tako subjektivni kot v ljubezni. Zakaj 
enostavno ne uživamo, ne da bi se morali neprestano 
opravičevati?«

Racionalni vzroki, s katerimi lovci opravičujejo lov, 
češ da je potreben, so očitno le izgovori. Kot navaja 
lovka: »O smrti, povezani z uplenitvijo, se raje 
molči. Zato lovci iščejo utemeljitve v pojmih, kot so 
trajnost, zaščita in varstvo narave. Sla po lovu se v 
javnosti rada potisne v ozadje. Zakaj bi morali zatajiti 
veselje, ki nam tako dobro dene in iz nas dela to, kar 
smo – ljudje?« (Silke Böhm, Editorial Wild und Hund 
22/2012)

LOV KOT »SVETOVNA KULTURNA DEDIŠČINA«?
Glavni urednik publikacije Wild und Hund Heiko 
Hornung naslavlja svoj Editorial v izdaji 3/2016 z 
»Dediščina človeštva«. Med drugim piše: »Biti 
človek pomeni biti lovec.« In dalje:
»Kdor meni, da bi moral biti današnji človek na višji 
civilizacijski in kulturni stopnji in bi se moral svoji 
lovski dediščini, ki ga naredi za duhovno višje razvito 
bitje, odreči, človeka ne dojema več kot dela narave. 
Napačna razlaga in zanikanje lovske dediščine 
je zadnja žalostna zmaga človeka nad naravo. Iz 
tega razloga je že skrajni čas, da se lov, tako kot 
sokolarstvo, proglasi za nematerialno svetovno 
kulturno dediščino.« (Heiko Hornung in Wild und 
Hund, Editorial Ausgabe 3/2016)

Toda kaj je ta tako imenovana »lovska dediščina«, 
s katero se človek počuti kot »del narave« in katere 
naj ne bi smel zatajiti? Po besedah urednika nima 
nobene zveze z »višjo stopnjo kulture in civilizacije« 
ter človekom kot »duhovno višje razvitim bitjem«. 
Dozdevno ima korenine v nižjih oblikah, arhaičnih 
nagonih.

Besedilo STANKO VALPATIČ

osvoboditev živali
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Seveda je bil človek lovec že v kameni dobi. A ljudje 
se tudi že od kamene dobe dalje vojskujejo, pobijajo, 
mučijo, posiljujejo. Pod »kulturno dediščino« 
razumemo na splošno višje pridobitve, to so 
umetnost, glasba ali gledališče.

LOVEC IN NOVINAR: »LOVIM, TOREJ SEM.«
Lovec in novinar Eckard Fuhr se preizkuša v reviji 
ZEIT kot filozof, pri čemer spreminja filozofsko 
trditev »Mislim, torej sem«:
»Če bi mi šlo le za sprostitev v naravi, bi igral golf. 
A golf je zame največji nesmisel. Nasprotno pa je 
lov smiseln. Lov ni nobena postranska stvar, temveč 
glavna. Lovim, torej sem.«

Na vprašanje, čemu lovi, odgovarja: »In seveda, 
priznam, lov je razburljiv. Upleniti živo žival je 
nekaj drugega, kot s sekiro spremeniti staro kokoš 
v surovino za kurjo juhico. Še po mnogih letih se 
moram boriti z lovsko vročico. Frekvenca utripa in 
stopnja adrenalina naraščata, ko se pokaže lovna 
divjad. Streljanje zahteva obvladovanje samega 
sebe. Ko potem najdem mrtvo srno, me zajame 
neprimerljiv občutek notranjega zadovoljstva. No, 
primerljiv je: po uspešnem lovu se počutiš kot po 
dobrem seksu ali kot po pisanju dobrega teksta, ki 
ga imaš za uspelega.« (Eckard Fuhr: Jagd - Hat der 
einen Schluss? ZEIT Magazin 48/2010)
Drugi ljudje gredo na bungee-jumping, da dvigujejo 
svoj adrenalin, a zato ni treba nikomur trpeti in 
umreti. In »nujnost« lova za naravo, gozd ali 
skupnost ne izhaja iz tega.

O SLI PO UBIJANJU
Pod naslovom Nova razmišljanja o sli in o razliki med 
doživeti in ubiti govori prof. dr. Gerd Rohmann o 
»sli po uplenitvi« in o strelu (doživetje v aktu strela 
in uboja):

»Kajti v tem, da ubijemo divjad, ki je del narave, in 
pri tem doživimo izredni učinek sle, se empirično 
izkaže, da smo v svoji notranjosti doživeli nekaj 
posebnega … Z lovom je enako kot z ljubeznijo: 
erotično doživetje je na poti do vrhunca. Cilj namreč 
ni hiter zaključek, temveč je v prizadevanju in 
doživetju ter dosegu skupnega trajnega vrhunca …«
Emocionalni vrhunec svojega lova, »vzdraženje«, 
doživi lovec vedno takrat, ko izstreli smrtni strel 
(Gerd Rohmann: Neue Gedanken zur Lust an der 
Lust zwischen Erleben und Erlegen. Vortrag bei der 
Jahrestagung 2004 forum Lebendige Jagdkultur e.V.).
Seks se odvije na splošno z obojestransko privolitvijo 
udeleženih. Drugače gre za posilstvo, kar je kaznivo. 
Primerjava med lovom in seksom je v bistvu znatno 
na šepavih tleh.

»Lovec ljubi naravo tako kot posiljevalec svojo 
žrtev,« je napisala Karin Hutter že leta 1988 v svoji 

knjigi Srna ima oči kot šestnajstletna deklica (Karin 
Hutter: Ein Reh hat Augen wie ein sechzehnjähriges 
Mädchen. Das Antijagdbuch. Freiburg im Breisgau, 
1988).
Lovec priznava: »Na lov gremo zato, ker nam daje 
užitek in veselje.«

Lovec in odvetnik Dr. Florian Asche v svoji knjigi 
Lov, seks in jesti živali: veselje v arhaizmih razčisti z 
aktualno utemeljitvijo lova: lovec kot nadomestilo za 
velike zveri, lovec kot borec proti divjim prašičem in 
epidemijam, lovec kot naravovarstvenik in negovalec 
biotopov, varuh pravičnosti na pašnikih … Lovec, ki 
bi za lov navedel te razloge, bi lagal, pravi odvetnik-
lovec. In odkrito priznava:
»Mi ne lovimo zato, da bi vzpostavili ekološko 
ravnotežje. Lahko rečemo, da to ni sprožilen motiv 
naših naprezanj. Je le opravičevanje za naše nagone 
in želje, ki gredo veliko globlje, kot je potreba 
po manjšanju škode zaradi divjih prašičev ali po 
ekološkem ravnotežju. Ta dva razloga določata le, 
kako lovimo, ne pa, ali lovimo.«

Torej je motiv za lov »sla«. Vse druge razlage, s 
katerimi lovci opravičujejo svoj krvav hobi, so le 
izgovori. Asche formulira lov z naslednjimi besedami:
»Vse preradi zamenjujemo razveseljive in pomembne 
spremljevalne pojave, ki naj bi opravičevali naša 
dejanja, z njihovimi resničnimi vzroki. Seks imamo 
zato, ker nam je sla in užitek. Na lov gremo zato, ker 
nam je sla in užitek.«

Lovec dr. Florian Asche se opredeljuje za arhaičnost: 
lovska sla je tako kot seksualna shranjena v naših 
plazilskih možganih in v limbičnem sistemu. Te 
nagone je treba izživeti, saj je to zelo pomembno 
za duševno zdravje. Medtem ko seks spada v našo 
vsakdanjost, obravnava moderni človek »smrt in 
ubijanje« z neko »napetostjo«, se pritožuje Asche 
(Florian Asche: Jagen, Sex und Tiere essen: Die Lust 
am Archaischen. Neumann-Neudamm, 2012).
Pa se upravičeno vpraša vsak ne-lovec, če ubijanje 
živali za hobi nima prej negativnih kot pozitivnih 
posledic na duševno zdravje. Ali pa se vprašamo, ali 
duševno zdravje ni malo moteno, če sanjamo o tem, 
kakšen užitek je izživetje sle po ubijanju.

Znanstveni novinar Gerhard Staguhn je v svoji knjigi 
Ljubezen do živali – enostranski odnos že pred 
dvajsetimi leti ugotovil: »Če človek, razen lova, 
občuti mik pri ubijanju živali, ga psihologi uvrščajo 
v kategorijo duševno zelo motenih oseb.« (Gerhard 
Staguhn: Tierliebe: Eine einseitige Beziehung. Cark 
Hanser, 1996)

Besedilo v celoti iz brošure Dejstva proti lovu

l o v
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Predstavljamo vam eno od zgodbic iz 
knjige Micka išče srečo avtorja Gregorja 
Vrhovnika, katerega intervju v dveh 
delih si lahko preberete v tej in prejšnji 
številki naše revije. Knjiga Micka išče 
srečo prinaša ozaveščanje o sobivanju 
živali in ljudi, razvoj empatije in sočutja pri 
otrocih ter navdih za skupno prebiranje 
v družini in pogovore o vrednotah, kot 
so pogum, sočutje, ljubezen, spoštovanje 
in odgovornost do živali. Bogatijo jo tudi 
smisel za humor in odlične ilustracije. 
Priporočljiva je za bralce vseh starosti. 

Ves popoldan je družba iskalcev sreče hodila v tišini. 
Vse jih je močno prizadelo novo spoznanje o živalih 
v cirkusu. Še tam, na kraju, kjer naj bi bilo doma 
veselje, so živali izgubile svojo srečo.

Naslednje jutro so komaj našli voljo za nadaljevanje 
poti. Toliko nesrečnih živali so že srečali, nič pa ni 
kazalo, da bi bili že kaj bližje odgovoru na vprašanje, 
kje se skriva sreča zanje.

Micki se je skrinjica v nahrbtniku zdela vsak dan 
težja. »Upam, da kmalu najdemo srečo. Tako 
utrujena sem,« je skrivaj zavzdihnila.

A prijatelj, ki je hodil za njo, je prebral njene sive 
misli. Micka je kar naenkrat spet poletela v zrak, kot 
bi bila v kakšnem hitrem dvigalu. Tako visoko je že 
bila, da je imela občutek, da je v tretjem nadstropju, 
ko se je »dvigalo« le ustavilo in jo odložilo na 
širokem hrbtu. Rilec jo je še nežno potrepljal po 
glavici, malo nižje pa sta se svetili slončkovi prijazni 
očesci.

»Blagohotni velikan res ne govori veliko, a dejanja 
so tista, ki razkrijejo mogočno srce,« je pri sebi 
modrovala Micka, razbremenjena nošenja nahrbtnika.

Svet je bil od zgoraj spet videti lepši. Novega upanja, 
ki je pregnalo sivino v njej, so se kmalu nalezle 
tudi druge živali. Znova so bile prepričane, da bodo 
izgubljeno srečo kmalu odkrile, zato je bil tudi njihov 
korak lažji.

Pujsek, krokodilček, rakec, kokoška in slonček 
z Micko, ki je med ogromnimi ušesi kukala z 
njegovega hrbta, so se bližali dolgi pravokotni stavbi 
neprijaznega videza.

»Tudi sem so ljudje zaprli živali,« je strahoma 
pomislila Micka. Zdaj je že slutila, kaj lahko pričakuje 
na krajih, podobnih temu.

Po slončkovem rilcu se je zadenjsko spretno spustila 
na tla in namignila tovarišiji, da jo počaka.

Odprla je velika drsna vrata in vstopila v temačen 
prostor. Odmevajoči zvoki številnih kopit na 
betonskih tleh so potrdili njeno slutnjo, še preden so 
se ji oči navadile mraka. Stavba je bila resnično polna 
živali. Na močno kovinsko ograjo so bile priklenjene 
številne glave, ki so se zvedavo obračale proti Micki.

»Dober dan,« jih je na ves glas pozdravila. Namesto 
odgovora je slišala le rožljanje verig, ko se je množica 
plahih krav trudila, da bi v pozdrav iztegnile vratove 
dlje, kot so jim dovolili okovi.

Stopila je k prvi kravici ob vhodu, kjer je na steni ob 
ogradi pisalo: SVEŽE MLEKO, DAR NAŠIH TELES. 

Velika žival ji je prijazno vrnila pozdrav in radovedno 
pristavila: »Tako nenavadnega telička, kot si ti, pa še 
nisem videla.«

Micko je to nekoliko zmedlo, a je že v naslednjem 
hipu pomislila, da kravica morda še nikdar ni bila 
zunaj hleva. Krave in zidovi okrog njih so bili vse, kar 
je poznala.

»Micka sem, kužek, po svetu hodim in iščem 
izgubljeno srečo živali,« je razumevajoče odgovorila. 
»Morda ti veš, kravica, kje bi jo lahko našla?«

Še preden je kravica utegnila odgovoriti, se je iz 
kota nedaleč stran zaslišal droben glasek. »Mamica, 
prooosiiim, lahko jaz prikupnemu malemu muuužku 
povem, kje je sreča?« se je oglasil teliček, ki še 
ni znal pravilno izgovoriti besede kužek, saj jo je 
pravkar prvič slišal.
»Seveda lahko,« mu je s toplim glasom in otožnimi 
očmi odgovorila kravica. Micka je opazila, da je njen 
otrok priklenjen ravno toliko vstran, da se ga ne 
more dotakniti.

Vesel, da je dobil mamino dovoljenje, se je črno-

MICKA SREČA 
KRAVICO
Odlkomek daljše zgodbe Micka išče srečo 

Besedilo GREGOR VRHOVNIK
Ilustracija  NATAŠA BORENOVIĆ
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beli bikec želel v otroški razposajenosti zavrteti 
naokrog, pa je pri tem skoraj padel, ker je bila veriga 
prekratka.

»Draga Muuucka,« je začel teliček, ki mu je tudi 
ta nova beseda povzročala preglavice. »Vsako jutro 
pridejo k nam ljudje, in ko odprejo vrata, zagledam 
najlepšo stvar na svetu.« 

Navdušen, ker je lahko nekomu razkril svojo 
skrivnost, je kar poskakoval in neučakano pogledoval 
proti odprtim vratom.

»Vidiš tisto rožico tam?« je nato vprašal Micko. 
»Vsako jutro me ovije v svoj vonj in kako lepa je,« 
je občudujoče pohvalil droben rumen cvet. »To je 
največja sreča na svetu!«

Mama kravica je žalostno, a z neizmerno ljubeznijo 
opazovala to otroško navdušenje. Spominjala se je 
časa, ko je bila sama še telička, ko je svojo mamo 
videla zadnjič. Ločili so ju in njo odpeljali daleč 
proč. Le tistikrat je iz tovornega prostora uzrla širne 
travnike z milijoni rožic, kot je ta na pragu njihovega 
hleva. Vedela je, da jih več tudi njenemu otroku ne bo 
dano nikdar spoznati.

Ob teličkovem pripovedovanju so tudi Micki misli za 
nekaj hipov odtavale. Razmišljala je o daru krav, o 
katerem je govoril star reklamni pano na steni. 
»Sveže mleko, dar naših teles,« si je ponovno 
prebrala. »Dar se vendar podari. Tu pa vsak dan 

vrsti vklenjenih bitij vzamejo mleko, ki bi ga sicer 
popili telički. Mleko je lahko le darilo, ki ga mame 
dajo svojim otročičkom!« je strtega srca ugotovila, 
medtem ko sta se mama krava in njen otrok nagibala 
drug k drugemu. Morda bodo vezi tokrat dovolj 
popustile, da se vsaj s smrčkoma dotakneta.

Micka je vprašala kot že tolikokrat v zadnjih dneh: 
»Teliček, bi šel z menoj po svetu, iskat srečo za 
živali?«

Teliček je z vprašujočimi očmi pogledal mamo.

»Moj pogumni sinko, pazi nase in nekaj sreče prinesi 
tudi nam, ko jo najdeš,« mu je krava ponosno 
pokimala v slovo.

Mickini prijatelji so lepo sprejeli najmlajšega člana 
druščine, ki se jim je pridružil na poti. Micka pa je še 
nekaj časa resnega obraza pogledovala proti žalostni 
dolgi stavbi, okrog katere se je iz kupov gnoja širil 
neprijeten vonj.

»Tudi kravice so izgubile srečo,« je skrušeno 
premišljevala še dolgo potem, ko je turobni kraj že 
izginil za obzorjem.

Če želite izvedeti več o poslanstvu knjige Micka išče 
srečo, ste vabljeni k obisku njene spletne strani.

https://www.mickina-knjigica.si/
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”Vrednote pravega ljubitelja živali so odprtost srca, 
pripravljenost na odpovedovanje v prid drugih bitij, 
milost in odločenost, da se vse to izrazi z dejanji.” 

Gregor, katerim živalim ste do 
zdaj že pomagali, katera se vas je 
najbolj dotaknila? 
Najbolj se te dotakne bitje, ki ga 
prejmeš v varstvo popolnoma 
nemočnega. Taka je izkušnja z 
mucko in muckom, Albinco in 
Kepico, ki ju je usoda lani, le dober 
mesec narazen, prinesla k nam. 
Albinca je bila najdena ob cesti, še 
dojenček, stara približno tri tedne. 
Bila je premražena, osamljena, 
prestrašena in lačna. V bistvu je 
bilo najprej namenjeno, da bomo 
zanjo le enonočna postojanka na 
poti v zavetišče na slovenski obali. 
A ko smo to malo bitje prvo noč po 
steklenički hranili s pripravkom 
mačjega mleka, je nisem mogel 
več dati naprej. Svojih otrok 
nimam, zato je bila to zame prva 
podobna izkušnja in Albinca je 
postala del mojega srca. Z enako 
močjo se me je dotaknila tudi 
zgodba mucka Kepice, ki je prišel 
k nam podobno star kot Albinca, 
le da je bil v še mnogo slabšem 
stanju. Zelo bolan in skoraj do 
smrti sestradan in dehidriran. 
Veterinarka je ocenila, da ne bi 
preživel več kot še nekaj ur. Po 

nekajdnevnem boju za njegovo 
življenje je tudi Kepica ostal pri 
nas. Zdaj sta na srečo oba čila in 
že skoraj odrasla, v našo hiško 
pa sta s svojo igrivostjo prinesla 
veliko veselja, tako ljudem kot 
živalim.

Na kakšne druge načine še 
pomagate živalim?
Zgodb o živalih se je nabralo res 
mnogo. Morda najodmevnejše je 
bilo reševanje policijskega konja 
Grima nekaj let nazaj. Prijateljica 
s FB mi je sporočila, da pozna 
konja, ki služi na policiji, vendar 
pa se mu zaradi ponavljajočih 
se zdravstvenih težav in bolečin 
pri jahanju “kariera” tam izteka. 
Kasneje sem spoznal, da policija 
lepo skrbi za pri njih zaposlene 
živali, vendar ko ne morejo več 
opravljati svojih zadolžitev, jih 
odprodajo najboljšemu ponudniku 
na dražbi. Po zgodbah, ki sem jih 
slišal, so ti konji kasneje pogosto 
predmet preprodaje, nekateri 
pa menda hitro končajo tudi v 
mesnici.
Sklenil sem, da poskušam Grimu 
pomagati. Preko donatorske akcije 

smo s prijaznimi ljudmi zbrali 
dovolj sredstev, da smo konja na 
dražbi odkupili, še prej pa sem 
zanj poiskal dom, kjer mu zaradi 
ježe nikdar več ne bo potrebno 
prenašati bolečin. Zdaj že nekaj 
let živi mirno, za konja sanjsko 
življenje, med mnogimi drugimi 
rešenimi živalmi na miroljubni 
kmetiji V pravljici na obrobju 
Ljubljane, za njegovo dosmrtno 
oskrbo tam pa sem se obvezal 
poskrbeti za stroške njegove 
nastanitve in prehrane.
Sicer pa so nam pot “prekrižale” 
še mnoge druge živali. Pred 
zakolom smo reševali ovce, kozice, 
na našem travniku je pristal 
izčrpan golob pismonoša, skrbimo 
za ježke okrog hiše, za katere 
pozimi pripravimo posebne hiške, 
partnerka Nina je lani rešila celo 
zapuščenega mišjega dojenčka, 
hranimo prostoživeče muce iz 
sosedstva, ki so bolj ali manj 
prepuščene same sebi, poskrbimo 
za njihovo sterilizacijo ali 
kastracijo, kar je na podeželju sicer 
žal še vedno redko, pozimi pa se 
tudi one lahko zatečejo v posebne 
zanje pripravljene izolirane hiške, 

Besedilo PETRA KOMEL
Fotografije GREGOR VRHOVNIK

Gregor Vrhovnik s svojim zgledom in s prisrčnim humorjem 
začinjenimi objavami prigod iz življenja njegove psičke 
Micke ter drugih rešenih živalic že vrsto let navdihuje 
in navdušuje številne ljudi ter vse, ki spremljamo 
njegove objave na enem od socialnih omrežij, ozavešča 
o izkoriščanju živali. Je vegan, aktivist za pravice živali in 
avtor knjige Micka išče srečo.

Gregor Vrhovnik

osvoboditev živali
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nekaterim pa poiščemo nove 
domove. Nekoč sem na izletu v 
dolini Tamar našel na pol mrtvega 
polha, vsega zlepljenega od 
neke masti, v katero se je najbrž 
nekako ujel v tamkajšnji koči, po 
nekajtedenskem okrevanju pa sem 
ga vrnil nazaj v domači gozd. Še 
zdaj kdaj pomislim nanj in upam, 
da še vedno uživa svoje noči pod 
zvezdami med gorami. Vseh zgodb 
je preprosto preveč za en članek …

Ali živali, ki potrebujejo pomoč, 
najdete sami ali jih najdejo drugi 
ljudje in vas prosijo za pomoč? 
S kakšnimi izzivi se soočate pri 
tem?
Povsem različno. Mnogo ljudi se 
obrne na nas za nasvet. Ker so 
naše “nastanitvene kapacitete” že 
polne, žal drugače kot tako, da jim 
nudimo pomoč z informacijami, 
kako naj postopajo in kam naj 
se obrnejo, pogosto ne moremo 
pomagati. Na srečo je v Sloveniji 

mnogo dobrih ljudi, ki so 
pripravljeni priskočiti na pomoč 
živalim v stiski, tako da se vedno 
najde kakšna rešitev. 

Kakšno se vam zdi stanje pomoči 
potrebnih živali v Sloveniji? 
Predvsem je žalostno, da je pomoč 
živalim v stiski večinoma na plečih 
posameznikov ali prostovoljcev, 
organiziranih v društva. Ti se v 
preobilici dela, ki se neredko konča 
celo v izgorelosti in obupu, brez 
ali z mnogo premajhno pomočjo 
države po svojih najboljših 
močeh borijo z nikoli končano 
vrsto pomoči potrebnih živali in 
ogromnimi stroški, ki so povezani 
z njihovo oskrbo in zdravljenjem. 
Doslej je država naredila bore 
malo, nujno pa bi bila potrebna 
premišljena sistemska politika, 
ki bi uredila pravila, nadzor, 
financiranje pomoči, ozaveščanje 
prebivalstva in kaznovanje 
neodgovornih posameznikov in 

podjetij, ki za živali ne skrbijo ali 
pa jih zlorabljajo.
Mahatma Gandhi je nekoč dejal, 
da se veličina nekega naroda sodi 
po tem, kako je poskrbljeno za 
živali. Velika večina človeštva je 
po tej definiciji žal še zelo daleč od 
razvite pravične družbe.

In kaj lahko naredi za pomoči 
potrebne živali posameznik?
Veliko. Še posebej, kadar se 
ljudje oddaljimo od tistega, kar 
potrebujemo sami in se obrnemo k 
tistemu, kar lahko nudimo drugim. 
Z opazovanjem sveta okrog sebe 
in odgovornim ravnanjem lahko 
spremenimo marsikaj. Ko vidimo 
trpečo žival, ne poglejmo stran in 
ne upajmo, da ji bo že nekdo drug 
pomagal. Prav sami smo morda 
njeno edino in zadnje upanje. 
“Reši življenje in rešil boš cel 
svet,” edini svet, ki ga tisto bitje 
ima, pravi rek.  

Kaj ljudje naredimo dobrega z 
veganskim načinom življenja?
Po mojem mnenju veganstvo 
nosi v sebi rešitev tega planeta, 
moralno in z vidika vseh drugih 
težav, s katerimi se trenutno 
spopada naša civilizacija. Seveda 
je najbolj pomembna posledica 
veganstva to, da sta mnogim 
živalim prihranjena trpljenje 

i n t e r vj u

»ljudje bi si 
želeli spoznavati 
tuje civilizacije, 

se z njimi 
sporazumevati. 

pa pogosto ne 
poznamo niti 

sebe, še manj 
pa živalskih 

sorodnikov, ki 
si z nami delijo 

planet.«



54

osvoboditev živali

in smrt v suženjstvu človeka. 
Veganstvo nosi v sebi spoznanje, 
da nismo ljudje vredni nič več od 
vseh drugih bitij. Neposredno pa 
veganski način življenja zavira 
spreminjanje podnebja oziroma 
segrevanje planeta, zmanjšuje 
težave z oskrbo s pitno vodo in 
izsekavanje tropskih gozdov, 
pa tudi zastrupljanje zemlje s 
kemičnimi pripravki v kmetijstvu. 
Intenzivna živinoreja, torej 
pridelava mesa, mleka in jajc, 
namreč poskrbi za bistven delež 
toplogrednih plinov, pridelava 
hrane za rejne živali zaseda 
oziroma potrebuje ogromne 
površine pridelovalne zemlje, ob 
tem pa porabi še velike količine 
vode. V bistvu je veganstvo edina 
prava in najbrž tudi edina mogoča 
pot za odpravo mnogih težav, ki 
jih je Zemlji povzročil človek. Z 
veganstvom poleg živali v bistvu 
rešujemo tudi sebe, v duhovnem in 
telesnem smislu.
Nekoč se mi je zapisala misel: 
“Daleč največ dobrega za živali 
lahko naredimo za našo mizo. 
Iskrenost naše ljubezni do njih 
se zrcali s krožnikov na njej. 
Odločitev, da zaradi nas nobeni 
ne bo več potrebno trpeti, je tako 
blizu in tako enostavna …” 

Menite, da se ozaveščenost ljudi 
glede pravic živali v Sloveniji v 
zadnjih nekaj letih kaj zvišuje ali 
ostaja na enaki ravni kot prej? 
Kakšna so vaša opažanja?
Rad bi verjel, da se stvari 
spreminjajo na bolje. Sicer mnogo 
prepočasi, a to je žal v naravi 
ljudi. Dokler niso neposredno 
ogroženi naši interesi ali obstoj, 
zelo težko zamenjamo prepričanja 
in tradicijo. Žal nas tako v zadnjem 
času stran od težav živali in nazaj 
v našo egocentričnost vlečejo 
nenehne krize, od covida do vojn. 
Ljudi vse bolj skrbi zase, v takšnih 
razmerah pa se zaprejo za težave 
drugih. In rejne živali so žal zelo 
nizko na lestvici prioritet.  
Veliko dela še čaka človeštvo 
in vprašanje je, če ni za nas že 
prepozno. Narava pa si bo ob 
našem morebitnem koncu tako 
kmalu opomogla.

Kakšni so odzivi ljudi, ki 
spremljajo vaše objave? So med 
njimi tudi takšni, ki so se prav 
zaradi vaših objav odločili za 
veganski način življenja ali pa se 
bolj angažirali pri pomoči živalim?
Verjamem, da se vsak poskus, 
da narediš nekaj dobrega, nekoč 
nekje pozna. Srečen in hvaležen 
sem, kadar mi kdo izmed tistih, ki 
spremljajo moje objave, sporoči, 
da mu je bila kakšna od zgodb 
v pomoč ali navdih, še važneje 
pa je, da morda s svojim delom 
dodajam male koščke trudu vseh 
drugih posameznikov, ki delujejo 
v dobrobit živali, in da nam 
bo morda nekoč skupaj uspelo 
spremeniti svet na bolje.

Kaj bi sporočili ljudem, ki ne vedo 
ali ne verjamejo, da imajo živali 
čustva in občutke, prav tako, kot 
jih imamo ljudje?
Ljudje pozabljamo, da smo v 
bistvu le ena izmed živalskih 
vrst, ki ji je evolucija prinesla 
zmožnost, da si je pokorila svet. 
Zelo neskromno je prepričanje, da 
smo nekaj posebnega. Vsi tisti, ki 
imajo živali za svoje sopotnike, 

ne dvomijo v njihov bogat svet 
čustvovanja. Ta je najbrž enako 
kompleksen kot naš, le malo težje 
ga razumemo. Ljudje bi si želeli 
spoznavati tuje civilizacije, se z 
njimi sporazumevati. Pa pogosto 
ne poznamo niti sebe, še manj pa 
živalskih sorodnikov, ki si z nami 
delijo planet.

Brez dvoma živali čustvujejo. 
Največ o tem sem se naučil od njih, 
ne od ljudi. 

Kako gledate na prostoživeče živali 
in lov? 
Človek je tako močno zarezal 
v planet, da so le še redke 
prostoživeče živali, ki ne čutijo 
posledic. Na nek način so tudi 
največji še preostali neokrnjeni 
kosi narave le še rezervati oziroma 
nekoliko večje kletke. V teh so 
živali postale v mnogočem od 
človeka popolnoma odvisne. Lov je 
žal v nekaterih (redkih) primerih 
nujno zlo, saj živali ne morejo več 
preživeti v sobivanju z ljudmi, v 
katerega so prisiljene, naravni red, 
ki je od nekdaj skrbel za pravilno 
selekcijo, pa je tudi povsem podrt. 
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Kot pri večini človekovih dejavnosti 
pa tudi lov ženejo egoistični vidiki, 
ki nimajo nič skupnega s tistim, o 
čemer se lovske organizacije rade 
pohvalijo - da naj bi bili zaščitniki 
živali in narave. Verjamem, da je 
med lovci nekaj ljudi, ki iskreno 
verjamejo in tudi delujejo v skladu 
s temi ideali, vendar pa je, tudi 
po pričevanju mnogih lovcev, ki 
so spoznali zablode in izstopili iz 
njihovih vrst, gonilo predvsem sla 
po ubijanju, trofejah in dobičku, 
ki ga prinaša lovski turizem. Po 
mojem mnenju je lov nizkotna in 
kruta dejavnost, le v zelo redkih 
primerih v kakršenkoli prid živali. 
Izkušnje mnogih raziskovalnih 
projektov iz tujine so pokazale, 
da narava tudi v okvirih, ki jih je 
določil človek, še vedno zna sama 
poskrbeti zase bolje brez naših 
intervencij, lovci, kot delujejo 
sedaj, pa so ena izmed skupin, ki 
so pri tem najmanj zaželene.  

Kako vidite prihodnost živali in 
njihove rešitve okovov človeštva?
Rad bi verjel, da bodo semena, 
ki so jih veganska skupnost in 
aktivisti za pravice živali zasejali 
v preteklosti, kmalu bujno vzklila. 
Zelo težko je predvideti, kaj ter 
v kolikšni meri in kako hitro bo 
v bodoče vplivalo na dobrobit 
živali, upam pa, da teh sprememb 
ni več mogoče zaustaviti. Že 
zaradi svojega obstoja je človeštvo 
prisiljeno stopiti na višjo stopnjo 
zavesti in na pravice živali ob tem 
ne bo mogoče pozabiti. Morda pa 
se rešitev za živali skriva prav v 
tistih lastnostih ljudi, ki sta jim 
trpljenje prinesli. Egocentričnost 
in pohlep. Ljudje bodo zaradi 
uničevalnega vpliva živinoreje 
na okolje preprosto primorani 
spremeniti svoje življenjske 
prioritete in prehranjevalne 
navade. Ko bomo imeli vodo tik 
pod našimi grli, in ta trenutek 
ni več daleč, bo kapital v svojem 
pregovornem samoohranitvenem 
nagonu najbrž našel hitre rešitve 
in po potrebi tudi uzakonil različne 
ukrepe za korenite spremembe 
naših navad. Eden od ukrepov bo 
zagotovo tudi uporaba tehnologij 

za laboratorijsko proizvodnjo 
mesa. Proizvodnja tega bo 
cenejša, predvsem pa mnogo manj 
obremenjujoča za okolje. Torej, 
verjamem, da živali in narave 
na koncu ne bosta rešila naše 
sočutje in občutek za odgovornost 
do njih, pač pa boj človeka za 
svoj obstoj in pohlep, ki se bo iz 
živinoreje prelevil v tehnološko 
visoke načine pridelave mesa, 
mleka in jajc. Živalim in planetu 
pa je konec koncev tako vseeno, 
kaj bo pripeljalo do njihove rešitve. 
Nenazadnje bo ta prišla tudi v 
primeru, če bo človeštvo svojo 
priložnost za nadaljnji obstoj 
zapravilo ali zamudilo.  

Kakšno je vaše sporočilo bralcem 
naše revije za konec?
Človek je za živali prekletstvo. 
Od vselej so služile le našemu 
egu in potrebam. Vredne so bile 
toliko, kot so bile njihove koristi 
vredne nam. Če bi pogledali živali 
resnično brez predsodkov, s srcem, 
bi v njih videli sužnje. Neizmerno 
rad imam živali, ki bogatijo 
življenje v mojem domu, a kljub 
temu da se trudim, da bi jim bilo 
kar najbolje, me vedno spremlja 
zavedanje, da so bili tudi predniki 
današnjih muc in kužkov nekoč 
iztrgani iz njihovih pravih domov 
in za vedno oropani svobode. 
Sčasoma so se prilagodili življenju 
ob nas, a čutim, da mnogi izmed 
njih v svojih globoko zakopanih 
spominih iz preteklosti še zmeraj 
čutijo, da jim je bilo odvzeto nekaj 
resnično pomembnega. Te sence 
me preganjajo vse dni.
Nikdar ne bomo mogli rešiti vseh 
živali. Ima pa vsakdo izmed nas 
moč, da spreminja njihov svet na 
bolje. Povsem so odvisne od nas in 
naše milosti. S prehrano, načinom 
življenja in ozaveščanjem drugih s 
svojim zgledom in informacijami 
lahko poskrbimo, da bodo morda 
nekoč spet osvobojene vezi z našo 
vrsto.

Zelo sem hvaležen za nekatere 
ljudi v svojem življenju.Občudujem 
srčno ljubezen, ki jo živalim daje 
moja partnerka Nina, v veliko 

pomoč in vzpodbudo pa so mi 
zmeraj bili tudi dragi aktivisti 
Društva za zaščito živali Pomurja, 
s katerim že dolgo sodelujemo 
in mi stojijo ob strani pri večjih 
projektih. Na poti pa sem spoznal 
še mnogo čudovitih posameznikov, 
ki svoja življenja in delo v celoti 
posvečajo živalim. Vsem se 
globoko zahvaljujem. 
In pa, seveda, neizmerno sem 
hvaležen tudi možnosti, da 
sem lahko del življenja živali in 
predvsem moje psičke Micke. Brez 
nje in njenih tihih sporočil bi moje 
življenje najbrž plulo v kakšno 
mnogo manj izpolnjeno smer, 
predvsem pa nikdar ne bi bilo 
knjige, ki sva jo napisala skupaj. 
Vse, ki bi želeli o njej izvedeti več, 
vabiva na Mickino “psetno” stran 
www.mickina-knjigica.si. Pretežni 
del sredstev od prodaje gre za 
dobrobit živali. Z nekaj sreče pa bo 
letos izšlo tudi nadaljevanje.
Ko odpremo svoja srca, lahko živali 
spregovorijo in jih napolnijo z 
vsepovezujočim jezikom resnične 
in iskrene ljubezni.

Prvi del intervjuja je mogoče 
prebrati v 45. številki revije 
Osvoboditev živali (junij 2023). 
Celoten intervju je objavljen na 
spletni strani društva:
https://www.osvoboditevzivali.si/
intervju-gregor-vrhovnik/

i n t e r vj u
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V trenutku, ko pišem o edinem uradnem 
zatočišču za zaščitene prostoživeče živali 
v Sloveniji, to zatočišče že deveti mesec 
deluje pro bono, ne da bi mu država plačala 
en sam cent. Brezpravni položaj, v katerem 
se je znašlo, traja od 31. januarja 2023. 
Tega dne je potekla pogodba, sklenjena z 
državo, in začelo je teči vmesno trimesečno 
obdobje, v katerem bi Ministrstvo za 
naravne vire in prostor moralo izvesti 
postopek javnega naročila in skleniti 
novo pogodbo. Zatočišče Golob d. o. o. je 
oddalo ponudbo za opravljanje dejavnosti 
zatočišča, kot mu je bilo ponujeno. Toda 
na poslano ponudbo ni dobilo odgovora: 
ne potrditve ne zavrnitve. Ko je izdalo 
račun za storitve, opravljene v mesecu 
februarju, je dobilo odgovor, da izplačilo ni 
možno, saj pravna osnova zanj ne obstaja 
več, ker je 31. 1. 2023 potekla pogodba. 
Vse nadaljnje mesece kakor tudi ta mesec 
(oktober) zatočišče na Muti opravlja svoje 
poslanstvo v Sloveniji na svoje stroške - 
brez najmanjše pomoči države.

Da bi bilo čim bolje poskrbljeno za zdravstveno 
varstvo zaščitenih živali prostoživečih vrst, se je v 
Sloveniji pet strokovnih skupin povezalo v mrežo:  
 1. Osrednji center za nastanitev, oskrbo in 
zdravljenje zaščitenih prostoživečih živali Golob d. 
o. o. na Muti na Koroškem, ki ga vodi dr. sci. Zlatko 
Golob, DVM, specialist;  
 2. Ambulanta za ptice, kunce, glodavce 
in plazilce, Veterinarska fakulteta, Inštitut za 
zdravstveno varstvo perutnine – vodja je doc. dr. 
Joško Račnik, DVM;
 3. Veterinarska ambulanta Koper, ki skrbi 
za sprejem živali, nudenje prve pomoči, zdravljenje 

in kratkoročno nastanitev v Primorski regiji, vodi jo 
Peter Maričič, DVM; 
 4. Postaja za zdravljenje morskih želv in 
drugih zaščitenih organizmov, Aquarium Piran; 
 5. Oskrba človeških ribic, Jamski laboratorij 
Tular, čigar vodja je Gregor Aljančič.

V podobnem položaju kot dr. Zlatko Golob, ki s 
podjetjem Golob d. o. o. sam financira delovanje 
Zatočišča za zaščitene prostoživeče živali v naši 
državi, sta se znašli tudi Veterinarska fakulteta v 
Ljubljani in Veterinarska ambulanta v Kopru.

Človek se vpraša, kako je zatočišču Golob d. o. o. to 
leto sploh uspelo preživeti. Na to vprašanje ni težko 
odgovoriti: v vseh dvajsetih letih, odkar delujejo, se 
še ni zgodilo, da bi bili plačani glede na opravljeno 
delo. Država jim ni nikoli pokrila več kot 25 ali 30 
% dejanskih stroškov. Vse ostale stroške so plačali 
iz podjetja in ga, razumljivo, zaradi tega finančno 
precej oslabili. Na leto oskrbijo od 600 do 1000 
zaščitenih prostoživečih živali, v zadnjih sedmih 
letih pa so prejeli od države le nekaj več kot 66.000 
evrov letno. Od leta 2007 pro bono skrbijo še za dva 
medveda, ki so ju zaplenili državni organi zaradi 
mučenja in jim ju predali v oskrbo, stroške njune 
nastanitve pa naložili na njihova ramena. Nekateri 
državljani se jezijo na zavetišče, ker ne zmore 
opraviti vsega, kar pričakujejo od njega. Od leta 2012 
ne smejo sprejemati prostoživečih golobov. Do takrat 
so pomagali tudi tem živalim, dokler ni Ministrstvo 
za kmetijstvo in okolje pridobilo mnenja Zavoda RS 
za varstvo narave o tem, da golobi niso prostoživeči 
osebki (ampak pobegli domači golobi), in se tako 
izognilo potencialnim stroškom in obveznostim.
Ena najbolj bridkih izkušenj z državo pa je bila, 
ko se je v času razpisa ministrstvo dogovorilo 
s protikandidati, ki sploh niso imeli pogojev za 
delovanje zatočišča, da znižujejo ceno storitev.

Pomembna naloga zatočišča je zdravstveni 
monitoring predstavnikov naravne populacije, ki 
lahko kažejo zdravje cele skupine, jate ali tropa 
oz. črede. Živali odražajo zdravje ekosistema, iz 
katerega izhajajo: onesnaženost s težkimi kovinami, 

ZNANOST  
V SLUŽBI NARAVE  

GOLOB D. O. O., ZATOČIŠČE ZA ZAŠČITENE 
PROSTOŽIVEČE ŽIVALI, MUTA

Besedilo METKA PEKLE

osvoboditev živali
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insekticidi, herbicidi, rodenticidi (pripravki za 
zatiranje glodavcev, ki so zelo nevarni za ostale živali 
in ljudi), s plastiko (vgrajena plastika v telo, omoti 
okoli okončin) in svincem (strokovnjaki ocenjujejo, 
da lovci ob uporabi svinčenega streliva letno 
onesnažijo evropska mokrišča z več kot 4000 tonami 
svinca). 

Spomladi 2020 je Društvo za opazovanje in 
proučevanje ptic Slovenije (DOPPS) predalo zatočišču 
dva orla belorepca, najdena na lokaciji Medvedce 
- Pragersko. Oba orla sta ob sprejemu kazala hude 
znake izčrpanosti in mišične utrujenosti, ki ju lahko 
povzročijo stres, preganjanje ali zračna plovila 
(helikopter). Perje sta imela onesnaženo z gnojevko. 
S telesom, perutmi in repom sta namreč drsala po 
njivi, ki je bila pognojena z gnojevko, saj sta bila 
zmožna le kratkih poletov. V telesu so jima odkrili 
velike količine težkih kovin, ker sta se prehranjevala 
z živalmi v očitno onesnaženem okolju. Po slabih 
dveh mesecih zdravljenja v zatočišču so ju zdrava 
izpustili na mestu najdbe.

Človek postavlja številne visoke zgradbe, steklene 
stene, ograje in električne drogove. Zemlja je 
prepredena s cestami; hrup in promet sta povsod: v 
zraku, vodi in na kopnem. Prevozna sredstva vseh 
vrst poškodujejo in ubijajo živali, motene so njihove 
poti pri iskanju hrane, otežkočena je njihova selitev, 
še posebej rib, dvoživk, plazilcev, ptic in sesalcev. 
Drevesa podirajo ob vsakem času in s tem motijo 
gnezdilni red. Številni mladiči ptic pevk in ujed 
ostanejo brez matere. Preživijo lahko samo v 
zatočišču, kjer jih ročno hranijo oziroma vzgajajo s 
krušnimi starši.

Pticam škoduje nekontrolirano pobiranje njihovih 
mladičev. Mladiči so v času osamosvajanja na tleh. 
Starši jih hranijo in imajo z njimi stik. Ljudje jih 
poberejo, nesejo domov in ugotovijo, da ne vedo 

ničesar o njih. Takšne mladiče je potrebno ročno 
hraniti, izgubijo pristni stik s starši in lahko razvijejo 
moteno obnašanje. 

Na stičišču človeškega in naravnega sveta se v 
tišini kontinuirano dogaja tragedija. Električne žice 
pod napetostjo in transformatorji, ki so del mreže 
velikega energetskega aparata, nenehno ubijajo ptice, 
ki pridejo v stik z njimi. Poleg poškodb, zastrupitev 
in strelnih ran je najpogostejši vzrok smrti ptic 
stalnic in selivk ravno električni udar.
Vsako leto na tisoče belih štorkelj pogine v trčenju 
z daljnovodi in zaradi električnega udara ob njih. 
Strokovnjaki iz zavetišč so z uporabo podatkov 
pokazali, da so tehnične spremembe električnih 
drogov učinkovit način za pomoč pri ohranjanju 
štorkelj in lahko, vsaj lokalno, zmanjšajo smrtnost 
zaradi električnega udara na nič. Ker je bela štorklja 
naravovarstvena ikona, verjamejo, da se bodo 
komunalna in elektro podjetja bolj pripravljena 
posvetiti varstvu ptic te in drugih vrst. 

V Evropi so zastrupitve ptic s svincem opisali že 
konec 19. stoletja, prve epidemiološke študije pa 
so bile narejene šele v drugi polovici 20. stoletja. 
Doslej se je večina dela osredotočila na vodne ptice 
in ptice ujede. Gostoto svinčenih izstrelkov (šiber) 
v sedimentih mokrišč so preučevali v več državah. 
Največjo gostoto so opazili v južni Evropi, kjer so 
poročali o vsebnosti do 399 šiber/m2 v zgornjih 30 
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Glavata kareta, poškodovana z ladijskim propelerjem. 
(Akvarij Piran, Golob d. o. o.)

Električni ožig in posledična nekroza obeh nog pri 
navadni postovki. (Golob d. o. o., 2022)



58

centimetrih sedimenta. Največja razširjenost zaužitja 
svinčenih nabojev je bila ugotovljena pri vodnih 
pticah, ki prezimujejo v suhem sredozemskem 
območju. Ptice se tam zbirajo na omejenem številu 
mokrišč, ki so bila desetletja intenzivno obremenjena 
z lovom. 

Če upoštevamo raco mlakarico kot bioindikatorsko 
vrsto, se razširjenost zaužitja svinčenih izstrelkov 
giblje od 2 do 10 % v mokriščih severne Evrope in 
od 25 do 45 % v sredozemskih deltah v južni Evropi. 
Največ svinčenih izstrelkov zaužijejo labodi, ogrožene 
beloglave race, fazani, jerebice, golobi grivarji ... 
Zastrupitev s svincem je bila opisana pri 17 vrstah 
ujed v Evropi; med njimi so orel belorepec, močvirski 
lunj, beloglavi jastreb ... 

Prepoved svinčenih nabojev za lov v mokriščih je 
leta 1985 sprejela Danska, nekaj let kasneje pa še 
Norveška, Nizozemska, Finska in Švedska. Druge 
evropske države so se strinjale, da bodo do leta 
2000 prepovedale uporabo svinca za odstrel nad 
mokrišči po Sporazumu o afriških in evrazijskih 
selitvenih vodnih pticah (AEWA). Vendar so samo 
Danska, Norveška in Nizozemska prepoved razširile 
na vse lovljene vrste. Od 15. 2. 2023 velja splošna 
prepoved uporabe svinčenega streliva v mokriščih v 
vseh 27 državah Evropske unije kot tudi na Islandiji, 
Norveškem in v Lihtenštajnu. Evropski zakon je 
stopil v veljavo po dveh letih prehodnega obdobja, 
namenjenega pripravam na spremembo.

Od leta 2014 do 2023 so v zatočišču na Muti 
zdravstveno oskrbeli 100 štorkelj. Ptice združujejo v 
skupine, da ostanejo divje in svojske. Z njimi imajo 
čim manj stika, da ne bi oblikovale biološkega vtisa 
na človeka. Zatočišče ima v preletalnici za štorklje 
odrasel par štorkelj, uradno pridobljen in vzgojen 

v ujetništvu, ki pomaga mladičem in drugim, da 
ohranijo biološki vtis na svojo vrsto. Ko se mladiči 
samostojno hranijo in letijo oziroma poškodovane 
ptice okrevajo, jih vrnejo na kraj najdbe, da se lahko 
združijo v skupine in pripravijo na selitev. 

Zatočišče na Muti sodeluje s številnimi ornitologi 
in prostovoljci pa tudi z Združenjem za štorklje 
CICONIA Slovenija, ki ga je ustanovil veterinar in 
ornitolog dr. Borut Štumberger. 

Združenje CICONIA skrbi za varstvo štorkelj in 
njihovih življenjskih okolij. Posebno skrb namenja 
povezovanju, druženju, izobraževanju in podpori 
simpatizerjev, posameznikov in družin “gostiteljev” 
štorkelj, ki gnezdijo na njihovih hišah, na drogovih 
ter drevesih na njihovih parcelah ali v neposredni 
bližini. 
Mater so sprejeli v zatočišče zaradi zloma krokarnice, 
saj je med letom trčila v avtomobil. Trije mladiči pa 
so ostali sami na gnezdu, saj si je oče štrk v tem času 
dobil drugo partnerico.

PRVA POMOČ ZA PONESREČENE ŠTORKLJE 
Štorklje so odlični letalci. Vsak osebek, ki ne leti ali 
hodi oz. se spremenjeno obnaša, potrebuje pomoč. 
Enako velja za nebogljene mladiče, ki so izgubili 
starše ali pa so nedohranjeni oziroma poškodovani.

• Štorkljo omejimo z ribiškim sakom ali rjuho, 
da jo lahko namestimo v škatlo ali transportni boks 
z mehko podlago. Pazimo, da nas ne poškoduje s 
kljunom.
• Oslabele štorklje nahranimo direktno v 
usta: odtaljene sardele, koščki surovega mesa ali 
drobovine, glodavci (pri rokovanju priporočamo 
uporabo zaščitnih očal in rokavic).
• Organiziramo prevoz v zatočišče.
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Strelne rane in svinčene šibre v telesu krokarja. 
(Golob d. o. o., Muta)

Dr. Zlatko Golob med kliničnim pregledom štorklje. 
(Golob d. o. o., Muta)
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Skupina raziskovalcev iz Izraela je pri poskusih z 
rastlinami paradižnika in tobaka odkrila neverjetne 
stvari: rastline oddajajo visoke ultrazvočne zvoke, ki 
jih ljudje ne slišimo – verjetno pa jih nekatere živali. 
To je rezultat študije, opravljene v strokovni reviji 
Celica.

Rastline ne trpijo ‘v tišini’, ko trpijo zaradi stresa, 
pomanjkanja vode ali poškodb, temveč ‘jokajo’. 
Raziskovalna skupina z univerze v Tel Avivu je 
z mikrofonom ujela ultrazvočne zvoke rastlin 
paradižnika in tobaka. Rastline, ki trpijo zaradi 
pomanjkanja vode ali rezov, proizvajajo do 35 
zvokov na uro. Posneto in pospešeno »zveni malo 
kot pokovka - zelo kratki kliki,« je pojasnila vodja 
študije prof. Lilach Hadany znanstveni reviji Nature. 
Dobro zalite in zdrave rastline so bile ‘tiho’. Oddajale 
so le po en zvok na uro.

ŽIVALI, KOT SO NETOPIRJI, MIŠI IN VEŠČE, VERJETNO 
SLIŠIJO ŠUME RASTLIN 
Zvoki rastlin so v ultrazvočnem območju – približno 
v frekvenci od 20 do 100 kilohercev. To je zelo 
visok razpon zvoka, ki ga ljudje ne slišimo, slišijo 
ga le nekatere živali. Živali, kot so netopirji, miši, 
poljski hrčki, kune in vešče, verjetno živijo v svetu, 
polnem rastlinskih zvokov. Tudi psi in mačke lahko 
zaznavajo ultrazvočne zvoke.

RASTLINE LAHKO TUDI ‘SLIŠIJO’ - IN REAGIRAJO NA 
ZVOKE ŽIVALI
Prejšnje študije raziskovalne skupine pod vodstvom 
prof. Lilach Hadany so odkrile, da lahko rastline 
‘slišijo’ zvoke in se odzivajo na zvoke živali. Tako 
morski jeglič izloča slajši nektar, če je izpostavljen 
zvoku leteče čebele. 

Živali, kot so netopirji, miši, poljski hrčki, kune in 
vešče, verjetno živijo v svetu, polnem zvokov rastlin. 
In: rastline ‘slišijo’ zvoke živali in se nanje odzivajo. 
Ko jeglič zasliši čebelo, izloči slajši nektar.

Viri: 
Paradižnik v stresu: rastline lahko jokajo – in živali 
verjetno slišijo. Merkur, 1. april 2023.
Lilach Hadany, Yossi Yovel et al: Zvoki, ki jih 
oddajajo rastline pod stresom, se širijo po zraku 
in so informativni. Cell, zvezek 186, ŠTEVILKA 
7, P1328-1336.e10, 30. marec 2023. https://doi.
org/10.1016/j.cell.2023.03.009

ŽIVALI SLIŠIJO 
RASTLINE – IN 
RASTLINE
REAGIRAJO NA 
ZVOKE ŽIVALI
Prevod BLANKA PREZELJ

Snemanje ultrazvočnih zvokov, ki jih oddajajo rastline, 
Raziskovalna skupina z univerze v Tel Avivu je naredila 
posnetke ultrazvočnih zvokov rastlin.



60

IMAMO RES 
RADI ŽIVALI, ČE 
NISMO VEGANI?

Besedilo MARUŠA ŠMIGOC

Prvič sem spoznala izkoriščanje živali pri šestih ali 
sedmih letih. Spomnim se, da sem pri družinskem 
kosilu pri babici in dedku izvedela, da so bili 
medaljončki, ki smo jih jedli, nekoč piščančki, in 
planila v jok. Odrasli pa so se samo smejali. Potem 
pa je žal trajalo kar nekaj časa, da sem prišla do 
ugotovitve, da bi bila rada vegetarijanka zaradi živali. 
To sem postala pri svojih petnajstih. Doma tega niso 
radi sprejeli. Goveja juha, piščančji zrezki in podobno 
so bili del tradicije, ki se je ne krši. Pa vendar ob 
zavedanju, kaj je prav, ne smeš izbrati lažje poti, 
ampak pravo pot. Ker sem se počasi začela zavedati, 
da kot vegetarijanka živalim še vedno škodim, sem 
pri dvaindvajsetih postala veganka.

Veganstvo mi pomeni osnovo za spoštovanje živali 
in narave. V svetu, kjer obstaja ogromno trpljenja, je 
najbolj enostavna stvar, s katero ga lahko zmanjšaš, 
to, da postaneš vegan. Na voljo je ogromno veganske 
hrane, od osnovnih živil do predelanih (nadomestki 
mesa, sira, rastlinski napitki namesto mleka ...). 
Na internetu lahko najdeš na stotine veganskih 
receptov, od enostavnih do kompliciranih, tudi vsako 
oblačilo, kozmetika ali toaletna potrebščina ima 
napis s sestavinami ali celo certifikat ‘vegansko’, da 
lahko točno veš, ali so zaradi tvojega nakupa trpele 
živali. V pomoč pri veganskem načinu življenja so 
tudi veganska društva, revije o veganstvu in veganski 
kanali na internetu. Tako da v resnici ni nobenega 
izgovora, zakaj v današnjem času v zahodnem svetu 
ne bi mogel biti vegan. Žal si večina mesojedcev rada 
zatiska oči in se izgovarja na tisoč in en način. 
Eden izmed pogostejših izgovorov je, da kot vegan 
postaneš šibek, da ne moreš razviti mišic in da na 
splošno ne dobiš dovolj hranilnih snovi. Sama se 
le nasmehnem temu izgovoru, saj sem na veganski 
prehrani pridobila največ mišic v svojem življenju, 
sem najbolj zdrava in uspešno treniram borilno 
veščino brazilski jiu-jitsu, čeprav mnogi mesojedci 
mislijo, da vegani tega nismo sposobni. Veliko ljudi 
se izogiba veganstvu tudi zaradi zdravnikov, ki pa 
nimajo izobrazbe glede prehrane in odsvetujejo 
veganstvo. 

Žal svet obvladuje splošno prepričanje, da 
so živali tukaj za nas in da ni nič slabega, če jih 
izkoriščamo na sto in en način. Najpomembnejša 
sposobnost veganov pa je, da se znamo postaviti 
v kožo drugega, da smo sposobni empatije. Tako 
si lahko predstavljamo, kaj doživljajo živali v 
hlevih, klavnicah, laboratorijih, in zato izberemo 
pot nenasilja, se odrečemo svojemu užitku pri 
prehranjevanju z živalskimi izdelki, pripravnosti 
takega prehranjevanja in odobravanju družbe. 

Kot biologinja se zavedam, da smo si z vretenčarji, 
ki se največkrat znajdejo na naših krožnikih (ribe, 
sesalci in ptice), zelo podobni glede sestave telesa. 
Vsi imamo živce in tako čutimo ugodje, bolečino, 
mraz in vročino, vsi imamo možgane in zato tudi 
čustva, kot so veselje, strah in ljubezen. Neverjetno 
se mi zdi, da nekateri znanstveniki še vedno 
verjamejo, da nečloveške živali nimajo čustev.
Nesprejemljivo je, da določimo življenje, trpljenje 
in smrt posamezne živali, ki je sama svoja oseba, 
in jo žrtvujemo za deset minut uživanja v sendviču, 
zrezku ali burgerju. Kot ljudje imamo moč in z njo 
lahko pomagamo ali škodimo. Če bi bili mi na mestu 
izkoriščane živali, bi si verjetno želeli, da kdo izbere 
nas, ne pa svojega užitka na račun našega trpljenja.

osvoboditev živali

»VEGANSTVO MI POMENI OSNOVO 
ZA SPOŠTOVANJE ŽIVALI IN
NARAVE. V SVET U, KJER OBSTAJA 
OGROMNO TRPLJENJA, JE 
NAJBOLJ ENOSTAVNA STVAR, S 
KAT ERO GA L AHKO ZMANJŠAŠ, 
TO, DA POSTANEŠ VEGAN. «
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m l a d i 
r a z m i š l ja j o

ZAKAJ SEM 
VEGAN?

Besedilo  SAŠA MLINAR

S prehodom na veganstvo začneš gledati na svet 
z druge perspektive. Kot da si snameš prevezo 
z oči. Svet je prepojen z izkoriščanjem živali, to 
je del vsakdana in se dojema kot povsem normalno. 
Tovrstno mišljenje se začne učiti že zelo zgodaj v 
otroštvu, tako v družini kot tudi v vrtcih in šolah.

Moja pot do veganstva se je začela že v srednji 
šoli. Takrat sem imel velike težave z depresijo in 
anksioznostjo. Zaradi tega sem razmišljal, da če že 
sam nočem živeti, zakaj bi še živali trpele zaradi 
mene? Zato sem v tem času prenehal jesti meso 
in postal vegetarijanec. Nekaj mesecev po tem 
sem naletel na slavni govor Garyja Yourofskega 
in praktično čez noč postal vegan, saj nisem imel 
nobenega dobrega ugovora na njegove trditve. 
Vendar je to trajalo le kakšen teden, saj sem naletel 
na velik odpor, predvsem s strani družine. 

Zaradi vseh pritiskov in ker sem se hkrati 
spopadal s hudo duševno motnjo, si nisem mogel 
predstavljati, da nadaljujem z veganstvom, vsaj 
takrat še ne. Ker mi je bilo lažje biti sprejet in 
'normalen', sem prenehal tako z veganstvom kot 
tudi z vegetarijanstvom. Med tem časom sem se 
zavestno odločil izogibati vsemu na to temo, saj 
sem se zavedal, da bom moral v trenutku, ko se spet 
poglobim in začnem razmišljati o živalih, postati 
vegan. Tako sem v naslednjih letih počasi pozabljal 
na trpljenje živali.

Po petih letih, ko se mi je duševno stanje močno 
izboljšalo, sem spet naletel na video na to temo, in 
sicer od Alexa O'Connorja na YouTubu. Video je bil 
debata med njim in nekim mesojedcem. Medtem 
ko sem gledal, sem spoznaval, da nimam dobrih 
ugovorov na Alexove argumente. Tako sem se proti 
koncu videa zavedel, da je moja edina pot naprej 
veganstvo. Po petih letih ignoriranja živali sem nato 
dokončno postal vegan. Tokrat sem se veliko bolj 
izobrazil na to temo. Veliko bolje sem bil pripravljen 
postaviti se za živali in tudi na številne argumente 
proti veganstvu, saj večina takih argumentov hitro 
razpade že z malo kritičnega razmišljanja.
Po kakšnem letu sem spoznal, da samo veganstvo 
ni dovolj in da moram narediti še kaj več za živali. 
Da moram biti bolj aktiven pri izobraževanju ljudi in 

pomoči živalim, saj so 
neprestano izkoriščane. 

Zato sem sklenil postati 
aktivist za pravice živali.

Verjetno bi se vsi strinjali, da 
škodovati čutečim bitjem po nepotrebnem ni etično. 
Živali, ki se jih izkorišča za prehrano, so čuteča bitja. 
Ker je za človeka uživanje živil živalskega izvora 
nepotrebno, iz tega sledi, da izkoriščanje čutečih 
živali za potrebo prehranjevanja ni etično. Povsem 
preprosto.
Danes si ne predstavljam življenja, v katerem nisem 
vegan. To je postala normala. Ne bi mogel spet 
škodovati živalim in trudim se boriti za njih, kjerkoli 
se lahko.

Izjemno pa sem razočaran nad slovensko zdravstveno 
stroko, saj je gora dokazov na strani veganske 
prehrane, a skoraj vsa stroka to zanika. Prepričan 
sem bil, da bodo oni prvi, ki bodo podpirali vegansko 
dieto, saj ima izjemno dobro preventivno moč za 
glavne današnje ubijalce (seveda, če je pravilno 
izvedena). Mislim, da bi imela stroka prav tu moč 
izobraziti ljudi, kako se pravilno prehranjevati 
na rastlinski prehrani, in ne samo trditi, da je to 
nemogoče.

Veganstvo ima poleg moralnih koristi tudi izjemno 
veliko drugih pozitivnih posledic. Na prvem mestu 
so seveda življenja živali in njihova dobrobit. Poleg 
tega pa je lahko veganska prehrana izjemno zdrava 
in lahko izboljša kakovost življenja ljudi. Je bolj 
okoljsko prijazna, saj porabi ogromno manj naravnih 
virov in zemlje ter zelo zmanjša naš ogljični odtis. 
Veganstvo vidim kot naslednji velik korak človeštva, 
vegansko družbo pa kot bolj sočutno družbo, tako do 
živali kot do sočloveka. Ljudje bi bili bolj zdravi in 
vitalni, tudi v starosti, ter bolj spoštljivi do okolja. 
Bilo bi več naravnih površin, čistejše okolje in manj 
ogljičnih izpustov ter posledično manj ekstremnih 
vremenskih pojavov.

Zakaj sem torej vegan? Ker je alternativa enostavno 
preveč kruta, nemoralna in nepotrebna.
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Preden sem postala veganka, sem zavračala 
masovno farmsko rejo, a sem razlikovala med 
slednjo in manjšimi kmetijami, kjer naj bi se z 
živalmi ravnalo korektno, spoštljivo. Temu primerno 
sem obsojala nakupovanje mesnih izdelkov v 
supermarketih, nisem pa zares razmišljala o izdelkih, 
ki jih prodajajo kmetje na tržnicah, in izdelkih s 
posebnimi bio certifikati, ki naj bi pričali o visokih 
ekoloških in etičnih standardih. Še manj sem 
razmišljala o masovno pridelanih mlečnih izdelkih, s 
svojim nakupom jajc iz proste reje pa sem mislila, da 
opravljam vlogo vestne, odgovorne potrošnice.

Šele ko sem izvedela za grozote mlečne in jajčne 
industrije in se začela ukvarjati z uveljavljenimi 
praksami mega farm vse do butičnih eko kmetij, sem 
prepoznala, kako zelo sem se motila.
S prehodom na veganstvo se mi je torej odvalil 
ogromen kamen s srca; končno nisem več prispevala 
k trpljenju in izkoriščanju čutečih bitij, ki si prav 
tako kot hišni ljubljenčki zaslužijo živeti ne samo 
brez bolečin, ampak tudi na dostojanstven način. A 
vendarle sem bila kljub olajšanju v prvih mesecih 
obenem hudo razočarana nad sabo: kako sem lahko 
verjela lažem kmetijske industrije, ko pa sem sicer 
kritična, včasih celo cinična do drugih industrij in 
korporacij? 

Živalska agrarna industrija je med najbolj 
prebrisanimi, ko gre za prikrivanje dejstev o 
dejanskih učinkih svoje panoge ter kako ravnajo z 
živalmi. Tako kot tobačna industrija in industrija 
fosilnih goriv ima vplivne interesne skupine, ki 
imajo dolgo in zapleteno zgodovino masovnega 
zavajanja prebivalstva o nevarnosti in škodljivosti 
njihovih panog za ljudi, živali in/ali okolje. Naj le 
spomnim na 50. in 60. leta, ko so nekateri zdravniki 
trdili, da kajenje ne škodi zdravju; na think tanke, ki 
zagotavljajo, da podnebne spremembe niso resnične 
oz. da znanstveniki pretiravajo o njihovih učinkih, 
in da zato seveda ne potrebujemo strukturnih 
sprememb, ki bi bistveno vplivale na uspešnost in 

dolgoročni obstoj fosilne 
industrije. 

Prav to se dogaja tudi v 
živalski agrarni industriji. Naj med 

zimzelenimi pristopi omenim financiranje študij, ki 
zamolčijo negativne učinke prekomernega uživanja 
živalskih izdelkov; certifikate, ki potrošnikom 
prodajajo zgodbo o navidezno etičnih standardih, 
a zamolčijo, da se standardi v živinoreji ravnajo 
po tem, kaj je praktično za pridelovalce končnega 
izdelka, ne pa sočutno do živali; in škandal, ki je 
nedavno pretresel mednarodno javnost: v oktobru 
2023 je prišlo na dan, da je FAO, Organizacija 
Združenih narodov za prehrano in kmetijstvo, pod 
pritiskom govedorejskih lobijev več kot desetletje 
cenzurirala znanstvenike zaradi analiz o visokih 
izpustih metana in negativnem vplivu te industrije na 
podnebne spremembe.

Glede na njihovo vseprisotnost pa imajo največji vpliv 
še vedno oglasi: estetski posnetki, ki idealizirajo 
živinorejsko industrijo, in luštne, nasmejane 
karikature živali v reklamah ali na embalaži 
izdelkov nam prodajajo utvaro, da živalski izdelki 
niso posledica nepopisnega trpljenja. Zatrejo 
kritično razmišljanje o našem odnosu do čutečih 
bitij in ustvarjajo emocionalne, prijetne asociacije, 
povezane z uživanjem mesa in drugih živalskih 
izdelkov: prizori prazničnih kosil v družbi najdražjih, 
burger pojedine s prijatelji itd. okrepijo idejo, da so 
določene družabne izkušnje neločljive od uživanja teh 
izdelkov, in da gre pri vsejedstvu zato zgolj za osebno 
odločitev, ki jo sprejemamo v vakuumu.
Mislim, da vegani včasih pozabimo, kako smo 
razmišljali – ali pa si zatiskali oči tudi mi –, preden 
smo se odločili za slog življenja, ki je nato postal 
edini možen in sprejemljiv za nas. Zato se rada 
vedno znova spomnim na citat, ki zame ponazarja 
pomembnost vztrajnega ozaveščanja javnosti in 
opozarjanja na podle namene podjetij, ki bodo storila 
vse za to, da še naprej kupujemo njihove izdelke: 
»Most people are good – they just haven't aligned 
their actions with their values yet.« 

ZAVAJANJE 
PODJET IJ IN 
NAŠ ODNOS 
DO ŽIVALI
Besedilo LIVIJA MARKO-WIESER

osvoboditev živali
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PODATKI O DAVČNEM ZAVEZANCU:

__________________________
(ime in priimek davčnega zavezanca)

__________________________
(podatki o bivališču: naselje, ulica, hišna številka)

__________________________
(poštna številka, ime pošte)

                Davčna številka

__________________________________
(pristojni davčni urad, izpostava)

ZAHTEVA
za namenitev dela dohodnine za donacije

Ime oziroma naziv upravičenca
Dav

Ime oziroma naziv upravičenca Davčna številka upravičenca Odstotek (%)

Društvo za osvoboditev živali in njihove pravice 6 8 8 4 4 9 3 0

čna številka upravičenca Odstotek (%)

  V/Na _____________________, dne__________________        _________________________________
                                                                                                                      podpis zavezanca/ke

___________________________________________________________________________
PRIPOROČILO ZA IZPOLNJEVANJE ZAHTEVE ZA NAMENITEV DELA DOHODNINE ZA DONACIJE

V skladu s 142. členom Zakona o dohodnini lahko davčni zavezanec zahteva, da se do 0,5% dohodnine,
po tem zakonu odmerjene od dohodkov, ki se vštevajo v letno davčno osnovo, nameni za financiranje
splošno-koristnih namenov in za financiranje političnih strank in reprezentativnih sindikatov. Davčni
zavezanec lahko posameznemu upravičencu nameni 0,1%, 0,2%, 0,3%, 0,4% ali 0,5% dohodnine,
seštevek vseh pa ne more presegati 0,5% dohodnine. 

Med upravičenci, katerim je mogoče nameniti del dohodnine, je tudi Društvo za osvoboditev živali in
njihove pravice, Ostrožno pri Ponikvi 26, 3232 Ponikva. Mogoče mu je nameniti do 0,5 % dohodnine.
Izpolnjeno zahtevo je treba poslati na pristojni davčni urad, lahko pa tudi na naslov društva, v kolikor ne
veste, kateri davčni urad je pristojen za vas. Društvo bo zahtevo nato poslalo na pristojni davčni urad.
Davčni zavezanec lahko da zahtevo za namenitev dela dohodnine tudi prek sistema eDavki na spletni
strani http://edavki.durs.si, pisno ali ustno na zapisnik pri davčnem organu. Če nam namenite
del dohodnine, s tem niste prikrajšani, saj bi sicer šel ta del vaše dohodnine v državni proračun.

Davčni organ upošteva veljavne zahteve, s katerimi razpolaga na dan 31. decembra leta, za katero se
dohodnina odmerja. Zahteva velja do trenutka, ko davčni organ prejeme novo zahtevo ali preklic zahteve.

D O N A C IJ E

NIČ VAS NE STANE, 
ČE NAMENITE SVOJ DEL 

DOHODNINE DRUŠTVU ZA 
OSVOBODITEV ŽIVALI.

TANJA RIBIČ

1,0%

1,0%

1,0%
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CELJE
Biotopic Celje mesto, ekološka trgovina
Glavni trg 10, Celje, T: 03/544-16-31

Biotopic City center Celje, ekološka trgovina, 
Mariborska cesta 100, Celje, T: 040 525 210

Dobra volja, ekološka trgovina
Stanetova ulica 19, Celje, T: 05/993-00-48

Norma, ekološka trgovina,  
Prešernova ulica 25, T: 03/620 22 18

GORNJA RADGONA
 
Bajka, ekološka trgovina in prevajanje
Panonska ulica 8, Gornja Radgona, T: 02/564-88-58

IZOLA
Terrasan, ekološka trgovina
Kristanov trg 1, Izola, T: 05/90-36-69 

KAMNIK
Mama Terra, trgovina z zdravo prehrano
Ljubljanska cesta 4a, Kamnik, T: 01/831-16-11 

KOPER
Supersok, trgovina s sveže pripravljenimi sokovi  
za s seboj; Pristaniška 2, Koper T: 031/640-614.

Trgovina Natura
Pristaniška ulica 2, Koper, T: 05/627-67-49

Natural Mystic Shop, specializirana trgovina na 
drobno, Kidričeva ulica 18, Koper, T: 05/627-40-25.

Cannabis masters, trgovina z naravnimi izdelki in 
kozmetiko, Pristaniška ul. 21, Koper, T: 040 680 119.

KRANJ
Trgovina Krajček, trgovina z zdravo hrano,
Poštna ulica 6, Kranj, T: 040/871 811.

KRŠKO
Qlandija, Cesta krških žrtev 141, Krško, T: 07/492 51 51

LENDAVA
Sanovita, trgovina  
Mlinska ulica 6F, Lendava, T: 02/578-81-06 

LESCE
Dobra misel, bio trgovina
Železniška ulica 5, Lesce, T: 030 372 655

LJUBLJANA
Bio prodajalna Norma, ekološka trgovina
Gosposvetska cesta 6, Ljubljana, T: 05 904 5500

Kalček, ekološka biološka trgovina
BTC, Avstrijska ulica, Ljubljana, T: 01/523-35-62

Kalček, ekološka samopostrežna trgovina
Celovška c. 268, Ljubljana, T.: 05/907-87-10

Madal Bal trgovina, Stari trg 11, 
Ljubljana, T: 01/425 53 48.

Madal Bal trgovina, Trubarjeva cesta 30,  
Ljubljana, T: 01/230 10 32.

Da bi našo revijo bralo čim več ljudi, objavljamo 
mesta, kjer jo je mogoče dobiti. Ker podpiramo 
delovanje naših ekoloških trgovin in veganskih 
restavracij, smo se z njimi dogovorili za deljenje 
naše brezplačne revije. Pogosto jo boste našli 
tudi pred vsemi splošnimi knjižnicami (z redkimi 
izjemami), samo za branje pa v njihovih čitalnicah. 
ELektronska oblika revije je dostopna na spletni 
strani: www.osvoboditevzivali.si. 

Če bi imeli revijo Osvoboditev živali tudi v vaši 
ekološki trgovini ali veganski restavraciji, sporočite 
na e-naslov: tajnik@osvoboditevzivali.si.
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Biovera, ekološka trgovina, Galjevica 9, Rakovnik-
Rudnik, Ljubljana, T: 051/750-108 Ljubljana, 

Biotopic, Interspar Vič, Jamova cesta 105,  
Ljubljana, T: 01/777 38 88

Živa Center, bio veganska trgovina
Tomačevo 27, Ljubljana, T: 08/205-24-86

LJUTOMER
Avena, trgovina z zdravo hrano
Prešernova ulica 25, Ljutomer, T: 041/445-057

MARIBOR
Ajda, ekološka trgovina
Glavni trg 23, Maribor, T: 02/250-20-23

Biotopic, ekološka trgovina, Europark
Pobreška cesta 18, Maribor, T: 08/205-59-80.

Lovin Hut, veganska restavracija
Gosposvetska cesta 43a, Maribor, 
T: 070/631-502

Madal Bal trgovina Sewa, Vetrinjska ulica 12, 
Maribor, T: 02/228 26 68.

Bio trgovina Norma, Žolgarjeva ulica 18, Maribor, 
T: 02/320 40 22.

Zelena japka, Dominkuševa ulica 5, Maribor,
T: 030/736-476

Mr. Pet, Titova cesta 62, T: 02/320-30-28

Mr. Pet, Cesta proletarskih brigad 101, 
T: 02/320-30-28

Društvo Joga v vsakdanjem življenju, Ruška cesta 
104, T: 02/420-72-05

Sanolabor Europark, Pobreška cesta 18, 
T: 02/320-74-54

Mariborske knjižnice, vse enote, T: 02/235-21-00

Slovenka, Gosposka 9, E: slovenka.mb@gmail.com

Frizerski salon Petra, Na Gaj 2, 2354 Bresternica, 
T: 02 623-27-07

MOZIRJE
Hram narave, eko trgovina in kavarna
Šmihelska cesta 2, Mozirje, T: 051/888-549 

MURSKA SOBOTA
Trgovina Sončnica, trg. z zdravo prehrano
Obrtna ul. 26, Murska Sobota, T: 02/526-16-39

Naša bauta, 
Slovenska ulica 49, Murska Sobota, T: 041/831-275

NOVO MESTO
Stari most, čajarna, Glavni trg 16 in 17, T: 051/245-383

NOVA GORICA
Sadje zelenjava Valentinčič-Štekar, 
Štekar Sonja s. p.
Ul. Gradnikove brigade 61, Nova Gorica, 
T: 05/302-4166

Trgovina Arna – zdravo življenje
Delpinova 8, Nova Gorica, T: 05/300-14-89

Zale&Pepe, prava hrana, Eda center
Delpinova ul. 18b, Nova Gorica, T: 05/905-72-00

Vitalina Natura trgovina 
Bratuževa ulica 1, Šempeter pri Gorici,  
T: 030/223-366.

OSTROŽNO PRI PONIKVI
Vege&Dobro, kmetija Za naravo
Ostrožno pri Ponikvi 26, Ponikva, T: 031/499-756

PORTOROŽ
Ekošara, ekološka trgovina, Obala 114, Lucija, 
Portorož, T: 040/559-592

PT UJ
Avena Ptuj, ekološka trgovina 
Vegova ulica 2E, 2250 Ptuj, T: 041 445 057

RADOVLJICA
Trgovina Suzana, zdravju prijazna trgovina
Ul. Staneta Žagarja 2b, Radovljica, T: 040/433-661

SLOVENJ GRADEC
Kašča, trgovina z zdravo hrano
Glavni trg 4, Slovenj Gradec, T: 040/376-463

TRZIN
Trgovina Amarant, vse za eko vrt
Mengeška cesta 26, Trzin, T: 08/205-78-82

VELENJE
Hiška zdravja, prodaja izdelkov za Zdravje
Šaleška cesta 21, Velenje, T: 064/226-966

osvoboditev živali
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ZA SLOVENIJO
BREZ LOVA

V Evropi je danes že več območij brez lova. Ženevski nacionalni park je primer,
kako je mogoče tudi v gosto naseljeni kulturni krajini shajati brez lova,
da je naravi in živalim veliko bolje in da imajo od tega koristi tudi ljudje.

Morda ne veš, da čutim bolečino in da zmrzujem v dežju, tako kot ti.
Morda ne veš, da imam tudi jaz čustva in da lahko skrbim za nekoga, tako kot ti.

In potem prideš s svojo puško. Za svoj užitek me loviš.
Ne bi bilo tako, če bi bil pameten in bi videl strah,

ki se zrcali v mojih očeh.
Vsakič, ko meriš vame, v meni vidiš sebe.

Vsakič, ko slišim, da streljaš, je tudi delček tebe umrl,
saj sem del tebe, del Božjega stvarstva.

Avtor pesmi: Phil Carmen

© Fotolia.com: Wolfgang Kruck / Sandor Kacso. 
Izdajatelj: Društvo za osvoboditev živali in njihove pravice, Ostrožno pri Ponikvi 26, 3232 Ponikva
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